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بررسی مسیر پیش روی ایران برای رفع تحریم
 چرا اکنون بهترین زمان برای دیپلماسی است؟

 پلتفرم های خانه یاب عامل اصلی 
افزایش قیمت مسکن  و دلالان

افزایش ۴۰ درصدی دستمزد قطعی است؟
 ارزش دستمزد کارگران 

به کمتر از یک ربع سـکه رسید

رییس سازمان بورس:
وی هیجانات  سبدگردان ها دنباله ر

بورس نباشند
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آسیب های زیست محیطی وابستگی سرزمینی ایران به نفت
 علی محمدی پور پژوهشــگر انجمن اقتصاد انرژی ایران و عضو انجمن آموزش محیط 
زیست و توسعه پایدار ایران  ایران به عنوان یکــی از بزرگ ترین تولیدکنندگان نفت در 
جهان، در طول تاریخ معاصر خود به شــدت به منابع نفتی وابســته بوده است. به ویژه وقوع 
شوک های قیمتی نفت در اوایل دهه ۵۰، نه تنها باعث ابتلای ایران به طور گسترده طی چند 

دهه به بیماری مخرب هلندی شده، بلکه باعث بروز پدیده های مخرب متعددی شده است.

یادداشت

قیمت گذاری دستوری مانع صادرات است

صفحه 4

جبارعلی ذاکری، مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران، در جریان بازدید 
از شرکت فولاد مبارکه گفت: امروز پس از بازدید از خطوط تولید فولاد مبارکه در 
جلسه ای با مدیرعامل و سایر مدیران این شرکت، راهکارهای همکاری های مشترک 
بین این شرکت و راه آهن جمهوری اسلامی ایران را مورد بررسی و تبادل نظر قرار 

دادیم. 
وی تسهیل در امر حمل ونقل ریلی و حل مسائل موجود بین دو طرف را از مهم ترین 
اهداف این بازدید برشمرد و گفت: خوشبختانه تصمیمات خوبی برای افزایش حمل 
بار و تسهیلات متقابل اتخاذ شد و امید است این اقدامات به افزایش تولید در فولاد 

مبارکه و کاهش مشکلات حمل ونقل بار از مناطق سنگان و چادرملو کمک کند.
وی با تأکید بر اینکه فولاد مبارکه به عنوان یکی از بهترین و بزرگ ترین شرکت های 
تولیدی کشور با تمام ظرفیت در حال فعالیت است و در حوزه های آب، برق و استفاده 
از انرژی های تجدیدپذیر اقدامات گسترده ای انجام داده است، تصریح کرد: تلاش 
خواهیم کرد تا شرایط بهتری را بر این شرکت در حوزه حمل ونقل ریلی فراهم کنیم.

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در بازدید مدیرعامل شرکت 
راه آهن جمهوری اسلامی ایران:

 حمل ونقل در رقابت پذیری و اقتصادی بودن صنعت 
فولاد نقش محوری دارد

بازدید  حاشیه  در  نیز  مبارکه  فولاد  شرکت  مدیرعامل  طیب نیا،   محمدیاسر 
مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران از این شرکت گفت: فولاد 

یکی از صنایع کلیدی کشور است که هزینه های حمل ونقل مواد اولیه و 
محصولات آن، نقشی محوری در رقابت پذیری و اقتصادی بودن این 

صنعت دارد و اساساً اقتصادی بودن و صنعتی شدن کشور به 
زیرساخت های حمل ونقل به ویژه حمل ونقل ریلی وابسته 

است. وی تأکید کرد: در صنعت فولاد به ازای تولید 

هر تن فولاد حداقل به سه برابر جابه جایی مواد اولیه و محصول نیاز داریم؛ بنابراین 
نیاز است که زیرساخت ها در حوزه حمل به ویژه حمل ریلی و دریایی ایجاد شده 
باشد.  طیب نیا با تأکید بر اینکه طی سه دهه گذشته در کشورمان سرمایه گذاری های 
زیادی برای افزایش ظرفیت در صنعت فولاد انجام شده و امروز صنعت فولاد یکی از 
نقاط قوت کشور محسوب می شود، گفت: قطعاً اگر امروز با ناترازی انرژی در حوزه 

برق و گاز روبه رو نبودیم، چالش اصلی ما چالش حمل ونقل بود.
وی با اشاره به اینکه در چند سال گذشته، چالش های ناترازی انرژی از حمل ونقل 
پیشی گرفته ادامه داد: در این شرایط فرصتی ایجاد شده است تا طی دو تا سه سال 
آینده، چالش زیرساخت های حمل ونقل، به ویژه حمل ونقل ریلی را برطرف کنیم؛ 
کما اینکه خوشبختانه در دولت و مجموعه راه آهن، عزم جدی برای اصلاحات مسیر 
گذشته در این حوزه وجود دارد و قطعاً موفقیت های آینده صنایعی مانند فولاد 
مبارکه، مرهون اتفاقات و اصلاحاتی است که باید در حوزه حمل ونقل صورت گیرد. 
مدیرعامل فولاد مبارکه با مفید خواندن جلسه با مدیرعامل راه آهن جمهوری اسلامی 
ایران و با اشاره به اینکه در گذشته بیش از 90 درصد حمل محصولات و مواد اولیه 
فولاد مبارکه از طریق ریل انجام می شده و این رقم امروز به 50 درصد کاهش یافته 
است، ادامه داد: خوشبختانه در جلسه امروز توافقاتی برای افزایش حمل ونقل ریلی 
صورت گرفت و امیدواریم در یک بازه زمانی کوتاه مدت به استانداردهای این حوزه 

برسیم.

موفقیت های آینده موفقیت های آینده فولاد مبارکهفولاد مبارکه در گرو اصلاحات  در گرو اصلاحات 
حوزه حمل و نقل ریلی و همکاری راه آهن استحوزه حمل و نقل ریلی و همکاری راه آهن است

در بازدید مدیر عامل راه آهن جمهوری اسلامی از فولاد مبارکه :

دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی گلستان

آگـهي آگـهي ابـلاغابـلاغ اتـهام اتـهام

      بدینوسیله به آقاي حسين گرزین فرزند ابراهیم به شماره شناسنامه 3739 كارمند دانشگاه علوم پزشكي گلستان 
ابلاغ مي گردد طي جلسه هیأت بدوي رسیدگي به تخلفات اداري كارمندان مورخ 1403/09/13به مجازات انفصال موقت 
به مدت 6 ماه محكوم شده اید. از تاریخ انتشار این اگهي بمدت 10 روز فرصت داده مي شود تا دفاعیه خویش را به هئیت 

بدوي رسیدگي به تخلفات اداري كارمندان دانشگاه علوم پزشكي گلستان به آدرس ذیل ارائه فرمائید.
آدرس: استان گلستان – شهرستان گرگان- بلوار هیركانیا-سازمان مركزي دانشگاه علوم پزشكي گلستان كدپستي 

49189 -36316
هئيت بدوي رسيدگي به تخلفات اداري كارمندان دانشگاه علوم پزشكي گلستان

اگهي ابلاغ راي
     بدینوسیله به اقاي بهمن قزل فرزند دردي محمد به شماره شناسنامه 209 كارمند دانشگاه علوم پزشكي گلستان ابلاغ 
مي گردد طي جلسه هیأت بدوي رسیدگي به تخلفات اداري كارمندان مورخ 1403/09/17 به مجازات 3 ماه انفصال از 
خدمت  محكوم شده اید. از تاریخ انتشار این اگهي بمدت 10 روز فرصت داده مي شود تا دفاعیه خویش را به هئیت بدوي 

رسیدگي به تخلفات اداري كارمندان دانشگاه علوم پزشكي گلستان به آدرس ذیل ارائه فرمائید.
آدرس: استان گلستان – شهرستان گرگان- بلوار هیركانیا-سازمان مركزي دانشگاه علوم پزشكي گلستان كدپستي 

49189 -36316
هئيت بدوي رسيدگي به تخلفات اداري كارمندان دانشگاه علوم پزشكي گلستان

شناسه آگهی: 1859112

خریدار  یــک گام دیگر بــرای تحقــق نظام 
پرداخت رسمی ارز، ورود شرکت های پتروشیمی 
به بازار ارز تجاری اســت که از دیروز )دوشــنبه( 
عملیاتی  شــد و قرار اســت ماهانه ۹۰۰ میلیون 
دلار به بازار ارز تزریــق کنند؛ لذا باتوجه به حضور 
شــرکت های پتروشــیمی به عنوان بزرگ ترین 
عرضه کنندگان ارز در کشور، باید منتظر افزایش 
حجــم معاملات در بــازار ارز تجاری باشــیم که 

موجب ایجاد تعادل در بازار خواهد شد.
عرضــه ارز حاصل از صادرات پتروشــیمی ها )به 
عنوان بزرگ ترین عرضه کنندگان ارز در کشور( 
در ســامانه ارز تجاری مرکز مبادله ایران که قرار 
بود از اول بهمن امســال عملیاتی شود، با تصمیم 
جدید بانــک مرکزی و پس از جلســه هماهنگی 
میان بانک مرکزی و شــرکت های پتروشیمی، از 

امروز آغاز می شود.
روز گذشــته دبیرکل انجمن کارفرمایی صنعت 
پتروشیمی اعلام کرد که صادرات ۹ ماهه امسال 
پتروشــیمی ها حدود ۱۰ میلیــارد دلار بوده که 
هشــت میلیارد و ۱۷۶ میلیون دلار از این میزان 
در سامانه نیما عرضه شده و مابقی برای نیازهای 
خود صنعت مورد اســتفاده قرار گرفته اســت. با 
این حال، صنعت پتروشــیمی ماهانه حدود ۹۰۰ 
میلیون دلار در بازار ارز تجاری مرکز مبادله ایران 

عرضه خواهد کرد.

به گفته ابهری، صنعت پتروشــیمی رتبه نخست 
رفع تعهد ارزی را در بین همــه صنایع در اختیار 
دارد. با عرضه ارز پتروشــیمی ها در ســامانه ارز 
تجاری مرکــز مبادلــه، درآمد پتروشــیمی ها 
افزایش می یابد و گردش مالی بیشــتری خواهند 

داشت.
با آغاز به کار دولت چهاردهم، عزم وزارت اقتصاد 
و به تبع آن بانک مرکزی به عنوان سیاســت گذار 
پولی، برای ایجاد برخی اصلاحات در نظام ارزی و 
مقررات گذاری در این حوزه بیش از پیش نمایان 
شد. البته از ســال ۱۴۰۱ روند ایجاد تغییرات در 
نظام ارزی کشــور و نظام مند کــردن آن با ایجاد 
مرکز مبادله ایران به عنــوان یک مرجع مبادلات 
ارزی در کشــور و همچنیــن، ایجاد شــفافیت 
اطلاعاتــی و داده ای در مبادلات تجاری کشــور، 
آغاز شد. با این حال، در ماه های اخیر روند اعمال 
اصلاحات اقتصادی در نظام ارزی کشور، سرعت 

بیشتری به خود گرفت.
بانک مرکزی در آبان امســال با هدف تسهیل در 
فرایند تامین ارز، طی دستورالعملی اعلام کرد که 
از سوم آذر ماه، معاملات بازار ارز تجاری در بستر 
مرکز مبادله ارز و طلای ایران آغاز می شــود و یک 
ماه پس از تاریخ ابلاغ این بخشــنامه، عملیات آن 

لازم الاجرا خواهد بود.
براساس این بخشنامه، تمامی صادرکنندگانی 

که از ســامانه نیما برای عرضه ارز خود استفاده 
نمی کنند، مکلف هستند ارز حاصل از صادرات 
خود را در ســامانه معاملات بــازار ارز تجاری 
مرکــز مبادله ارز و طــلای ایــران، ارائه دهند. 
با این حال، ســامانه ارز تجاری بــا هدف ایجاد 
یک بازار ارز توافقی و مرجع در ۲۶ آذرماه سال 
جاری به صورت رســمی و الزامــی کار خود را 

آغاز کرد.
نیاز به ایجــاد و احیا یک نظام پرداخت رســمی 
ارز در کشــور مهمترین عامل ایجــاد اصلاحات 
اخیر در نظــام ارزی بــود. بی شــک، در صورت 
نبود نظام پرداخت رســمی ارز، مشخص نیست 
که صادرکننــدگان خرد در قبال رفــع تعهدات 
ارزی، ارز خود را به کدام گروه هــا ارائه می دهند. 
برای مثال مشــخص نبود که این ارز به کسی که 
قصد سرمایه گذاری و خرید خانه در خارج کشور 
را دارد، به کســی که واردکننده کالای قاچاق به 
کشور است یا به کسی که تولیدکننده است و برای 
واردات مواد اولیه تولیدی خود نیازمند ارز است، 

تعلق گرفته است.
علاوه بر این، در ســمت تقاضای ارز مشخص نبود 
که متقاضی، ارز مــورد نیاز خود را از چه کســی 
خریداری کرده است. برای مثال مشخص نیست 
که مالک ارز، قاچاقچی سوخت به خارج از کشور 

است یا از افراد دیگری خریداری شده است.

وشیمی ها ورق دلار را برمی گردانند؟ پتر



در جلسه شورای عالی راهبری برنامه هفتم

تاکید عارف بر اولویت مسکن اقشار آسیب پذیر

بررسی مسیر پیش روی ایران برای رفع تحریم

 چرا اکنون بهترین زمان برای دیپلماسی است؟

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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وز شهادت آیت الله رئیسی، به عنوان    سالر
وز شهدای خدمت« در تقویم ثبت شد »ر

 مسعود پزشکیان، رئیس جمهور و رئیس شورای عالی انقلاب فرهنگی 
مصوبه این شــورا مبنی بر ثبت ســالروز شــهادت آیت الله رئیســی و 
همراهانش )۳۰ اردیبهشت( را به عنوان روز شهدای خدمت در تقویم، 

ابلاغ کرد.
هدف از این مصوبه که در جلســه ۹۱۰ شورای عالی انقلاب فرهنگی به 
تأیید رسیده، زنده نگه داشتن یاد و خاطره شهدای خدمت و ارج نهادن 

به فداکاری های آنان در راه اعتلای ایران اسلامی است.
متن مصوبه بر این اســاس اســت؛ ماده واحده »تعیین روز شــهدای 
خدمــت در تقویــم رســمی کشــور« کــه در جلســه ۹۱۰ مورخ 
۱۴۰۳/۰۹/۲۷ شــورای عالی انقلاب فرهنگی؛ بر اساس مصوبه جلسه 
۵۰۷ شــورای معین شــورای عالی انقلاب فرهنگی و بنا به پیشــنهاد 
شــورای فرهنگ عمومی به  تصویب رســیده اســت برای اجرا، ابلاغ 
می شود.»ماده واحده - روز ۳۰ اردیبهشــت )مصادف با سالروز واقعه 
شهادت آیت الله سید ابراهیم رئیســی و هیأت همراه(، به عنوان »روز 
شــهدای خدمت« جهت درج در متن تقویم رســمی کشــور، تعیین 
می شود«. آیت الله رئیسی هشــتمین رئیس جمهوری اسلامی ایران 
عصر یکشنبه ۳۰ اردیبهشت ۱۴۰۳ در مسیر بازگشت از مراسم افتتاح 
ســد »قیز قلعه سی« به ســمت شــهر تبریز، در منطقه ورزقان استان 
آذربایجان شرقی دچار سانحه هوایی سقوط بالگرد شد و با همراهانش 

به مقام رفیع شهادت نائل آمد.
حجــت الاســلام ســیدمحمدعلی آل هاشــم امــام جمعــه تبریز، 
حســین امیرعبداللهیان وزیر امــور خارجه، مالک رحمتی اســتاندار 
آذربایجان شرقی، سردار سید مهدی موســوی فرمانده یگان حفاظت 
رئیس جمهور و تعدادی از محافظان و خدمه بالگرد، از دیگر شــهدای 

این سانحه بودند.
 

سنایی مطرح کرد 
تهران،میزبان نخست وزیر عراق

مشاور سیاسی رئیس جمهور از ســفر وی به تاجیکستان و روسیه و نیز 
میزبانی از نخســت وزیر عراق در تهران خبر داد و گفت: در این دیدارها 

اسناد متعددی به منظور گسترش روابط امضا می شود.
 »مهدی سنایی« در حســاب کاربری خود در شــبکه ایکس ) توئیتر 
ســابق( با اشــاره به برنامه های هفتــه جاری رئیس جمهور نوشــت: 
»دکتر پزشکیان چهارشــنبه ۱۹ دی ماه برای بررسی روابط دوجانبه 
و موضوعات منطقــه ای در تهــران میزبان آقای الســودانی اســت. 
دعوتنامه هایی نیز از آقــای ولادیمیر پوتین و آقــای امامعلی رحمان 
دریافت نموده و اواخر دیماه به تاجیکســتان و روســیه سفر می کند. 

اسناد متعددی به منظور گسترش روابط امضا می شود«.

»محمد شیاع السودانی« نخست وزیر عراق چهارشنبه هفته جاری به 
تهران سفر خواهد کرد. در این سفر روابط دوجانبه و راه های تقویت آن 
در سایه دستاوردهای سفر مسعود پزشکیان، رئیس جمهوری اسلامی 
ایران به بغداد در ماه سپتامبر گذشته و همچنین تحولات اخیر منطقه 

تبادل نظر خواهد شد.
همچنین پزشــکیان به منظور امضای توافقنامه جامع با روســیه ۲۸ 

دی ماه ۱۴۰۳ )۱۷ ژانویه ۲۰۲۵( به مسکو سفر می کند.

توافق آتش بس در غزه به زودی اعلام می شود
وزیر خارجه آمریکا مدعی شد که دست یابی به توافق آتش بس در غزه 
به زودی اعلام خواهد شــد. »آنتونی بلینکن« وزیر خارجه آمریکا روز 
دوشنبه در جمع خبرنگاران در سئول، پایتخت کره جنوبی مدعی شد 
دولت جو بایدن تــلاش دارد طی دو هفته آینده )پایــان دولت بایدن( 
توافق آتش بس در غزه حاصل شــود، اما در صورتــی در این مدت این 

توافق به دست نیامد، در دولت آینده )دولت ترامپ( اعلام می شود.
طی ۱۵ ماه اخیر مقامات صهیونیست بارها در هر گونه توافق احتمالی 
با جنبش حماس ســنگ اندازی کرده و مانع از رســیدن به یک توافق 
به منظور اســتقرار آتش بس در غزه شــده اند. با این حال، دور جدید 

مذاکرات میان طرفین اکنون در دوحه در جریان است.
بر این اســاس، منابع آگاه جنبش مقاومت اسلامی فلسطین )حماس( 
به خبرگزاری رویترز اعلام کردند: حماس در نهایت با آزادی لیست ۳۴ 
نفره از اسرای صهیونیست که از سوی اسرائیل ارائه شده بود طی توافق 

آتش بس احتمالی موافقت کرده است.
این منابع که نخواســتند نامشــان فاش شــود، تاکید کردند: هر گونه 
توافق با اســرائیل منوط به عقب نشــینی نظامیان این رژیــم از غزه و 
آتش بس دائمی در این باریکه اســت. تاکنون پیشــرفتی در مذاکرات 
از سوی صهیونیست ها حاصل نشده اســت.دفتر نخست وزیری رژیم 
صهیونیستی با رد سخنان این مقامات حماس اعلام کرد: حماس تا این 

لحظه با این فهرست موافقت نکرده است.
مذاکرات جاری برای اســتقرار آتــش بس در غزه اکنــون در دوحه با 
میانجیگری آمریکا، قطر، و مصر در جریان اســت. با ایــن حال، زیاده 
خواهی های صهیونیســت ها در حال حاضر به بزرگتریــن مانع برای 

رسیدن به هر گونه توافقی تبدیل شده است.

 
رئیس کمیسیون عمران مجلس:

ساخت و ساز مسکن بهبود می یابد
 رئیس کمیسیون عمران مجلس با بیان اینکه همراهی خوبی که میان 
وزارت راه و شهرســازی و این کمیســیون وجود دارد، گفت: در مسیر 
درستی حرکت می کنیم و شــاهد بهبود ساخت و ساز مسکن در کشور 
خواهیم بود.»محمدرضا رضایی کوچی« در حاشــیه نشست با فرزانه 
صادق و معاونان وی با اعضای این کمیسیون اظهار داشت: جلسه بسیار 
خوبی با حضــور اکثریت قاطع اعضای این کمیســیون به منظور بحث 
و بررسی موضوعات مرتبط با حوزه مســکن و شهرسازی که در برنامه 

هفتم توسعه به عنوان سند چشم انداز کشور مطرح است، برگزار شد.
وی افزود: وزارت راه و شهرسازی و شخص وزیر نیز بر انجام مفاد برنامه 
هفتم توسعه تاکید دارند. گزارش های ارائه شده در این نشست بیانگر 
آن اســت که اقدامات خوبی در زمینه زمین های الحاقی و شــهرهای 

جدید انجام شده است.
رئیس کمیســیون عمران مجلس شــورای اســلامی با بیان اینکه در 
گذشته بانک ها همکاری مناسبی در حوزه مسکن نداشتند، ادامه داد: 
با پیگیری های کمیسیون عمران مجلس، امروز شاهد بهبود همکاری 
بانک ها در ارائه تسهیلات مسکن هســتیم، به طوری که از حدود ۸۰۰ 
هزار نفری کــه به بانک ها معرفی شــده اند، نزدیک بــه ۴۰۰ هزار نفر 
موفق به عقد قرارداد شده اند و تسهیلات حدود ۴۰۰ هزار نفر دیگر نیز 

پرداخت خواهد شد.

تریبون

رئیس جمهــور رویکــرد دولت چهاردهــم را اعطای 
اختیــارات لازم به اســتانداران بــرای مدیریت موثر 

مسائل حوزه تحت مسئولیت شان دانست.
 مسعود پزشکیان صبح امروز دوشنبه به شکل از پیش 
اعلام نشده به وزارت کشــور رفت و در نشستی با وزیر، 
معاونان و مدیران ارشد وزارت کشور گزارش های وزیر 
کشور، معاون سیاســی وزارت کشــور و رئیس ستاد 
انتخابات، معاونین عمرانی و اجتماعی وزارت کشور و 
استانداران سیستان و بلوچستان و تهران از مهمترین 

اقدامات و برنامه های در دست اقدام را دریافت کرد.
در این نشست معاون سیاســی وزارت کشور و رئیس 
ستاد انتخابات گزارشــی از تمهید مقدمات برگزاری 
انتخابات شوراهای شــهر و روســتا و انتخابات میان 
دوره ای مجلسین شورای اســلامی و خبرگان رهبری 
ارائه کرد و رئیس جمهور پس از اســتماع این گزارش 
بر ضرورت هماهنگی و هم افزایی مســئولان ســتاد 

انتخابــات بــا مجلس شــورای اســلامی 
بــرای برگزاری مطلــوب و مشــارکتی این 
رویدادهــای انتخاباتــی به ویــژه انتخابات 

شوراهای اسلامی شهر و روستا تاکید کرد.
معــاون عمــران و توســعه امور شــهری و 
روســتایی نیز در این نشســت گزارشی از 
پیگیری های انجام شــده در زمینه تحویل 

ســریع تر واگن های متــرو خریداری شــده ارائه کرد 
و پزشــکیان در تماســی با وزیر امور خارجه، خواستار 
کمک این وزارتخانه در تســریع دریافت محموله های 

این قرارداد شد.
در ادامه معــاون اجتماعی وزیر کشــور نیز بــه ارائه 
گزارشی از نقشــه راه رسیدگی به مســائل اجتماعی 
و گام های برداشــته شده برای ســاماندهی اقدامات و 
ایجــاد هماهنگی میان دســتگاه های دخیل در حوزه 
آســیب های اجتماعی ذیل شــورای اجتماعی کشور 

پرداخت که رئیــس جمهــور در این رابطه 
گفت: بــرای آنکــه عملکرد دســتگاه های 
متولی آســیب های اجتماعی بــه بالاترین 
سطح اثربخشــی برســد، باید ابتدا نظرات 
آنها درباره مســائل حوزه مسئولیت شان را 
جمع آوری کنید و پس از کارشناسی از سوی 
کارشناسان و صاحب نظران در نشست هایی 
با مسئولان این دســتگاه ها این نظرات را جمع بندی 
و در نهایت برای تصویب به جلســه شورای اجتماعی 

کشور ارائه کنید.
رئیس جمهــور افزود: وقتــی دســتگاه ها ببینند که 
پیشــنهادات خود آنها پس از طی مراحل کارشناسی 
تصویب شده، انگیزه بیشتری برای اجرای آن خواهند 
داشــت.در بخش دیگری از این نشســت اســتاندار 
سیستان و بلوچستان با اشــاره به اقدامات انجام شده 
در رابطه با سفر رئیس جمهور این استان، گزارشی نیز 

از اقدامات و برنامه های مدیریت و ســاماندهی توزیع 
سهمیه سوخت مرزنشینان ارائه کرد.

استاندار تهران نیز با اشاره به تنوع بالای جمعیتی، این 
استان را دارای جایگاهی موثر در ایجاد و تسری بخش 
عمده ای از مشــکلات اجتماعی توصیف و خواســتار 

توجه ویژه به این مسئله در برنامه ریزی ها شد.
پزشکیان در این نشســت با بیان اینکه رویکرد دولت 
چهاردهم اعطای اختیارات لازم به اســتانداران برای 
مدیریت موثر مسائل حوزه تحت مسئولیت شان است، 
تصریح کرد: البته همچنــان تا حد امکان از نمایندگان 
عالی دولت در استان ها در مسیر خدمت به مردم و رفع 

مشکلات حمایت خواهیم کرد.
رئیس جمهور در این نشســت همچنیــن بر اهمیت 
تعامل و هم افزایی بین بخشی در پیشــبرد بهینه امور 
تاکید کرد و از وزیر کشــور و اســتانداران خواست که 

روحیه همکاری را بیش از پیش تقویت کنند.

رئیس جمهوری

خریدار  معــاون اول رئیس جمهور گفت: 
اتمام واحدهای نیمه تمام مسکن مهر حق 
قانونی مردم اســت که طی سالیان گذشته 
به دلیل عدم تعهــدات دولت و تامین منابع 
مالی بر زمین مانده که باید هرچه ســریع تر 

اجرایی و تکمیل شود.
»محمدرضا عارف« در جلسه شورای عالی 
راهبری برنامه هفتم توســعه پــس از ارائه 
گزارش موضوعات فصل توســعه مســکن 
در برنامــه هفتم توســعه، بــه هماهنگی 
بین ســازمان برنامه و بودجه و وزارت راه و 
شهرسازی در تحقق اهداف ساخت مسکن 
در این برنامه اشــاره کرد و گفت: با توجه به 
تاکیــدات رئیس جمهور در شــورای عالی 
مسکن در خصوص ساخت مسکن روستایی 
و همچنین اقشــار آســیب پذیر و محروم 
باید هرچه ســریع تر برنامه های وزارت راه 
و شهرسازی برای ســاخت و یا تکمیل این 

واحدها ارائه شود.
وی با تاکیــد بر ضرورت ســاخت و تکمیل 
واحدهــای نیمه تمام مســکن مهر و طرح 
نهضت ملی مســکن، تاکید کــرد: تجربه 
چندیــن دهه گذشــته در مسکن ســازی 
انبوه نشان داده که بخش خصوصی در این 
زمینه بسیار موفق است و دولت با همکاری 
فعالان ساخت مســکن و همچنین تامین 
منابع مالی، واحدهای نیمه تمام و یا ساخته 
نشده واحدهای مسکونی طرح های مسکن 
مهر و نهضت ملی مســکن را به مردم واگذار 

می کند.
معاون اول رئیس جمهور خاطرنشــان کرد: 
اتمام واحدهای نیمه تمام مسکن مهر حق 
قانونی مردم اســت که طی سالیان گذشته 
به دلیل عدم تعهــدات دولت و تامین منابع 
مالی بر زمین مانده که باید هرچه ســریع تر 

اجرایی و تکمیل شود.

در ایــن جلســه کــه وزرای اقتصــاد، 
دادگســتری، فرهنگ و ارشــاد اسلامی و 
راه و شهرســازی، روسای ســازمان های 
برنامــه و بودجــه و اداری و اســتخدامی، 
سخنگوی دولت و مســئولان دستگاه های 
امر حضور داشــتند،گزارش اولویت بندی 
احکام و موضوعات فصل توســعه مســکن 
برنامه هفتم توسعه شــامل احکام مرتبط 
با بخش مســکن ۱۳ دســتگاه  مسئول در 
حوزه ســاخت مســکن در طول سال های 
اجــرای برنامه و تــا ســال ۱۴۰۷، اهداف 
کمی اولویت دار و برنامه اجرایی ســاخت 
مسکن واحدهای حمایتی، روستایی، بافت 
فرســوده و انواع احداث مســکن با کمک 
بخش خصوصی و وضعیــت آیین نامه های 
مورد نظر برنامه هفتم در حوزه مسکن ارائه 

شد.
پس از ایــن گــزارش، اعضای جلســه در 

خصــوص چگونگــی تامین منابــع مالی، 
نحــوه تامین و پرداخت تســهیلات بانکی، 
اختصــاص زمین برای محرومین و اقشــار 
آســیب پذیر و تامین منابع مالی مســکن 
مهــر و نهضــت ملی مســکن بررســی و 

تصمیم گیری کردند.
در ادامه این جلســه برنامه بهبــود ناترازی 
انرژی در حــوزه گاز و راهکارهــای بهبود 
اقتصاد صرفه جویــی و کاهش مصرف ارائه 

شد.

ویکرد دولت چهاردهم اعطای اختیارات لازم به استانداران است پزشکیان: ر

خریدار   رئیس جمهــور جدید آمریکا در 
حالی وارد کاخ ســفید خواهد شد که از یک 
سو تشکیک های جدی درباره کارساز بودن 
سیاست پیشین او درباره ایران وجود دارد و 
از ســوی دیگر زمان و ژئوپلیتیک چندان به 
نفع او پیش نمی رود و بایــد میان آزمودن 
راهی اشــتباه و یا بازگشــت بــه عقلانیت 

دیپلماتیک یکی را برگزیند.
 دونالــد ترامــپ، رئیس جمهــور منتخب 
آمریکا، بیســت ژانویــه ۲۰۲۵ به صورت 
رسمی، رئیس جمهور مســتقر خواهد شد 
و مجموعــه ای از تصمیمــات و اقدامات را 
در دولت خود پیگیــری خواهد کرد. تعامل 
با ایران و جزئیــات آن یکی از مهمترین این 
پرونده هاست و کیفیت این تعامل را عوامل 
بسیاری تعیین می کند. ترامپ در دوره دوم 
ریاســت جمهوری خــود در دوراهی قرار 
خواهد گرفت که یک سوی آن مسیری امن 
و آسان و ســوی دیگر آن مسیری پرتنش و 

سخت است.

تشکیک در کارآیی »فشار حداکثری« 
و دوراهی تحریم - دیپلماسی

»دیپلماسی همچنان بهترین و پایدارترین 
راه حل درباره مساله هسته ای ایران است«؛ 
این گزاره را نــه مقامی از ایــران یا چین و 
روســیه، بلکه معمار تحریم هــای متنوع 
علیه جمهوری اســلامی؛ »ریچــارد نفیو« 
اعلام کــرده اســت. گرچه این بــه معنای 
نفی تاثیر تحریم های اقتصادی نیســت اما 
چنین اذعانی از سوی طراح، بهترین نشانه 

شکست اهداف بلندمدت تحریم است.
دونالــد ترامپ رئیس جمهور ســابق و آتی 
آمریکا سال ۲۰۱۸ به پشــتوانه ایده فشار 
حداکثری، راه خــروج از توافقی را انتخاب 
کرد که بــه اذعــان بســیاری از مقامات و 
تحلیلگران وقت، یکی از بهترین مسیرهای 
رسیدن به صلحی پایدار و قانونی در منطقه 
و نظم بین الملل بود. خروج یکجانبه آمریکا 
از برنامه اقدام جامع مشــترک یــا برجام و 
بازگرداندن تحریم هــای حداکثری، در آن 
مقطع با مخالفت پنج کشور دیگر حاضر در 
این قرارداد روبرو شــد. این خروج به تعبیر 
عباس عراقچی، وزیر خارجه یک اشــتباه 

بسیار بزرگ راهبردی برای این کشور بود.
اذعان به اشــتباه بودن این خروج که بارها 
از ســوی تئوریســین های آمریکایــی هم 
مورد اشــاره قرار گرفت، از آن روســت که 
اگر هدف از این خــروج توقف فعالیت های 
هســته ای ایــران بــود که حتــی نزدیک 
به تحقق هــم نیســت و تهــران در تداوم 
برنامه های هسته ای خود به غنی سازی ۶۰ 
درصد رسیده است. هدف اما اگر فروپاشی 
اقتصــادی و در پی آن سیاســی جمهوری 
اســلامی ایران بود کــه بی نتیجــه بودن 

آن در آســتانه چهل و ششــمین سالگرد 
پیروزی انقلاب ایران، مبرهن اســت. دوره 
دوم ریاســت جمهوری ترامــپ در حالی 
آغاز می شود که وی از یک ســو با واقعیات 
اشاره شــده روبروست و از ســوی دیگر، به 
همراهی کشورها و قدرت های دیگر جهان با 

سیاست های خود در قبال ایران مشکوک.
»قــدرت های بــزرگ سیاســت فشــار 
حداکثری را تضعیف خواهنــد کرد. چین 
و روســیه هر دو تحریم هــای آمریکا علیه 
ایران را یا نادیده گرفته یا دور زنده اند. بعید 
است که این دو کشــور در دور دوم ریاست 
جمهوری ترامــپ بخواهند به این تحریم ها 

پایبند بمانند.«
این شــک در گزارش »جیمز لیندســی« 
منعکس شده و این پژوهشگر ارشد سیاست 
خارجی شــورای روابط خارجــی آمریکا 
تصریح کرده اســت: »قدرت هــای بزرگ 
سیاست فشار حداکثری را تضعیف خواهند 
کرد. چین و روسیه هر دو تحریم های آمریکا 
علیه ایران را یا نادیده گرفته یا دور زنده اند. 
بعید اســت که این دو کشــور در دور دوم 
ریاســت جمهوری ترامپ بخواهند به این 
تحریم ها پایبند بمانند، مگر آنکه دریافتی 
قابل توجهی از آمریکا دریافت کنند. به نظر 
نمی رســد ترامپ تمایلی به دادن امتیازات 
خاص به مسکو و پکن داشته باشد یا این دو 
پایتخت مزایای واردات انرژی و هم پیمانی 

با ایران را از دست دهند.
دوره دوم حضــور ترامپ در کاخ ســفید، 
دســتکم در موضوع ایــران دوران چندان 
آسانی به نظر نمی رسد؛ از آن رو که وی باید 
میان دوراهی فشار حداکثری و دیپلماسی، 
یک مســیر را در قبال جمهوری اســلامی 
انتخاب کنــد و تهران منتظــر این انتخاب 

اســت تا به گفته وزیرخارجه، بر اساس آن 
تصمیم گرفته و اقدام کند.

ایــن تصمیــم، آینــده تعامــلات ایران، 
آمریکا و حتــی دیگر کشــورهای جهان را 
دســتخوش تغییراتی خواهد کرد و از این 
رو احتمــالا در اتخاذ آن، ترامــپ دیدگاه 
طراح تحریم ها علیه ایــران را هم باید مرور 
کند. نفیو با بررسی محدودیت های نظامی 
آمریــکا، تنش هــای منطقــه ای و روابط 
پیچیــده ژئوپلیتیک، گزینــه نظامی علیه 
ایران را ناکارآمــد و پرهزینه توصیف کرده 
و نســبت به پیامدهــای آن بــرای ایالات 
متحده و خاورمیانه هشــدار داده است. وی 
معتقد اســت که اقدام نظامی نه تنها مانع 
پیشــرفت های هسته ای نمی شــود، بلکه 
می تواند منجر به تشــدید بحران و کاهش 

اعتبار آمریکا در سطح بین المللی شود.
با این همه رســیدن رئیس جمهــور آینده 
آمریکا به تصمیمی درســت در قبال ایران، 
با کابینه ای متشکل از تندروهایی که جیمز 
لیندســی آن هــا را ایدئولوژیــک توصیف 
می کند چندان ســاده نخواهد بود و حتی 
ممکن است این شکاف داخلی تلاش برای 

دستیابی به یک معامله را از بین ببرد.

فرمول مذاکراتی ایران: اعتمادسازی 
در برابر رفع تحریم

این ســوی ماجرا اما تهران در شفاف ترین 
نقطه از سیاست های خارجی خود قرار دارد 
با فرمولی مشــخص برای هر نوع گفت وگو، 
مذاکره و توافــق. سیاســت ها در ایران بر 
مبنــای دکترین سیاســت خارجی دولت 
چهاردهم حمایت از دیپلماسی ســت. این 
مهــم در تحلیل های آمریکایــی هم مورد 
توجه اســت. انجمن کنترل تسلیحات در 

آمریکا معتقد اســت در پی انتخابات نوامبر 
۲۰۲۴ ایــالات متحــده، رئیس جمهــور 
ایران، مسعود پزشــکیان، حمایت خود را از 
مذاکرات هســته ای با ایالات متحده برای 
پرداختن به نگرانی هــای بین المللی درباره 
فعالیت های هسته ای پیشرفته ایران اعلام 

می کند.
اظهــارات وزیر امور خارجــه ایران کدهای 
مشخص و شــفافی از خواسته های تهران را 
بیان می کند اما آیا واشــنگتن هم به همین 
میزان دربــاره آنچــه می خواهد شــفاف 
اســت؟درهای باز ایران به روی مصالحه با 
جهان در گفت وگوی اخیر وزیر امور خارجه 

هم نمود واضح دارد. 
عراقچی در مصاحبه با شــبکه cctv چین 
تاکید می کند که »به عنــوان یک دیپلمات 
اعتقاد دارم در ســخت ترین شــرایط هم 
می توان به راه حل های دیپلماتیک رسید«. 
این تاکید عراقچی اما در پی خود تصریحی 
هم دارد: »بســتگی به ایــن دارد که چقدر 
اراده سیاســی وجود داشــته باشد و چقدر 
دیپلمات هــا از قــدرت خلاقیــت و ابتکار 
برخوردار باشــند تا بتوانند راه های جدید 
پیدا کنند و به فرمول هــای جدیدی برای 

توافق برسد«.
پرســش مهم معطوف بــه ایــن بخش از 
اظهــارات عراقچی، منظور وی و دســتگاه 
سیاســت خارجی از »فرمول« اســت که 
وزیر امور خارجه در توضیح آن گفته است: 
»فرمولی کــه از نظر ما وجــود دارد، همان 
فرمول سابق برجام است یعنی اعتمادسازی 
درباره برنامه هســته ای ایران در مقابلِ رفع 
تحریم ها. ما بر همین مبنا آمادگی مذاکره 

را داریم«.
این اظهارات وزیر امور خارجه ایران کدهای 

مشخص و شــفافی از خواسته های تهران را 
بیان می کند اما آیا واشــنگتن هم به همین 
میزان درباره آنچه می خواهد شفاف است؟ 
اگر تمــام بهانه آمریکا بــرای تحریم ایران، 
فعالیت های هسته ای است که تهران بارها 
بر آمادگی خود را برای همکاری گســترده 
در زمینه رفع هرگونه ابهام اعلام و بر تداوم 
روند اعتمادسازی تاکید کرده است. تهران 
در پرونده مذاکره با آمریکا ســازوکار بهینه 
خود را برجام معرفی کرده و حاضر است در 
قبال پایان یافتن تحریم های خود در پروسه 
اعتماد ســازی متقابل قرار گیــرد. کمیت 
و کیفیت این اعتمادســازی را می توان در 
چارچوب  بندهــای برجام تعییــن کرد اما 
همانگونه کــه در گــزارش انجمن کنترل 
تســلیحات آمریکا یادآور شــده اســت؛ 
»دولت جدید ترامپ باید اهمیت ارســال 
ســیگنال های اولیه و پیوســته به ایران را 
برای نشان دادن علاقه به آغاز سریع فرآیند 

مذاکرات تشخیص دهد«.

سریع و سازنده؛ مختصات مذاکرات 
مورد نظر ایران

گزارش انجمن کنترل تســیلحات آمریکا 
به درســتی »محدودیت زمانی« و »موانع 
متعدد« را در مسیر موفقیت مذاکرات مورد 
اشــاره قرار می دهد و این بخشی از واقعیت 
روی زمین اســت. یکــی از بزرگترین این 
موانع ماجراجویی های رژیم اسرائیل است 
و ترامپ )در صورت اراده( برای کنترل این 
ماجراجویی ها کار دشواری در پیش خواهد 
داشــت و باید با »فراخوان های بی پروایانه« 

برای اقدام نظامی علیه ایران مقابله کند.
زمان گرچه برای هر دو طرف محدود است 
اما بــرای آمریکا محدودتر هــم خواهد بود 
زمانی که ترامپ در بدو ورود به کاخ ســفید 
با بحران های تازه در سوریه، صلح شکننده 
در لبنان و جنگ نابرابر در غزه روبرو خواهد 
شد. شــرایط منطقه در ۲۰ ژانویه ۲۰۲۵ با 
شرایط ۲۰۱۶ بســیار متفاوت است و این 
تفاوت نیازمند رســیدن به یک چارچوبی 
با قدرت تاثیرگذار خاورمیانــه یعنی ایران 
اســت، به ویژه آنکــه ترامــپ تاکید کرده 
که در ایــن ورود، جهــان و خاورمیانه را در 
صلح می خواهد. جمهوری اسلامی ایران با 
رقبای دیرینه آمریکا، یعنی چین و روسیه، 
همکاری های راهبــردی و جامعی را پیش 
می برد که این نیز محدودیــت زمانی برای 

آمریکا را شدیدتر می سازد.
ایران هم برای رســیدن به ثبات در شرایط 
اقتصــادی خــود نیازمند تســریع در رفع 
تحریم هاست و از این رو بر مذاکرات سازنده 
تصریح ویــژه دارد و مهمترین معیار تعیین 
کننده این ســازنده بودن، رفع تحریم ها در 

سریع ترین زمان ممکن است.
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پلتفرم های خانه یاب عامل اصلی افزایش 
قیمت مسکن  و دلالان

نایب رئیس اتحادیــه املاک گفت: با توجه به اینکــه بنا بود آگهی های 
پلتفرم هــای خانه یاب محــدود و کنترل شــود، اما همچنــان بدون 

هیچ گونه نظارتی به فعالیت های خود ادامه می دهند.
داوود بیگــی نژاد نایب رئیــس اول اتحادیه املاک تهران، با اشــاره به 
اینکه پلتفرم های خانه یابی باید حذف یا بازرســی شوند، گفت: امروزه 
با توجه به دسترسی عموم افراد به گوشــی همراه هوشمند، افراد بدون 
هیچ گونه مجوز یا تخصصی در فضای مجازی و برخی اپلیکیشــن های 
خانه یاب، خریــد و فروش یا رهن و اجاره فعالیــت می کنند که موجب 

تشدید چالش ها در فضای مصرفی بازار مسکن شده است.
نایب رئیس اول اتحادیه املاک تهران در ادامه تاکید کرد: البته موضوع 
مسکن در کشور مهم اســت زیرا مصرف کننده مردم هستند و هرگونه 
پلتفرمی که موجب عدم تعادل در عرضه و تقاضای مســکن شود، مضر 
خواهد بود و قطعاً دراز مــدت نیز تبعات جدی در بازار مســکن در پی 
خواهد داشت. اکو سیســتم بازار تجارت متفاوت با سال های اخیر شده 
و فضای مجازی نیز هم اکنون قســمتی زندگی عموم را به خود درگیر 
کرده است، باید بدانیم اگر این اکوسیستم در حال حاضر کنترل نشود و 
بر اساس چهارچوب و مقررات پیش نرود، خطرات جدی بازار مسکن را 

تهدید خواهد کرد.
وی گفت: اپلیکیشــن هایی کــه در بازار مســکن فعالیــت می کنند 
باید از سوی دســتگاه های مربوطه کنترل و رصد شــوند و در راستای 
خدمت رســانی به مصرف کننده واقعی قرار بگیــرد و قطعاً نباید اجازه 
دهیم این نرم افزارهای که با زندگی مردم گره خورده بخواهند تداخلی 
ایجاد کنند و موجب آشفتگی در بازار مسکن می شود، زیرا بازار مسکن 

را رقابتی جلوه می دهند.
بیگی نژاد با اشــاره به اینکه آیا مشــاورین املاک قیمــت واحدهای 
مســکونی را افزایش می دهند یا خیر، گفت: طبق بررسی ها مشاورین 
املاک قیمت هــا در بــازار افزایش نمی دهنــد و قطعاً بازار مســکن 
تأثیرپذیری از این افراد نخواهد داشــت و باید مشــکل افزایش قیمت 

مسکن را در بازارهای دیگر پیگیر باشیم.

نایب رئیس ادامه املاک افزود: فضــای نرم افزارهای خانه یاب بی نظم 
و قانون اداره می شــود و اکثر مشکلات حوزه مســکن از این بستر رخ 
می دهد و اگر فــردی در چنین فضاهایی فعالیــت دارد باید مجوزهای 

لازم را اخذ کند.
این مســئول بحران فعلی بازار مســکن را ورود اپلیکیشن ها دانست و 
گفت: بحران مســکن ورود پلتفرم های خانه یاب اســت و این افراد جز 

دلالان و سوداگران این حوزه محسوب می شوند.

وزیر راه و شهرسازی:
تعاملات دولت و مجلس آثار مثبت در بخش 

مسکن به دنبال دارد
 وزیر راه و شهرســازی گفت: نتایج تعاملات دولت  و مجلس در زندگی 

مردم به ویژه در حوزه مسکن تاثیرگذار است. 
 »فرزانه صادق«  در حاشیه نشست مشــترک این وزارتخانه با اعضای 
کمیسیون عمران مجلس شورای اســلامی اظهار داشت: در این جلسه 
گزارشــی از چالش های حوزه مســکن و چگونگی اجرای قانون برنامه 

هفتم پیشرفت ارائه شد.
وی بیان داشــت: همچنین گزارش دیگری در خصوص عملکرد وزارت 
راه و شهرسازی در حوزه مســکن از ابتدای دولت چهاردهم تاکنون و 
برنامه ریزی های انجام شده برای اجرای هر چه بهتر قانون برنامه ارائه 
شد.صادق با اشــاره به توصیه های اعضای کمیسیون عمران به وزارت 
راه و شهرسازی در این نشست، گفت: مقرر شد این توصیه ها در کمیته 
های تخصصی کمیســیون عمران با دقت بیشــتر جمع بندی و برنامه 

های ارائه شده تدقیق شوند.
وزیر راه و شهرســازی نســبت به تعامل میان وزارت راه و شهرسازی و 
کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی که پاسخگوی کل کشور در 
حوزه حمل و نقل و مســکن و دارای جایگاه ملی است، ابراز خوشنودی 
کرد و گفت: نتایج و اثرات مثبت پیگیری هایی که در کمیسیون عمران 

انجام می شود، برای مردم و کشور خوشایند خواهد بود.
وی یادآور شــد: اثرات پشــتیبانی و حمایت های کمیســیون عمران 
مجلس شــورای اســلامی در همین مدت کوتــاه از ابتــدای دولت تا 
کنون در حوزه مسکن مشهود اســت و به مردم این نوید را می دهد که 
نتایج تعاملات دولت  و مجلس در زندگی آنها به ویژه در حوزه مســکن 
تاثیرگذار اســت.صادق در ادامه اظهار داشــت: در نشست وزارت راه و 
شهرسازی و کمیسیون عمران مجلس فقط به موضوع مسکن پرداخته 
شد، اما مقرر است در جلسه بعدی به موضوع حمل و نقل پرداخته شود. 

بازار

فعالیت خدمات چین به بالاترین حد خود در هفت ماه 
گذشته رســید، اما نگرانی های تجاری ایالات متحده 

باعث کاهش خوش بینی می شود.
 نظرســنجی نشــان داد که فعالیت خدمــات چین با 
سریع ترین سرعت در ۷ ماه گذشته در دسامبر افزایش 
یافت که ناشــی از افزایــش تقاضای داخلــی بود، اما 
ســفارش ها از خارج کاهش یافت که منعکس کننده 

ریسک های تجاری رو به رشد برای اقتصاد است.
شــاخص مدیران خریــد خدمــات از ۵۱.۵ ماه قبل 
به ۵۲.۲ در دســامبر افزایش یافت. ســرعت رشــد 

سریع ترین سرعت از ماه می ۲۰۲۴ بود.

این یافته ها به طور کلی با شاخص مدیران 
خرید چیــن که هفته گذشــته منتشــر 
شــد، مطابقــت دارد که نشــان می دهد 
فعالیت های غیر تولیــدی از ۵۰ در نوامبر 

به ۵۲.۲ رسیده است.
اقتصاد چین در چند سال گذشته به دلیل 
مصرف ضعیف و ســرمایه گذاری ضعیف و 

بحران املاک با مشــکل مواجه شده است. صادرات، 
یکی از معدود نقاط روشــن، ممکن اســت در دولت 
دوم ترامپ بــا تعرفه های بیشــتری از آمریکا روبرو 
شــود. مقامات در ماه های اخیر برای احیای اقتصاد 

متزلزل، تدابیر مالی و پولی را در دستور کار 
قرار دادند.

  Caixin  وانــگ ژ، اقتصــاددان ارشــد در
اظهار کرد که از اواخر ســپتامبر، هم افزایی 
سیاســت های موجود و اقدامــات محرک 
اضافی در بــازار ادامه یافــت و عوامل مثبت 

بیشتری را ایجاد کرد. 
شــرکت ها برای اولین بار در چهار ماه گذشته کارکنان 
خود را کاهش دادنــد و برخی از آنها بــه نگرانی های 
مربوط بــه هزینه از جمله افزایش قیمــت مواد اولیه و 

دستمزد اشاره کردند.

با ابراز نگرانی برخی از شــرکت ها نســبت به افزایش 
رقابت و اختلالات احتمالــی تجارت بین الملل، میزان 
اعتماد تجــاری مثبت باقی ماند، اما بــه دومین رده از 

پایین ترین میزان از مارس ۲۰۲۰ کاهش یافت.
دونالد ترامپ که در ماه ژانویه برای دومین بار به عنوان 
رئیس جمهور ایالات متحده آغاز به کار می کند، وعده 
داده است که تعرفه های بیش از ۶۰ درصد بر کالاهای 
چینی وضع خواهد کرد که خطــر بزرگی برای دومین 
اقتصاد بزرگ جهان اســت. رویترز گــزارش کرد که 
شاخص مدیران ترکیبی از ۵۲.۳ در ماه نوامبر به ۵۱.۴ 

کاهش یافت.

معاون مسکن و ســاختمان اداره کل راه و شهرسازی 
اســتان تهران دلایل افزایش قســط آورده متقاضیان 

نهضت ملی مسکن به ۷۰ میلیون تومان را اعلام کرد.

عبدالرضا غفوری معاون مســکن و ساختمان اداره کل 
راه و شهرسازی استان تهران با اشاره به ارسال پیامک 
واریز ۷۰ میلیون تومــان به متقاضیــان نهضت ملی 
مسکن، اظهار کرد: متأســفانه به دلیل عدم همراهی 
سیستم بانکی در پرداخت تســهیلات این طرح ها در 
نیمه اول سال ۱۴۰۱ پروژه ها با یک رکود نسبی مواجه 
شــد و صرفاً از طریق ســهم آورده متقاضی پیشرفت 

فیزیکی نسبتاً کمی حاصل شد.
وی ادامه داد: خوشــبختانه با پیگیری های وزارت راه 
و شهرسازی، اداره کل راه و شهرســازی استان تهران 

و همراهی ایجاد شــده بین اداره کل راه و شهرسازی و 
بانک ملی که پرداخت کننده این تسهیلات است، روند 
انعقاد قرارداد مشارکت تســهیلات بانکی و پرداخت 
قدرالسهم تســهیلات با توجه به پیشــرفت فیزیکی 
آغاز شده و خوشبین هستیم که در یک فرصت زمانی 

مناسب بتوانیم این پروژه را تکمیل کنیم.
وی یادآور شد: با توجه به رکود نیمه اول سال، با تعریف 
یک برنامه زمانبندی جبرانی قرار بر این شــد که عقب 
افتادگی را جبران کنیم. با این همراهی سیستم بانکی 
این عقــب افتادگی جبران می شــود. طبیعی اســت 

بر اســاس این برنامه زمانبندی اصلاحی نیاز بود یک 
برنامه زمانی ریالی را هم تدوین کنیم.

غفوری بیــان کرد: دلیــل افزایش مبلغ ســهم آورده 
متقاضی در این بازه زمانی صرفاً جبــران این موضوع 
عقب افتادگی اســت که با همراهی سیســتم بانکی، 
امیدواریم در آینده هرچه ســریع تر ایــن پروژه ها به 

مرحله تحویل رشد.
وی ابراز امیدواری کرد ســهم آورده متقاضیان نهضت 
ملی مسکن در رنج عرفی که وجود داشت )۴۰ میلیون 

تومان( ادامه پیدا کند.

چین

مسکن

خریدار  مدیرعامل شرکت ساخت تکمیل 
کریدورهای شمال - جنوب و شرق به غرب 
کشور را از اولویت های اصلی دولت و وزارت 
راه دانست و گفت: توسعه متوازن، فراگیر و 
عادلانه از شاخص های گفتمان دولت وفاق 

ملی است.
 هوشــنگ بازوند مدیرعامل این شــرکت، 
تکمیــل کریدورهای ترانزیتــی در بخش 
آزادراهــی را اولویــت دولــت و وزارت راه 
و شهرســازی اعلام کرد و گفت: توســعه 
متــوازن، فراگیر و عادلانه از شــاخص های 
گفتمان دولت وفاق ملی است که بی تردید 
یکی از اولویت های مصداقی و عملیاتی این 
گفتمان ایجاد و تکمیــل قطعات باقیمانده 
یــا کار نشــده در کریدورهــای ترانزیتی 

آزادراهی است.
معــاون وزیــر راه و شهرســازی تکمیــل 
کریدورهای آزادراهــی را در قالب ۷ طرح 
تشــریح کرد و افزود: کریدورهای شمال- 
جنوب و شــرق به غربی کشور در مجموع ۶ 
هزار و ۱۸۶ کیلومتر است که در حال حاضر 
۲ هزار و ۸۳۶ کیلومتر از آنها به بهره برداری 
رســیده اســت، ۳۳۹ کیلومتر در دســت 
اجرا قــرار دارد و بــرای تکمیل بخش های 
باقیمانده بیــش از ۵ میلیــون و ۳۰۰ هزار 

میلیارد ریال اعتبار مورد نیاز است.
وی کریدور شــماره یک آزادراهی کشور را 
که از شمال تا جنوب کشور امتداد دارد یکی 
از مهمترین شــریان های ترانزیتی کشــور 
اعلام و بیان کرد: ایــن کریدور از تهران آغاز 
می شــود و با عبور از قــم، اراک، خرم آباد و 
اهواز به بندر امام خمینی در جنوب متصل 

می شود.بازوند ادامه داد: این کریدور ۸۱۷ 
کیلومتر است که تاکنون ۴۵۰ کیلومتر آن 
به بهره برداری رسیده است و ۱۴۵ کیلومتر 
آن در قالب آزادراه قم-ســلفچگان و اراک-

خرم آباد در دست اجرا قرار دارد و به منظور 
تکمیل بخش هــای باقیمانــده ۳۵۰ هزار 

میلیارد ریال اعتبار نیاز است.
مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه دومین 
کریدور آزادراهی کشــور را تسهیل کننده 
ارتباط پایتخت با شمال غرب کشور دانست 
و اظهار داشــت: این کریدور به طول ۹۱۴ 
کیلومتر از تهران تا مرز بازرگان در شــمال 

غرب کشور طراحی شــده است که در حال 
حاضــر ۶۶۴ کیلومتر آن بــه بهره برداری 
رسیده است و عملیات اجرایی ۹۲ کیلومتر 
شامل قطعه ۶ آزادراه ارومیه تبریز و آزادراه 

تبریز مرند در دست اجرا است.
بازوند در تشریح سومین کریدور آزادراهی 
کشور از تهران تا ایلام در غرب کشور اظهار 
کرد: این کریــدور به طــول ۶۰۷ کیلومتر 
از تهران آغاز و بــا عبور از ســاوه، همدان، 
کرمانشــاه و حمیل به ایلام در غرب کشور 
می رســد. ۲۸۸ کیلومتر آن در حال حاضر 
زیر عبور قــرار دارد و ۸۵ کیلومتــر نیز در 

دست احداث قرار دارد.
معاون وزیر راه و شهرسازی اتصال تهران به 
بندرعباس را چهارمیــن کریدور آزادراهی 
کشــور اعلام کــرد و گفت: ایــن کریدور 
شــمال-جنوبی ۱ هــزار و ۲۹۷ کیلومتر 
اســت که محدوده تهران تــا نطنز به طول 
۳۱۲ کیلومتر به صورت آزادراه در دســت 
بهره بــرداری قرار دارد و عملیــات اجرایی 

۹۸۵ کیلومتر دیگر هنوز آغاز نشده است.
مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه تکمیل 
کریدور شماره پنج با هدف اتصال آزادراهی 
تهران-قزوین-رشت- آستارا را یکی دیگر 

از اولویت هــای دولت دانســت و ادامه داد: 
این کریدور ۵۲۰ کیلومتر است که در حال 
حاضر تا رشت به صورت آزادراهی زیر عبور 
قرار دارد و عملیــات اجرایی ۱۹۰ کیلومتر 
دیگر نیازمند ۳۵۰ هزار میلیارد ریال اعتبار 

است.
بازونــد در ادامــه از تکمیل شــدن ۷۰۷ 
کیلومتر از کریدور آزادراهی شــماره ۶ خبر 
داد و گفت: این کریــدور نیز در قالب اتصال 
تهران-قم-اصفهان-شیراز و بوشهر طراحی 
شده است و در حال حاضر حدود ۶۶ درصد 

پیشرفت فیزیکی دارد.
مدیرعامل شرکت ســاخت و توسعه مسیر 
تهران - چرم شــهر - گرمســار - ســمنان 
- مشــهد - ســرخس را هفتمین کریدور 
آزادراهی کشور اعلام کرد و توضیح داد: این 
کریدور ۹۵۴ کیلومتر است که ۸۵ کیلومتر 
آن در قالب آزادراه جنوبــی تهران تکمیل 
شــده اســت و به منظــور اتصال آزادراهی 
پایتخت به شمال شرق کشور ۸۳۶ کیلومتر 

از آن باقیمانده است.
وی در پایــان گفت: در حــال حاضر ۳ هزار 
و ۵۲ کیلومتر مســیر آزادراهی در کشور به 
بهره برداری رسیده است، ۷۶۰ کیلومتر در 
دست اجرا قرار دارد و ۱ هزار و ۸۸۲ کیلومتر 
نیز در دست مطالعه است و با توجه به تاکید 
وزیر راه و شهرسازی مبنی بر تکمیل هرچه 
ســریع تر ایــن اولویت هــای آزادراهی به 
دنبال مشــوق های لازم برای حضور بخش 
خصوصی در کنار دولت در توســعه شبکه 
آزادراهی کشــور و بهره مندی از مزایای آن 

هستیم.

ترامپ نقطه تاریک دومین اقتصاد بزرگ جهان شد

جزئیات افزایش قسط آورده متقاضیان نهضت ملی مشخص شد

هیئت ایرانی برای رفع چالش کامیون دارها عازم ترکیه می شود
زهــره آقاجانی  پــس از روزهــا توقف 
کامیون هــای ایرانی در مرز بــازرگان قرار 
اســت به زودی برای حل این مشــکل تیم 
کارشناســی به ترکیــه رفته و بــا ترک ها 

گفتگو کنند.
همزمان بــا تصمیــم ســختگیرانه »لغو 
معافیــت مالیات بــر ســوخت رانندگان 
کامیون های ترانزیتی« از ســوی کشــور 
ترکیــه، از روز شــنبه، ۸ دی تا بــه امروز 
)دوشــنبه، ۱۷ دی( بیش از هــزار کامیون 
در مــرز بــازرگان معطل مانده انــد. توقف 
کامیون دارها در حالی اســت کــه پیش از 
اعمــال این قانــون، روزانه ۳۰۰ دســتگاه 

کامیون از مرز بازرگان تردد می کرد.
لغو معافیــت مالیات بر ســوخت رانندگان 
کامیون های ترانزیتی به این شکل است که 
کامیون های ایرانی پس از ورود به ترکیه باید 
مالیاتی معادل ظرفیت باک ســوخت خود 
پرداخت کنند که میــزان این مالیات ۱۵۵ 
درصد مالیات ویژه مصرف کننده در ترکیه 

تعیین شده است.

اخبار رسانه های کشــور ترکیه حاکی از آن 
است که این تصمیم توســط دولت ترکیه 
بر اســاس اصل عمل متقابل اتخاذ شده، بر 
همین اساس طبق این قانون، کامیون داران 
به ازای هــر لیتر ظرفیت باک خــود )اعم از 
اینکه پر یا خالی باشــد( ۲۸ لیر یا به عبارتی 
برای هر بــاک »معادل ۶۰ تــا ۸۰ میلیون 

تومان« مالیات پرداخت کنند.
اجرای قانون پرداخت مالیــات گمرکی به 

میزان ظرفیت باک خــودرو در ایران برای 
جلوگیری از قاچاق سوخت اتخاذ شده، زیرا 
قیمت ســوخت گازوئیل در ایران نسبت به 

ترکیه به شکل قابل توجهی پایین است.
همان طور که گفته شــد از هفته گذشــته 
بیش از هزار کامیــون در مرز بازرگان توقف 
کرده اند. خبرنگار مهر از ســازمان راهداری 
و شــرکت پخش فراورده های نفتی پیگیر 
جزئیات و زمان رفع چالــش کامیون دارها 
شــد، اما روابط عمومی هــر دو ارگان اعلام 
کرد که این مســئله در حیطــه وظیفه آنها 

نیست.
با توجه به بررســی های خبرگزاری مهر، به 
نظر می رســد شــرکت پخش فراورده های 
نفتی از پاســخگویی شــانه خالی کرده، در 
حالی که باید جزئیــات توقف کامیون دارها 
در مرز بازرگان به صورت شــفاف و رسمی 
اعلام شود، زیرا مسئله اصلی بحث »قاچاق 

سوخت« است.
همچنین برخی از کامیون دارهای معطل در 
مرز بازرگان گفته اند که بیش از یک هفته در 
وضعیت سخت آب و هوایی و بدون امکانات 
لازم در این مرز توقــف کرده اند و همچنان 

هم وضعیت آنها مشخص نیست.

راهکار اضطراری دولت برای 
ساماندهی وضعیت کامیون دارهای 

معطل چیست؟
در این رابطه مجتبی یوســفی عضو هیئت 
رئیســه مجلس شــورای اســلامی اظهار 
کرد: مجلس شورای اســلامی با جدیت به 

دنبال اصــلاح قانون حمل ونقــل و تقویت 
حمایت های معیشتی از رانندگان، از جمله 
بیمه تکمیلی آنان اســت. ایــن موضوع به 

زودی در صحن مجلس مطرح خواهد شد.
یوســفی با انتقــاد از عملکــرد وزارت امور 
خارجه گفــت: برخی کامیــون داران برای 
تردد به کشــور ترکیــه یا ثبــت کامیون 
خریداری شده به دلیل انفعال وزارت صمت 

در مرز دچار مشکل شده اند.
 در چنین شــرایطی، انتظار می رود وزارت 
امور خارجه و سایر دســتگاه های مربوطه 
بــا ورود جدی به این مســئله، مشــکلات 

رانندگان را رفع کند.
عضو هیأت رئیسه مجلس از عملکرد برخی 
رسانه ها و مســئولان نیز گلایه کرد و گفت: 
برخی رسانه ها در هر مسئله ای به دنبال دو 
قطبی سازی هستند، اما در مورد معضلات 
کامیون داران سکوت کرده اند، به مسئولان 
وزارت صمت و رسانه هایی که تنها به دنبال 
جذب فالوور هســتند، می گویم آیا معطلی 
کامیــون داران در ســرمای چنــد درجه 
زیر صفر، به اندازه کافــی اهمیت ندارد که 
اقدامی انجام دهید یا حتی واکنشــی نشان 

دهید؟
وی ادامــه داد: ما همــواره اهــل تعامل و 
گفتگو با کشورهای همســایه بوده ایم، اما 
این تعامل باید بر اســاس عــزت و احترام 
متقابل باشد. اجازه نمی دهیم به رانندگان 
ما توهین شــود و برای این مســئله پاسخ 
مناســبی را محفوظ می داریــم. ایران در 
بحران ها همیشــه پشــتیبان کشورهای 

همســایه بوده اســت، ایجــاد اختلافات 
این چنینی، آســیب های جدی برای تجار و 
فعالان اقتصادی دو کشور به همراه خواهد 

داشت.
یوسفی از مسئولان مربوطه خواست تا این 
مســئله را با جدیت پیگیری کنند و تأکید 
کرد: کنسولگری ها باید حافظ منافع ملی، 
پشــتیبان ســرمایه گذاران، توریست ها و 
زائران باشــند. لــذا انتظار داریــم دولت با 
جدیت به این مســئله ورود کــرده و آن را 

پیگیری کنند.

مشکل کامیون دارها فنی است
 نه سیاسی

همچنین اسماعیل بقایی سخنگوی وزارت 
امــور خارجه امــروز در نشســت خبری با 

بیان اینکه مشــکلات کامیــون دارها که از 
سوی ترکیه ایجاد شــده سیاسی نیست و 
یک موضوع فنی اســت، گفت: عمدتاً بخش 
حمــل و نقل و تأمین ســوخت بــه عنوان 

نهادهای متولی به آن می پردازند.
وی افزود: تلاش ما و ترکیــه این بوده که با 
توجه به اینکــه موضوع ترابــری کالا برای 
هردو کشــور مهم اســت، این موضوع حل 
شود. طی روزهای گذشته موضوع پیگیری 
شــده که هیئتی از طرف ما به ترکیه عازم 

می شوند.
 با توجه به شــرایط ســخت آب وهوایی از 
سازمان و نهادهای مربوطه انتظار می رود 
تا هرچه ســریع تر نســبت به رفع چالش 
و موانع موجود که ســد راه کامیون دارها 

است، اقدام کند.

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۲ 
ایین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 

اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
شناسه آگهی: 1860654 م الف: 59

- ١٤٠٣/٩/٢٤ جلسه  رای شماره ١٤٠٣60331012014201  برابر 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
مالکانه  ثبت ساوجبلاغ تصرفات  واحد  فاقد سند رسمی مستقر در 
بلامعارض متقاضی آقای حسن رسول پور فرزند سیف اله به شماره 
شناسنامه 1753 صادره در ششدانگ یک باب ساختمان پلاک 858 
فرعی از 137 اصلی به مساحت 181/٤٦ متر مربع از سهمی محمد 
حسین باقری ذیل ثبت صفحه 481 دفتر 212 محرز گردیده است لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز در روزنامه 
های کثیر الانتشار و محلی همزمان در یک تاریخ چاپ و آگهی می شود 
در صورتیکه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند می توانند از تاریخ اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از رسید ، ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض در خواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد .
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/10/18 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/11/03 
بشير نعيم زاده رئيس اداره ثبت اسناد و املاک 
ساوجبلاغ از طرف کریم انصاری



افزایش ۴۰ درصدی دستمزد قطعی است؟

ارزش دستمزد کارگران به کمتر از یک ربع سکه رسید

مدیر تأمین مالی خارجی بانک مرکزی :

ح ها نیست تأمین مالی ارزی ابزاری برای جبران هزینه های ریالی طر
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بلاتکلیفی متقاضیان؛ سامانه یکپارچه 
وهای وارداتی در دسترس نیست خودر

در حالی که از هفته پیش بلوکه کردن حساب های بانکی برای ثبت نام 
دور جدید خودروهای وارداتی آغاز شــده اما هنوز اطلاعیه جدیدی بر 

روی سامانه یکپارچه خودروهای وارداتی قرار نگرفته است.
 از هفته گذشــته اعلام شــد که قرار است از روز شــنبه هفته جاری ۸ 
هزار دستگاه خودروی وارداتی با برند خاص در سامانه یکپارچه عرضه 

خودروهای وارداتی به فروش برسد.
حتی پیش شــرط ثبت نام یعنی بلوکه کردن ۵۰۰ میلیون تومان نیز 
عملیاتی و اعلام شد که متقاضیان تا امروز دوشنبه ۱۷ دی مهلت بلوکه 
کردن حســاب را دارند که طبق آخرین اعلام مهــدی ضیغمی مدیر 
طرح واردات خودروی وزارت صمت مهلت بلوکه کردن حســاب تا روز 

پنجشنبه هفته جاری )۲۰ دی ماه( تمدید شده است.
ضیغمی تاکید کرده که مهلت ثبت نام نیز تا روز شنبه هفته آینده )۲۲ 

دی ماه( تمدید شده است.
https://saleau�با این حال بررسی وضعیت سامانه یکپارچه به آدرس 
to.ir/announcement نشــان می دهد که نه تنها هنوز اطلاعیه ای 
روی سامانه بارگذاری نشــده بلکه همچنان در حالت »به روزرسانی« 

مانده است.

مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی عنوان کرد
قیمت سیب زمینی متناسب می شود

مدیرعامل ســازمان مرکزی تعاون روســتایی ایران اظهار کرد: در ۷ 
استان سیب زمینی به اندازه کافی ذخیره شــده و با عرضه این ذخایر، 

بازار به تعادل می رسد.
سیب زمینی از جمله کالای اساســی پرمصرفی است که مدتی درگیر 
رشــد قیمت بود. طی دو هفته گذشــته افزایش قیمت سیب زمینی 
خبرساز شد و بســیاری معتقد بودند که برای بهبود شــرایط، وزارت 
جهاد کشــاورزی باید صادرات را متوقف کند تا قیمت در بازار داخلی 
متعادل شود. در همان بازه زمانی طی گفت وگویی که ایسنا با غلامرضا 
نوری قزلجه- وزیر جهاد کشاورزی -داشــت مطرح شد: ما طبق قانون 
نمی توانیم صادرات را متوقف کنیم، قانون مــا را منع کرده که به دلیل 
تنظیم بازار صادرات را متوقف کنیم، این موارد باید یک ســال گذشته 
برنامه ریزی می شد، اما برای ســال بعد برنامه ریزی شده که مشکلات 

این چنینی نخواهیم داشت.
اکبر فتحی - معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزارت جهاد کشــاورزی - 
نیز در همان زمان درباره دلیل افزایش قیمــت این محصول با تاکید بر 
اینکه شرایط هیچ ارتباطی با صادرات ندارد، گفت: طی سالیان مختلف 
در تولید محصولات ســبزیجات و صیفی جات به لحاظ شرایط اقلیمی 
که کشــور دارد، در برخی از ماه ها با کمبود تولید مواجه می شــویم و 
این یک مســئله طبیعی اســت چرا که در فضای آزاد تولید می شود و 
استان های جنوبی هم در یک حدی ظرفیت تولید دارند.  با لحاظ میزان 
صادرات ماهانه ۳۵ تا ۴۰ هزار تنی ســیب زمینی، میزان ذخایر سیب 
زمینی ما در انبارهای سرد و سردخانه های سطح کشور به اندازه و حتی 
مازاد بر نیاز مصرف داخلی اســت. شــرایط فعلی به کمبود موجودی 
ربطی ندارد، بلکه به دلیل نگهداری آن هــا در انبارها و هزینه انبارداری 

است که این هزینه به قیمت تمام شده اضافه می شود.

حال پس از گذشته دو هفته از آن شــرایط و افزایش قیمت،  محمدرضا 
طلایی -مدیرعامل ســازمان مرکزی تعاون روستایی ایران- با تاکید بر 
اینکه در ۷ اســتان ســیب زمینی به اندازه کافی ذخیره شده و با عرضه 
این ذخایر، بازار به تعادل می رسد، درباره شــرایط فعلی سیب زمینی 
در بازار اظهار کرد: ســیب زمینی با کیفیت مناسب و به قیمت ۲۱ هزار 
تومان از درب سازمان میادین تحویل غرفه داران داده می شود. سازمان 
میادین روزانه بر اساس قیمتی که اعلام می شــود به قمیت حدود ۲۷ 
هزار تومان به مصرف گنندگان عرضه می کند. با توجه به ذخایر بســیار 
خوبی که سازمان تعاون روســتایی از ماه های گذشته پیش بینی کرده 
و ذخیره سازی شــده، هیچ محدودیتی برای عرضه نداریم و هر جا که 
بحث افزاش قیمت سیب زمینی مطرح شــود باید ۴۸ ساعت قبل به ما 
اعلام کنند و در این صورت ما آمادگی حمل و انتقال بیش از ۲۰۰ تن به 

صورت روزانه را داریم تا بازار معتدل شود.
بر اســاس نرخنامه  قیمت میوه و ســبزیجات در میادین میوه و تره بار 

قیمت سیب زمینی ۲۲ تا ۳۰ هزار تومان است.

جعفر قادری:
قیمت گذاری دستوری مانع صادرات است

یک نماینده مجلس شورای اسلامی گفت: در شرایطی که تولیدکننده 
به ناچار مواد اولیه را با نرخ آزاد تهیه می کند، صادرات در بازار نیمایی و 

با توجه به قیمت گذاری دستوری امکان پذیر نیست.

جعفر قادری نماینده مجلس شورای اســلامی در رابطه با لزوم حذف 
قیمت گذاری دســتوری اظهار کرد: در قانون برنامه هفتم توســعه و 
قانون تأمین مالی تعیین کردیم که دولت حــق ورود به قیمت گذاری 
دستوری ندارد و فقط در مواردی این حق برای دولت محفوظ است که 
تولیدکننده از ارز دولتی اســتفاده کند و آنجا حتماً باید قیمت گذاری 
صورت گیرد. در اصل جایی که برای تولیدکننــده رانت ایجاد می کند 

امکان و حق قیمت گذاری وجود ندارد.
وی عنــوان کــرد: قیمت گــذاری تأثیر مســتقیم روی رانــت دارد. 
یکــی از معضلاتی که ایــن سیســتم ارزی را مختل کرد ایــن بود که 
تولیدکننده های واحدهای هیدروکربنــی و واحدهای قیر می گفتند 
درست اســت که مواد اولیه با قیمت پایه در بورس عرضه می شود ولی 
با توجه به ظرفیت های ایجاد شــده در کشــور که چند برابر مواد اولیه 
موجود در کشــور اســت و در شــرایط رقابتی، مواد به گونه ای عرضه 
می شود که ناچار هســتیم مواد اولیه را با نرخ ارز آزاد تهیه کنیم اینکه 
زمان صادرات، دولت می گوید باید در بازار نیمایی عرضه شــود، شدنی 
نیســت.قادری تاکید کرد: در نهایــت این نوع قیمت گــذاری، زمینه 

صادرات را از بین می برد.

توسعه

سمیه رسولی  مدیر تأمین مالی خارجی 
بانــک مرکزی گفت: طرح هــای نیمه تمام 
برای جبران هزینه هــای ریالی نمی توانند 
از تأمین مالی ارزی بانک مرکزی اســتفاده 

کنند.
فرشــید شــکرخدایی، رئیس کمیسیون 
ســرمایه گذاری و تأمین مالی اتاق ایران 
در نشســت کمیسیون ســرمایه گذاری 
و تأمیــن مالــی اتاق ایــران با اشــاره به 
تلاش های کمیســیون برای حل مشکل 
بدهکاران ارزی صندوق توســعه و بانک، 
گفت: کمیسیون ســرمایه گذاری و تأمین 
مالی اتاق ایران با همــکاری کمیته بهبود 
محیط کســب وکار در تلاش است مشکل 
۳۰۰ بدهــکار ارزی به صندوق توســعه 
ملی و بانک که هنوز پرونده آنها باز اســت 

را حل کند.
شــکرخدایی افــزود: باید بــا تک تک این 
شــرکت ها گفتگو شــود تا راهی برای حل 
مشــکل پیدا کنیــم؛ ازاین رو مقرر شــده 
جلساتی با دعوت از شــرکت ها و انجمن ها 
به عنوان نماینده گروهــی از این بدهکاران 
برگزار شود تا موضوع ســریع تر حل وفصل 

شود.
او تأکید کــرد: از منظــر ما، دوســوم این 
بدهکاران به دلیــل قیمت گذاری محصول، 
ممنوعیت صادرات و ســایر اقدامات دولت 
که خارج از اراده این شــرکت ها بوده، حق 
دارند که خواستار تسویه تسهیلات ارزی به 
ریال باشند؛ اما ســایر بدهکاران باید بدهی 
خود را به صورت ارز تسویه کنند؛ چراکه این 
منابع، سرمایه بین نســلی است و حتی اگر 
استمهال و تنفس هم اعمال شود، معتقدیم 

که بازپرداخت نهایی باید ارزی باشد.
در ادامه، محمدمهدی رئیــس زاده، عضو 
کمیسیون سرمایه گذاری و تأمین مالی اتاق 
ایران با اشاره به تفکیک های انجام شده در 
مورد بدهکاران ارزی صندوق توســعه ملی 
و بانک، گفــت: از کل این بدهــکاران، ۲۷ 
مورد نســاجی، ۳۸ مورد فولادی، ۱۰ مورد 
خودرویی، ۲۰ مورد پتروشیمی و ۱۵ مورد 
نیروگاهی هستند که حل وفصل مشکل آنها 

در حال پیگیری است.
در بخش دیگری از این نشست، تفاهم نامه 
و  ســرمایه گذاری  ســازمان  همــکاری 
کمک های اقتصــادی و فنی ایــران و اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران 
مــورد بحث قــرار گرفت. ایــن تفاهم نامه 
به منظور توانمندســازی اشــخاص برای 

همکاری بــا شــرکای خارجــی و جذب 
ســرمایه گذار و تجــار خارجــی و ایرانیان 
مقیم خــارج از کشــور تدوین شــده و در 
تــلاش اســت دو طرف بــرای تشــویق و 
جذب ســرمایه گذاری خارجــی، حمایت 
از کارآفرینــان و فعالان اقتصــادی، بهبود 
محیط سرمایه گذاری و کسب وکار، افزایش 
تعامــلات بین المللی، همــکاری در حوزه 
آموزش و پژوهش و تســهیل دسترسی به 
منابع مالی و اعتبارات بین المللی همکاری 

خواهند کرد.
شــکر خدایی، بــا اشــاره به اینکــه متن 
تفاهم نامه توسط ادارات حقوقی اتاق ایران 
و ســازمان ســرمایه گذاری و کمک هــای 
اقتصادی و فنی ایران تأیید شــده اســت، 
گفت: همچنــان امکان حــذف و اضافه در 
متن تفاهم نامه وجــود دارد و چنانچه اعضا 
نظر اصلاحی داشــته باشند، انعکاس آن در 

متن تفاهم نامه پیگیری خواهد شد.
در این زمینه، سید حســین سلیمی، عضو 
کمیســیون ســرمایه گذاری و تأمین مالی 
اتاق ایران و رئیس انجمن ســرمایه گذاری 
خارجی، با اشــاره به اینکه برخــی از مفاد 
ایــن تفاهم نامــه در اساســنامه انجمــن 
ســرمایه گذاری خارجی نیز وجــود دارد و 
این انجمن زیرمجموعه اتاق ایران محسوب 
می شود، درخواست کرد برای جلوگیری از 

موازی کار، این موضوع بررسی و رفع شود.
بخش ســوم نشســت با حضور نمایندگان 

بانــک مرکزی به بررســی دســتورالعمل 
بانک مرکزی برای تأمیــن مالی طرح های 
نیمه تمام بــا حداقل ۶۰ درصد پیشــرفت 
فیزیکــی اختصــاص داشــت. مســعود 
گلشــیرازی، عضــو کمیســیون گفت: بر 
اســاس این دســتورالعمل امــکان تأمین 
مالی برای تکمیل طرح هــای نیمه تمام تا 
ســقف ۵۰ میلیون یورو از محل منابع بانک 
مرکزی دیده شده است؛ اما این تأمین مالی 
مشروط به شروطی است که به کلی اجرای 
دســتورالعمل را مشــکل و حتی ناممکن 

می کند.
گلشیرازی ادامه داد: تسهیلات مورد اشاره 
دســتورالعمل بانــک مرکزی، یک ســاله 
پرداخت می شود و این ســوال مطرح است 
که یک پروژه با ۶۰ درصد پیشرفت فیزیکی 
چگونه می تواند طی یک سال به اتمام برسد 
و قادر باشد از محل صادرات خود، بدهی به 

بانک مرکزی را تسویه کند؟
او افزود: یک ســاله بودن ایــن تأمین مالی 
عملًا باعث نکول بدهی می شود و با توجه به 
اینکه در روز سررسید، در صورت ناتوانی در 
بازپرداخت، حســاب های فرد بدهکار قرمز 
و مسدود می شــود، عملًا فعالان اقتصادی 
رغبتی برای اســتفاده از ایــن تأمین مالی 

نخواهند داشت.
عضو کمیسیون ســرمایه گذاری و تأمین 
مالی اتاق ایران با اشــاره بــه یکی دیگر از 
شروط دستورالعمل بانک مرکزی، اظهار 

کرد: بانک مرکــزی این تأمیــن مالی را 
برای پروژه بــا پیشــرفت فیزیکی بالای 
۶۰ درصد به شــرط واردات ماشین آلات 
و تجهیزات پرداخــت می کند درحالی که 
پروژه ای با این میزان پیشــرفت فیزیکی، 
عملًا ماشین آلات خود را خریداری کرده 
و این تأمیــن مالی را برای اجرای ســایر 

برنامه ها نیاز دارد.
گلشــیرازی با اشــاره به اینکه تأمین مالی 
بانک مرکزی صادرات محور اســت، گفت: 
به واسطه صادرات محور بودن، نرخ ارز برای 
دریافــت تأمین مالی و تســویه آن اهمیت 
ندارد و بنگاه از محل صــادرات، همان ارز را 
به بانک مرکزی برمی گردانــد؛ ازاین رو اگر 
مشکلات دســتورالعمل بانک مرکزی رفع 
شــود، فعالان اقتصــادی می توانند برای 

تکمیل پروژه های خود از آن استفاده کنند.

چگونگی تأمین مالی ارزی
در ادامه، سید آرش شهرآیینی، مدیر تأمین 
مالی خارجــی بانک مرکزی در پاســخ به 
مباحث مطرح شــده در مورد دستورالعمل 
تأمین مالــی پروژه هــای نیمه تمام، گفت: 
بانک مرکــزی بعــد از تشــکیل صندوق 
توسعه ملی، مســئولیتی برای تأمین مالی 
ارزی از منابع خــود ندارد و ابتــکار تأمین 
مالی پروژه های موضوع این دســتورالعمل 
به منظور کارگشــایی و کمک به طرح های 
نیمه تمام بــرای کمک به توســعه و رونق 

تولید پیشنهاد شده است.
او با بیان اینکه مباحث مطرح شــده درباره 
شــروط تأمین مالی بانک مرکزی، درست 
اســت، تصریح کرد: مســئله این است که 
این ابتکار از ابتدا قرار نبود تأمین مالی همه 
پروژه را شامل شود و همچنان مسیر اصلی 
تأمین مالــی ارزی، صندوق توســعه مالی 
اســت که فعالان اقتصادی می توانند از آن 

بهره مند شوند.
شــهرآیینی ادامــه داد: مــا می توانیم در 
مــواردی کــه پــروژه تأمین مالی شــده 
نمی تواند طی یک سال تکمیل شود، شرط 
یک ســاله را اصلاح کنیم و چنــد ماه زمان 
تســویه به تعویق بیفتد یا در پروژه هایی که 
مالک و یا مالکان آن از ســایر شــرکت های 
خود درآمد صادراتی دارند، می توان امکان 
تســویه تأمین مالــی از محل ایــن درآمد 

صادراتی را قبول کرد.
مدیر تأمین مالی خارجــی بانک مرکزی با 
تأکید بر اینکه امکان بلندمدت شدن تأمین 
مالی از طریق ذخایر بانــک مرکزی وجود 
ندارد، گفت: شــرطی که در دستورالعمل 
برای واردات تجهیزات موردنیاز طرح های 
نیمه تمام آورده شده، به این دلیل است که 
از ابتدا بانک مرکزی قصد نداشته به نحوی 
تأمین مالی کنــد کــه ارز وارد حوزه های 
بازرگانی یــا خدماتی شــود و بــر همین 
اســاس، این تأمین مالی بــرای طرح هایی 
مناســب اســت که برای تکمیل نیازمند 
واردات ماشین آلات هســتند یا هنوز پول 
ماشــین آلات وارداتــی خــود را پرداخت 

نکرده اند.
او با تأکید بر اینکه طرح های نیمه تمام برای 
جبران هزینه های ریالی نمی توانند از تأمین 
مالــی ارزی بانک مرکزی اســتفاده کنند، 
گفت: اگر طرح های نیمه تمــام نیاز ریالی 
دارند باید به دنبال تأمین مالی ریالی باشند؛ 
اما اگر نیاز ارزی داشــتند درخواست های 
خود را ارائــه دهند و ما ســعی می کنیم در 
چارچوب دســتورالعمل نهایت همکاری را 

داشته باشیم.
درنهایــت اعــلام شــد: پیشــنهادهای 
کمیســیون ســرمایه گذاری و تأمین مالی 
اتاق ایــران برای اصــلاح دســتورالعمل 
بانک مرکزی از ســوی رئیس اتاق ایران به 
رئیس کل بانک مرکزی ارســال شود تا اگر 
تصمیم به تمدید دســتورالعمل در ســال 
آینده گرفته شد، این پیشنهادها هم مدنظر 

قرار گیرد.

مریم فکری  حاج اسماعیلی تاکید می کند: امید ما این 
است که در شــورای عالی کار ما با یک رفتار جدیدی از 
دولــت مواجه شــویم؛ این که شــاخصه های اقتصادی 
را قبول کند و متناســب با آن ها برای افزایش دســتمزد 
اقدام شود. با توجه به نزدیک شــدن به پایان سال، بازار 
پیش بینی ها درباره نرخ احتمالی دستمزد در سال آینده 
داغ شده اســت. برخی معتقدند که احتمالا دستمزد را 
دولت همچون حقوق کارمندان در سال آینده و به میزان 
۲۰ درصد بــالا خواهد برد و برخی هــم عنوان می کنند 
که دولت باید تا ســطح تورم و در حد ۴۰ درصد نسبت به 

تغییر دستمزد کارگران اقدام کند.
با این حال، هنوز جلسات شــورای عالی کار برای تعیین 
دستمزد آغاز نشــده و آن طور که گفته می شود، ظاهرا 
اولین جلسه شــورای عالی فردا برگزار می شود. در این 
شــرایط اما نمایندگان کارگری عنــوان می کنند که در 
زمان حاضر حداقل دســتمزدی که بــرای کارگران در 
ســال ۱۴۰۳ تعیین شــده، کمتر از قیمت یک ربع سکه 

بهار آزادی است.

این دو اقدام سیاسی را دولت جدی بگیرد
در همین رابطه حمید حاج اســماعیلی، کارشناس بازار 
کار در گفت وگو بــا خبرگزاری خبرآنلایــن می گوید: 
موضوعی که قبل از بحث دســتمزد باید به آن بپردازیم، 
نگرانی فراگیر اجتماعی اســت که الان در کشــور شکل 
گرفته و ناشــی از پیامدهای جنگ منطقه اســت. این، 
موضوع خیلی مهمی اســت که روی مسایل اقتصادی و 
تورم، تاثیر جدی دارد و هنوز هم واقعا عواقب آن برطرف 

نشده و تشدید شده است.
وی می افزاید: دولت برای کمک به اقشــار حقوق بگیر و 
بهبود وضعیت معیشتی در کشــور، به نظر من باید اول 
تلاش کند که نگرانی هــای اجتماعی را کــه همچنان 
در کشــور وجود دارد و روی همــه بخش های اقتصادی 

تاثیرگذار است و اثر منفی هم گذاشته، برطرف کند.
این کارشناس بازار کار عنوان می کند: ترامپ هم تا چند 
روز دیگر وارد کاخ ســفید می شــود. این، موضوع دومی 
است که به لحاظ سیاســی جزو وظایف و تکالیف دولت 
است که بتواند از طریق رسانه ها و اقداماتی که در تعامل 
با روابط بین الملل انجام می دهد، این مساله را بتواند یک 
مقداری تعدیل کند، چون شــوک ورود ترامپ به عرصه 
ریاســت جمهوری آمریکا همراه با جنگ اسرائیل و غزه، 
فشار سیاسی موثری روی اقتصاد ما ایجاد کرده و هر روز 
باعث نوسانات زیادی در شاخصه های اقتصادی می شود 

که آن را در تورم و قیمت ارز شاهد هستیم.
حاج اســماعیلی تصریح می کنــد: بر این اســاس، من 
پیش نیــاز اقدامات اقتصــادی برای کمک بــه مردم و 

حقوق بگیــران و از جمله اداره کشــور را ایــن مقدمات 
می دانم که در حوزه سیاسی انجام شود تا اقدامات بعدی 

بتواند موثر باشد.

افزایش 40 درصدی دستمزد قطعی است؟
این کارشناس بازار کار در ادامه می گوید: ما در سال های 
گذشته همیشه چالش دستمزد را داشتیم و واقعیت این 
است که نتوانستیم کار موثری انجام دهیم که در نهایت 

در ارزیابی ها، یک تصمیم منطقی تلقی شود.
حاج اســماعیلی می افزاید: سال گذشــته که وضعیت 
بســیار بد بود، زیرا دولت اعتنایی به نظــرات کارگران 
نداشــت و یک جانبه برای دســتمزد کارگران در کشور 
تصمیم گرفت و حالا می بینیم شــرایط تا چه اندازه برای 
معیشت خانوارهای کارگری و بازنشستگان بحرانی شده 
اســت.این کارشــناس بازار کار تصریح می کند: امسال 
ما شــرایط جدیدی را به لحاظ تغییر دولت در کشــور 
تجربه می کنیم. بر همین اســاس، با توجه به پاسخ گویی 
رییس جمهور و تعهد به رای و نظر مــردم، انتظار تغییر 

وجود دارد.
حاج اســماعیلی عنوان می کند: یکی از تغییرات، قول و 
وعده هایی اســت که در انتخابات دادند که متناســب با 

تورم، باید دستمزدها را افزایش دهند.
وی ادامه می دهد: الان تورم حدود ۳۷ درصد اســت و با 
توجه به افزایــش قیمت ارز طی روزهــا و ماه های اخیر، 
پیش بینی می شــود با توجه به تحولات پایان سال، تورم 

به حدود ۴۰ درصد و بالاتر برسد.
این کارشناس بازار کار متذکر می شود: اولین انتظار این 
است که به همین اندازه، آقای پزشکیان به دولت و وزارت 
کار دســتور دهد که دســتمزدها را افزایش دهد، یعنی 
حدود ۴۰ درصد. این حداقل انتظاری اســت که از دولت 

می رود؛ آن هم با توجه به تعهدی که کرده است.
حاح اســماعیلی تاکید می کند: البته قطعــا این میزان 
افزایش، کارســاز نخواهد بود؛ چون ما ایــن تجربه را در 
گذشته داشتیم، ولی اتفاق خوبی نیفتاده است و سال بعد 

دچار مشکل بودیم.
وی می گوید: با توجه به شرایطی که به صورت مقدماتی 
مطرح کردم کــه مربوط به عرصه سیاســی بود، اگر این 
بخش، مدیریت و مهندسی نشود و شــرایط آرام نشود، 
پیش بینی های ما این اســت که به طور قطع سال آینده 
مشکل خواهیم داشت، چون ما کســری بودجه بزرگی 
داریم و بالاخره هزار هزار میلیارد تومان کســری بودجه 
اســت. این را هم نمایندگان دولت و هــم مجلس تاکید 

کردند و از گذشته هم این کسری ها تلنبار شده است.
این کارشــناس بازار کار می افزاید: از سوی دیگر، شرایط 
سال آینده برای کالاهای اساســی نیز به نظر من تنگ تر 

خواهد شــد، چون ۱۵ میلیارد دلاری کــه دولت برای 
کالاهای اساســی تخصیص می داد، در سال آینده به ۱۲ 

میلیارد دلار تنزل پیدا کرده است.
حاج اســماعیلی عنوان می کند: اگر مــا نتوانیم واقعا به 
صورت جامع، اقدامــات چندجانبــه ای را انجام دهیم، 
حتما شرایط ســال آینده از همه این سال های گذشته 

برای شاغلان سخت تر خواهد بود.
 

نسخه بهبود قدرت خرید کارگران ارائه شد
وی همچین با ارائه چند پیشــنهاد بــرای بهبود قدرت 
خرید کارگران، می گوید: پیشــنهاد من این است که در 
کنار افزایش دستمزد، بتوانیم برای دهک های پایین که 

یارانه نقدی می گیرند، کالابرگ دهیم.
این کارشناس بازار کار عنوان می کند: من در گذشته هم 
از کالابرگ حمایت کردم و الان هــم حمایت می کنم و 
حرف من این اســت که در شــورای عالی کار باید دولت 
تعهد کند که بتوانــد یارانه نقــدی گروه ها و دهک های 
پاییــن را تبدیل بــه کالا کنــد و کالاها متنوع شــود و 
دسترسی به آنها آسان باشــد. در عین حال، مرغوبیت و 
کیفیت و قیمت آن ها مناســب باشد. این می تواند کمک 
کند به این که قدرت خرید گروه های کارگری بهبود پیدا 
کند.حاج اســماعیلی تصریح می کند: موضوع بعدی که 
من فکر می کنم در کنار افزایش دســتمزد باید ببینیم، 
این اســت که باید یــک کار دوطرفه بــرای حمایت از 

کارگران و کارفرمایان انجام دهیم.
وی متذکر می شــود: دولت می توانــد از طریق رایزنی با 
بانک مرکزی و بانک هــا، نزدیک به ۱۰۰ هــزار میلیارد 
تومان منابع اعتباری هم بــرای گروه های کارگری و هم 
گروه های کارفرمایی ببیند تا بتواند در قالب ودیعه و وام، 

کمک شود و با سررسید یک ساله تمدید شود.
این کارشناس بازار کار بیان می کند: کارگران می توانند 
از این تسهیلات، در قالب وام ودیعه اجاره مسکن استفاده 
کنند که خیلی موثر اســت. ما می توانیم تــا نزدیک به 
یک میلیون خانــوار از گروه های کارگری را در کشــور 
که مستاجر و تحت فشــار بیشتری هســتند، از طریق 
وام ودیعه اجاره مســکن کمک کنیم. این سیاســت، در 
گذشته هم در دولت روحانی اجرا شــد و الان هم اصرار 

و تاکید من این است که حتما باید به این سمت برویم.
حاج اسماعیلی می گوید: این ها راه هایی است که امکان 
اجرای آن وجــود دارد و حتما بــرای گروه های کارگری 
تاثیرگذار اســت، چون قیمت اجاره بها در ســبد خانوار، 

زیاد است.
وی متذکر می شود: برای گروه های کارفرمایی و آن هایی 
که واقعا دچار مشــکل هســتند نیز بالاخره سرمایه در 
گردش موضوع مهمی است؛ زیرا کارفرمایان با مشکلات 
عدیده ای روبه رو هستند. حل این چالش هم می تواند در 

قالب تسهیلات به کارفرمایان تخصیص پیدا کند.
این کارشــناس بــازار کار خاطرنشــان می کند: گرچه 
شورای عالی کار تاکنون جلسه ای برگزار نکرده و ظاهرا 
فردا اولین جلســه برگزار خواهد شد، اما ما تغییر خاصی 
در رفتار دولت نسبت به گذشته شاهد نبودیم، چون آنچه 
که دولت برای کارمندان به مجلس فرستاد، تکرار همان 
آمار و ارقامی اســت که در دولت های گذشته هم مطرح 

می شد یا همان رقم ۲۰ درصد بود.
حاج اســماعیلی تاکید می کند: امید ما این است که در 
شــورای عالی کار ما با یک رفتار جدیدی از دولت مواجه 
شــویم؛ این که شــاخصه های اقتصادی را قبول کند و 

متناسب با آن ها برای افزایش دستمزد اقدام شود.



بازگشت خروشان ارز های دیجیتال در سال ۲۰۲۴ و چشم انداز سال ۲۰۲۵

۹ دلیل انفجار ارز های دیجیتال در سال ۲۰۲۵ 

بازار مالی
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 5
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه      18  دی 1۴۰3    شماره 1776

رییس سازمان بورس:
وی هیجانات بورس نباشند سبدگردان ها دنباله ر

رییس ســازمان بورس با بیان این که افزایش تعداد ســبدگردان ها و 
عرضه های اولیه باعث طراوت بازار ســرمایه می شود، گفت: انتظار این 

است که سبدگردان ها پرچم داران تحلیل در بازار سرمایه باشند.
 به نقل از ســازمان بورس حجت اله صیدی در نشســت هم اندیشی با 
شرکت های سبد گردان ضمن اشــاره به اهمیت صنعت سبد گردانی 
در بازار سرمایه گفت: در دهه ۷۰ و اوایل دهه ۸۰ حسرت نداشتن سبد 
گردانی را می خوردیم.به گفته صیدی، کشــورهایی موفق شــدند که 
 )GDP( توانستند اندازه بازار سرمایه را به اندازه تولید ناخالص داخلی
برسانند. بر این اساس اگر می خواهیم اقتصاد رشد کند باید ارزش بازار 
ســرمایه ایران نیز بیش از چهار برابر شــود. ارزش بازار سهام در حال 
حاضر بیش از ۱۰۰۰۰ همت اســت.او با بیان اینکه نگاه به تأمین مالی، 
در بین سیاستگذاران عوض شده و در بدنه دســتگاه های تصمیم گیر 
اقتصاد، به ویژه در بانک مرکزی، نگاه تأمیــن مالی بلند مدت به بورس 
معطوف شــده، گفت: اگر بتوانیم عرضه های اولیه را افزایش دهیم هم 

بازار بزرگ تر و هم کاراتر و دارای عمق بیشتر خواهد شد.
رئیس ســازمان بــورس و اوراق بهادار اضافــه کرد: افزایــش تعداد 

عرضه های اولیه و سبدگردان ها باعث طراوت بازار سرمایه خواهد شد.
صیدی افزود: ریسک، مفهوم بسیار مهمی در بازارهای مالی است و باید 

توجه ویژه ای به ریسک و رعایت قوانین برای مدیریت ریسک داشت.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار با تأیید برخی دغدغه های فعالان 
صنعت سبد گردانی گفت: سازمان بورس آماده است با منعطف کردن 
قانون و اصلاح آن در هیأت مدیره سازمان بورس و شورای عالی بورس، 

به توسعه صنعت سبد گردانی کمک کند.
صیدی ادامــه داد: یکــی از دغدغه من این اســت کــه در پایان دوره 
ماموریتم در اداره سازمان بورس، بازار ســرمایه ای بزرگ تر و کاراتر را 
به مدیران بعدی بازار تحویل دهم، بر این اســاس توسعه بازار، در کنار 

توجه به ریسک و رعایت قوانین و مقررات در اولویت ما قرار دارد.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار افزود: در بازار پول، وظایف بانک ها 
به صورت ویژه مشخص شــده، همین تقســیم کار در بازار سرمایه نیز 

می تواند رخ دهد و وظایف نهادهای مالی به صورت ویژه مشخص شود.
صیدی با تاکید بر ایجاد کارگروه برای رفع مشکل صنعت سبد گردانی 
گفت: این کارگروه با نظر فعالان این صنعت انتخاب شــده و به بررسی 
روند دغدغه های فعالان این صنعت پرداخته می شــود.او، در پاسخ به 
درخواست تشــکیل کانون ســبدگردان ها، تاکید کرد: نباید با ایجاد 
کانون های متعــدد، به مــوازی کاری دامن بزنیم و نقــش کانون های 

موجود را کم اثر کنیم.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهــادار افــزود: انتظار این اســت که 
ســبدگردان ها پرچم داران تحلیل در بازار ســرمایه باشــند نه این که 
در برخی از مــوارد از هیجان های بازار پیــروی کنند.صیدی ادامه داد: 
ســبدگردان ها ایده خود را برای توسعه ابزار بازار ســرمایه به سازمان 
بورس بدهند، ســازمان از ایده هــا اســتقبال می کند.صیدی گفت: 
در بازار رقابتی باید قوی شــد و اندازه )مارکت کپ( شــرکت را بالا برد. 
سبدگردان ها هم باید در بازار رقابتی وضع خود را بهتر کنند، امید است 

با بزرگ تر شدن بازار سرمایه وضعیت سبد گردان ها نیز بهتر شود.

ضرورت رشد سبد نهادهای مالی
رضا عیوض لو، معاون نظارت بر نهادهای مالی ســازمان بورس و اوراق 
بهادار نیز در ادامه، گفــت: امروز پانصدمین صندوق ســرمایه گذاری 
مجوز گرفت و در چند سال اخیر رشــد بسیار خوبی را شاهد بودیم ولی 
هنوز سبد نهادهای مالی کوچک است و جا برای رشد بسیار وجود دارد.

او، ادامه داد: رویکرد ما در ســازمان بورس کمک به رشــد صنعت سبد 
گردانی است ولی باید الزامات مدیریت ریسک نیز رعایت شود.او افزود: 
میزان سرمایه در نهادهای مالی بسیار مهم است و یکی از راه های بزرگ 

شدن صنعت سبد گردانی، افزایش سرمایه شرکت ها است.

اصلاح قوانین
حمید یاری، عضو هیأت مدیره ســازمان بــورس و اوراق بهادار نیز در 
ادامه گفت: اتفاقات سال ۹۹ بورس نشان می دهد نگاه ها باید به سمت 
ســرمایه گذاری غیر مســتقیم معطوف شود، تا ســرمایه گذاران غیر 
حرفه ای آســیب کمتری ببینند.او افزود: بدنه شــاغل در سبد گردان 
جوانان با انگیزه ای هستند، پیشکسوت ها و فعالان صنعت سبد گردانی 
باید با هدایت بدنه جوان از ریسک های احتمالی جلوگیری کنند، بازار 
زمانی رشــد می کند که فعالان آن رشــد کنند.یاری گفت: با توســعه 
فناوری های جدید مانند هوش مصنوعی و نرم افزارهای جدید می توان 

با استفاده از نیروی انسانی کم تر فعالیت ها را بهینه تر کرد.
او تاکید کرد: هیأت مدیره ســازمان بورس در چارچوب مقررات آماده 

کمک به سبدگردان ها است.

چالش سبدگردان ها
در حاشــیه این نشســت، تعدادی از حاضران به بیان دغدغه های خود 
پرداختنــد. در این میان کوروش شــمس، عضو هیــأت مدیره کانون 
نهادهای ســرمایه گذاری ایران، با اشــاره به موانع متعــدد موجود در 
فرآیند تأسیس و اخذ مجوز صندوق های ســرمایه گذاری، گفت: نکته 
بسیار پرتکرار تشکیل کد سبد گردانی اســت، با توجه به مشتری های 
شهرســتانی و حقوقی انتظار اســت فرایند الزام امضای خیس مرتفع 

شده و امضاها دیجیتال شود.
مهدی دلبری، مدیرعامل ســبد گردان هیوا هم در ادامه با بیان این که 
باید اختیارات کانون نهادهای سرمایه گذاری ایران افزایش یابد، گفت: 
کانون می تواند امانت دار ســازمان بورس باشــد تا فرآیندها با سرعت 
بیشــتری انجام گیرد. نکته بعدی لزوم افزایش جذابیت سبد گردانی 
است، هزینه های سبد گردانی بسیار بالاست و هزینه مدیریت سبد باید 
کاسته شود و هزینه نرم افزار به شدت کاهش یابد.او افزود: باید با هزینه 
کمتری ســبد را مدیریت کرد، تصحیح در فرایند کارگزار _معامله گر 
است که باید اجرایی شــود. کارمزد متغیر سبد گردانی هم باید اجرایی 
شود.همایون دارابی، مدیرعامل ســبد گردانی داریوش نیز تاکید کرد: 
یکی از دلایل توسعه نیافتن ســبد گردانی فرآیند امضای خیس است 
که در شهرستان ها به گلوگاه و عامل توقف توسعه فعالیت سبدگردان ها 
تبدیل شــده اســت.دارابی با تجلیل از روندهای جدید سازمان بورس 
برای توکنایز کردن دارایی ها و ســبدها گفت: کشــورهای همسایه و 
کشورهای شرق آســیا این پروژه را دنبال کرده اند، ســازمان بورس با 
توکنایز کردن دارایی ها می تواند بازار ســرمایه ایران را ۲۴ ساعته کرده 
و عمق بسیار بیشــتری به بازار بدهد.سیدرضا اعجازی مدیرعامل سبد 
گردان اقتصاد بیدار هم گفت: باید قوانین سند باکس اصلاح شود تا مانع 
توسعه سبد گردانی نشــود.او افزود: باید فرآیند توکانیز کردن سریع تر 
رخ دهد و رمزدارایی ها باعث توســعه بازار سرمایه شود اما متأسفانه در 

پیش نویس اخیر رمز دارایی ها بازار سرمایه دیده نشده است.

ویترین

خریــدار  بــه نظر می رســد زمســتان 
رمزارز های دیجیتال به پایان رسیده است. 
اکنون باید به چشــم انداز تازه رمزارز های 
دیجیتــال بنگریــم. گویی عصــر طلایی 
بعــدی رمزارز های دیجیتال در راه اســت. 
علی رغم ســوالات متعدد در مورد مقررات، 
شــکایت های طولانی مدت کمیســیون 
بورس و اوراق بهادار آمریکا علیه فعالان رمز 
ارز دیجیتال، میلیارد هــا دلار بیت کوین و 
کل بازار رمز ارز دیجیتال در ســال ۲۰۲۴ 

میلادی بازگشت خروشانی داشتند.
 نشریه فوربز در گزارشی به دلایلی پرداخته 
که بایــد منتظر رونق بیش تــر رمزارز های 
دیجیتال باشــیم. این نشــریه در این باره 
می نویســد: بــه نظر می رســد زمســتان 
رمزارز های دیجیتال به پایان رسیده است. 
اکنون باید به چشــم انداز تازه رمزارز های 
دیجیتال بنگریم. گویی عصر طلایی بعدی 
رمزارز هــای دیجیتال در راه اســت. پس از 
سال ها درگیری حقوقی کمیسیون بورس 
و اوراق بهادار آمریکا با شــرکت های مرتبط 
بــا رمزارز هــای دیجیتال و متهــم کردن 
آن شــرکت ها به کلاهبرداری از سوی آن 
نهاد آمریکایی، صندوق هــای قابل معامله 
)ETF( در مبادلات بیت کویــن و اتر وارد 
شــدند. صندوق های قابل معامله تا اواسط 
۱۶ دسامبر گذشــته دارایی ۱۲۹ میلیارد 
دلاری بیت کوین را در اختیار داشــتند که 
از دارایــی ۱۲۴ دلاری طلای صندوق های 
قابــل معامله فراتر رفت. هــم چنین، وعده 
دونالد ترامپ پس از انتخاب شدن به عنوان 
رئیس جمهور جمهور بعدی آمریکا درباره 
تبدیل ایالات متحده به پایتخت رمز ارز های 
دیجیتال جهان و ایجاد ذخیره استراتژیک 
بیت کوین، قیمت آن رمــزارز دیجیتال را 
به بیش از ۱۰۰ هزار دلار رساند. این لحظه 
سرخوشــی واقعی برای عرصه رمزارز های 
دیجیتال بود. هــم چنیــن، ارز دیجیتال 
سولانا یک بلاک چین رمز ارزی پشتیبانی 
کننده از قرارداد های هوشمند و برنامه های 
غیر متمرکز لحظات خوبی را سپری می کند 
که توسط هیاهوی ناشــی از میم کوین ها و 
فنــاوری نویــن DePIN در عرصه بلاک 
چین که بــه منظور بهبــود امنیت و حفظ 
حریــم خصوصی در تراکنش هــای رمزارز 
دیجیتال توســعه یافته و از الگوریتم های 
رمز نگاری پیشرفته و تکنیک های امنیتی 
جدید برای افزایش سطح اطمینان و امنیت 
تراکنش های بلاک چین اســتفاده می کند 
تقویت می شود. این شبکه های های فناوری 
بلاک چین بــرای تمرکز زدایــی از کنترل 
و مالکیت زیرســاخت فیزیکی اســتفاده 
Polymar�  می کنند. پلتفرم هایــی مانند

ket، کــه در آن کاربــران بــر روی نتیجه 
انتخابات ریاســت جمهوری ایالات متحده 
 Battle شــرط بندی می کننــد، و بــازی
Royale Off The Grid به موفقیت های 
اصلی دســت یافته انــد. موج تــازه ای از 
دیجن ها )Degens( بــر روی توکن هایی 
مانند فارت کوین شرط بندی می کنند که 
دارای ارزش بازار بالای یــک میلیارد دلار 

هستند.
نشــریه فوربز در ادامه به نــه عامل و دلیل 
تاثیرگذار بر بــازار رمزارزهای دیجیتال در 

سال پیش رو پرداخته است:

1-سال ۲0۲4 سالی بی سابقه برای 
رمزارز های دیجیتال

نشریه فوربز با اشاره به بی سابقه بودن سال 
گذشته میلادی برای رمزارز های دیجیتال 
می نویسد: ســال گذشــته میلادی برای 
رمزارز های دیجیتل به گونــه ای بود که از 
سال ۲۰۲۱ میلادی به این سو بی سابقه به 
نظر می رسید چرا که رمزارز های دیجیتال 
وارد عرصــه آگاهی جریان اصلی شــدند و 
اکنون به مثابه یک دارایی پایدار بلند مدت 
قلمداد می شــوند که اهمیت خود را کسب 
کرده اســت. اگر صرفا به تاثیری که رمزارز 
دیجیتال بر انتخابات آمریکا داشته اند هم از 
نظر اهداکنندگان کارزار های انتخاباتی که 
از آن اســتفاده کردند و هم از نظر نقش آن 
در مجلس قانونگذاری آمریکا و برنامه های 
نامزد های انتخابات ریاست جمهوری نگاه 
کنید متوجه می شوید که چنین تجربه ای 
پیش تر هرگز وجود نداشــت و بدیهی است 
که یک گام بزرگ رو به جلو برای مشروعیت 

بخشیدن به رمزارز های دیجیتال محسوب 
می شود.

۲-نقش ترامپ و مقام های انتصابی او 
در رونق رمزارز های دیجیتال

نشــریه فوربز با اشــاره به نقش ترامپ در 
رونــق رمزارز های دیجیتال می نویســد: با 
توجه به این که در دولــت ترامپ کادری از 
مقام های دوســتدار رمزارز دیجیتال آماده 
روی کارآمدن هســتند صحنــه برای آن 
چه فعالان رمــزارز دیجیتــال از قبل آن را 
عصر طلایی رمزارز دیجیتــال می نامیدند 
آماده شــده اســت. اکنون هنر پیش بینی 
جســورانه قیمــت رمزارز هــای دیجیتال 
دوباره رواج پیدا کرده اســت. پیش بینی ها 
نشــان می دهند اگــر ایــالات متحده یک 
ذخیره اســتراتژیک مشــابه ذخیره نفت و 
طلا برای رمزارز هــای دیجیتال ایجاد کند 
ارزش بیت کوین بــه ۲۰۰ تا ۵۰۰ هزار دلار 
خواهد رسید. در واقع، اگر آمریکا این کار را 
در مورد بیت کوین انجام دهد باعث تقلای 
سایر کشور ها برای عقب نیفتادن از این روند 
می شود. در نتیجه آن رقابت، ذخایر جهانی 
رمزارز های دیجیتال ایجاد خواهند شــد. 
ترامپ با اســتفاده از وعده ۲۰۰۰۰۰ بیت 
کوین مصادره شــده از مجرمان )به ارزش 
۲۱ میلیــارد دلار( در کنفرانس بیت کوین 
نشویل در ماه جولای باعث جهش در ذخایر 
رمزارز دیجیتال شــد. با این وجود، مســیر 
قانونی در این باره مبهم است این که آیا این 
روند به تایید نمایندگان کنگره نیاز خواهد 
داشــت یا آن که قوه مجریه می تواند به طور 
یکجانبه عمل کند؟ سینتیا لومیس سناتور 
طرفدار رمزارز های دیجیتال در ماه جولای 
ایجاد یک ذخیره رمزارز دیجیتال تحت نظر 
اداره خزانه داری آمریکا را پیشــنهاد کرد. 
با این وجود، نمایندگان بدبین اســتدلال 
می کنند نوســانات دارایــی می تواند باعث 
تضعیف ثبات مالی شود. سکوت ترامپ در 
مورد این که آیا ایــالات متحده بیت کوین 
بیشــتری از طریق خرید در بــازار آزاد به 
دســت خواهد آورد یا خیر لایــه دیگری از 

ابهام را به این وضعیت می افزاید.

3-نگاهی به مقام های دوست دار 
رمرارز دیجیتال در دولت بعدی ترامپ

 دولت بعدی ترامپ در حال شــکل گیری و 
متشــکل از افراد طرفــدار رمز های ارز های 
دیجیتال اســت. فوربــز درباره ایــن افراد 
می نویســد:از جمله آن افــراد می توان به 
پل اتکینز کمیســیونر ســابق کمیسیون 
بــورس و اوراق بهــادار ایالات متحــده و از 
حامیــان رمزارز های دیجیتال اشــاره کرد 
که جانشــین گری گنســلر رئیــس فعلی 
آن کمیســیون و از دشــمنان قسم خورده 
صنعت رمــزارز دیجیتال خواهد شــد. در 
دوره تصدی گنســلر بر ریاست کمیسیون 
بــورس و اوراق بهــادار ایــالات متحده آن 
کمیســیون طرح شــکایت های حقوقی و 
ســرکوب های اجرایی را علیه فعالان رمزارز 
دیجیتال در پیش گرفتــه بود. از جمله افراد 
دیگر دوســتدار رمز ارز دیجیتال در دولت 
بعــدی ترامپ، برایان کوینتنز کمیســیونر 
پیشــین کمیســیون معاملات آتی کالای 
ایالات متحــده خواهد بود که ریاســت آن 
کمیســیون را برعهده خواهــد گرفت. هم 

چنین، اســکات بســنت میلیاردر صندوق 
تامینــی و حامی بیت کویــن نامزد تصدی 
وزارت خزانه داری آمریکا خواهد بود. علاوه 
بر آن، هــاوارد لوتنیک مدیرعامل شــرکت 
 )Cantor Fitzgerald( کانتور فیتز جرالد
که دارایی های تتــر را مدیریت می کند قرار 
اســت وزیر بازرگانی بعدی آمریکا باشد. هم 
چنین، دیوید ساکس سرمایه دار کهنه کار و 
همکار سابق ایلان ماسک در پی پل نیز قرار 
است تزار هوش مصنوعی و رمزارز در دولت 
بعدی ترامپ باشــد و بر سیاستگذاری های 
کلیدی در اســتراتژی ترامپ برای افزایش 
رقابت پذیری ملی نظارت خواهد داشــت. 
علاوه بر درون دولت بعدی آمریکا، در خارج 
از دولت نیز فرنچ هیــل نماینده جمهوری 
خواه از آرکانزاس در کنار پاتریک مک هنری 
نماینده جمهوری خواه از کارولینای شمالی 
که برای حمایت از تصویــب قوانین به نفع 
رمزارز های دیجیتال کار کرده اند قصد دارند 
تصویب طرح ساختار بازار رمز ارز دیجیتال 
را در صد روز نخست دولت ترامپ در اولویت 

قرار داده و در مورد آن تحقیق کنند. 
فوربــز در ادامــه می نویســد:در نتیجــه، 
فرصتی واقعی برای اعمال سیاســت ها به 
نفع رمزارز های دیجیتــال در دولت ترامپ 
ایجاد شده است. کاخ ســفید نشان داده که 
این موضوع برایش یک اولویت خواهد بود. 
در نتیجه، ما شــاهد ترکیبی از تلاش ها در 
سراســر دولت آمریکا، فشــار قانونی برای 
اصلاح ســاختار بــازار رمــزارز دیجیتال، 
اســتیبل کوین ها و تغییری بزرگ به سوی 
بســیاری از نوآوری هایی خواهیم بود که به 

ایالات متحده باز می گردند.

4-فهرست های عمومی جدید و 
سرمایه در دسترس

فوربز با اشــاره به رونق گرفتن عرضه اولیه 
عمومی و تاثیر ان بر بــازار رمزارز دیجیتال 
می نویسد:شــرکت های فعــال در عرصه 
رمزارز هــای دیجیتال در حال گرم شــدن 
هســتند و فعالیت خود را تقویت می کنند. 
 ))IPO هم چنین، عرضــه اولیه عمومــی
نیز در حال گرم شــدن اســت. عرضه اولیه 
عمومی به فرآیند عرضه ســهام یک شرکت 
خصوصی به عموم در یک انتشــار ســهام 
جدید اشــاره دارد. IPO به شــرکت اجازه 
می دهد تا سرمایه خود را از سرمایه گذاران 
عمومی افزایش دهد. انتقال از یک شــرکت 
خصوصی به یک شــرکت دولتی می تواند 
زمان مهمی برای سرمایه گذاران خصوصی 
باشد تا به طور کامل به سود سرمایه گذاری 
خود پــی ببرند، زیــرا معمولاً شــامل حق 
بیمه سهام برای ســرمایه گذاران خصوصی 
فعلی می شــود. در همین حال، به سرمایه 
گذاران عمومــی نیز اجــازه می دهد تا در 
عرضه شــرکت کنند. از جمله آن شرکت ها 
می توان به سیرکل )Circle( ناشر استیبل 
کویــن یــو اس دی کوین USDC  اشــاره 
کرد. این شرکت که به خاطر خدمات مالی 
مبتنی بر بلاک چیــن مانند وام های رهنی، 
وام های شخصی و نشــانه گذاری دارایی ها 
شناخته می شــود طبق گزارش ها از سال 
گذشته در حال بررســی فهرست عمومی 
بوده است. هم چنین، کراکن یک صرافی ارز 
دیجیتال متمرکز مستقر در ایالات متحده 
که کاربران می توانند با کارمزد های نســبتاً 

پایین، انواع دارایی هــا را در آن خریداری، 
فروش یــا مبادله کنند و مشــتریان آن نیز 
می تواننــد از طریــق اســتیکینگ پاداش 
دریافــت کنند نیز دارای جــاه طلبی هایی 
برای عرضه اولیه عمومی بوده که به ســال 
۲۰۲۱ میــلادی باز می گــردد. هم چنین، 
An�  شــرکت بانکداری دوســتدار رمز ارز
chorage Digital بــه عنــوان یک بانک 
فــدرال می توانــد راه را همــوار کند. وب 
ســایت Chainalysis یک پلتفــرم داده 
بلاک چین پیشــرو در انطباق با بلاک چین 
و ســرویس های اطلاعاتی، آماده عرضه در 
فهرســت عمومی اســت. در نتیجه، انتظار 
می رود بازار تامین کننــده نقدینگی بهبود 
یابد، زیرا قصد برای سرمایه گذاری بیش تر 

در رمزارز های دیجیتال وجود دارد.

۵-رشد 400 درصدی ارزش سهام 
)MicroStrategy( مایکرو استراتژی

نشــریه فوربز در ادامه با اشــاره به این که 
Micro Strat� )ســهام میکرواســتراتژی 
egy( یکــی از بازیگران کلیدی برجســته 
در دنیای به شــکل فزاینــده متصل مالی 
و فنــاوری رشــد ارزشــی ۴۰۰ درصدی 
داشــته درباره ارتبــاط آن با بیــت کوین 
می نویســد:این شــرکت هــوش تجاری 
که بــه خاطــر ســرمایه گذاری های قابل 
توجه خود در بیت کوین شــناخته شــده، 
اســتراتژی های  موفقیت آمیزی  به طــور 
سنتی شــرکتی را با ســرمایه گذاری های 
دارایــی دیجیتــال ترکیب کرده اســت. 
خرید های پر سر و صدای بیت کوین توسط 
مایکرواســتراتژی آن شــرکت را به عنوان 
شــرکتی در خط مقدم سرمایه گذاری های 
مبتنــی بــر فنــاوری قــرار داده اســت. 
 S&P تحلیلگران پیش بینــی می کنند که
۵۰۰ به لطف قوانین جدید حســابداری که 
به آن اجــازه می دهد ســرمایه گذاری های 
بیت کویــن خــود را بــه ارزش بــازار در 
صورتحســاب های مالی خود بازتاب دهد 
بــا تغییری مواجه می شــود کــه می تواند 
مایکرواستراتژی را به صندوق های ردیابی 
شاخص و در نتیجه پرتفوی سرمایه گذاران 
بی شمار آمریکایی وارد کند. علاوه بر آن، به 
گفته تحلیلگران، کویــن بیس یک صرافی 
رمز ارز دیجیتال که با رشد ارزش سهام ۷۰ 
درصدی مواجه بوده نیــز می تواند می تواند 

به شاخص مورد علاقه ملحق شود.

6-رشد استیبل کوین 
نشــریه فوربــز بــا پیــش بینی چشــم 
اندازی روشــن بــرای اســتیبل کوین ها 
می نویسد:بخش اســتیبل کوین برای رشد 
انفجاری آماده اســت و با نزدیک تر شــدن 
ایالات متحده به قانون اســتیبل کوین که 
مدت ها انتظارش را می کشــید، ارزش بازار 
ان بــه ۴۰۰ میلیــارد دلار افزایش می یابد. 
حجم تراکنش های اســتیبل کوین در سال 
۲۰۲۴ میلادی به ۸.۳ تریلیون دلار رســید 
که تقریبــا با حجم پرداخــت ۹.۹ تریلیون 
دلاری ویزا کارت برابــری می کند. در این 
میان، تتر و ســیرکل نیز کمــاکان در حال 
حکمفرمایی هستند و بر روی موج نرخ بهره 
بالا سوار شده اند. خرید ۱.۱ میلیارد دلاری 
پلتفرم استیبل کوین بریج توسط استرایپ 
شــرکت پردازش کننده پرداخت ها در ماه 

اکتبر پیامی را ارســال کرد مبنی بر آن که 
اســتیبل کوین ها می توانند به سنگ بنای 
فین تکِ یا فناوری مالی بــه معنای کاربرد 
نوآورانــه فنــاوری در ارائه خدمــات مالی 
تبدیل شــوند و با کاربرد فنــاوری خدمات 
مالی را کارآمدتر سازند. استرایپ از استیبل 
کوین ها به عنوان ابررســانا بــرای خدمات 
مالی استقبال کرده و از ســرعت بی بدیل، 
هزینه پایین و دسترســی جهانی استیبل 

کوین ها حمایت کرده است.

7-نسل استیبل کوین ۲ در راه
 ظهور است

در همیــن حال، نســل بعدی مــدل های 
اســتیبل کوین ۲ بی ســر و صــدا در حال 
ظهور هســتند. مجموعــه ای از مدل های 
استیبل کوین جدید وجود دارند که درآمد 

را به دارندگان توکن باز می گردانند.
در همیــن حال، نســل بعــدی مدل های 
اســتیبل کوین ۲ بی ســر و صــدا در حال 
ظهور هســتند. مجموعــه ای از مدل های 
استیبل کوین جدید وجود دارند که درآمد 

را به دارندگان توکن باز می گردانند. 

8-توکنیزه شدن تسریع شده
فوربز با اشــاره به روند سریع توکنیزه شدن 
دارایی ها می نویسد:لری فینک مدیرعامل 
بلک راک، سال هاست که به تبلیغ توکنیزه 
شــدن می پردازد. از املاک و مســتغلات 
گرفته تا هنــر، همه چیز ممکن اســت به 
زودی توکنیزه شود. توکن سازی یا توکنیزه 
کردن دارایی های دنیای واقعی، شامل ثبت 
حق مالکیت دارایی به صــورت توکن های 
دیجیتال در یک بلاک چین است. در واقع، 
این به معنای تبدیــل دارایی های فیزیکی 
به فرمت دیجیتال می باشــد. مزایای بزرگ 
این روند تسویه آنی، هزینه کم تر نسبت به 
اوراق بهادار سنتی، نقدینگی شبانه روزی و 
شفافیت است. سه سال پیش بخش رمزارز 
دیجیتال تنها ۲ میلیــارد دلرا دارایی واقعی 
از جمله اعتبــارات خصوصی، بدهی ایالات 
متحده، کالا هــا و ســهام را توکنیزه کرده 
بود. امروزه این رقم نزدیــک به ۱۴ میلیارد 
دلار است. شرکت ســرمایه گذاری ریسک 
پذیر ParaFi پیش بینــی می کند که بازار 
توکنیزه شــده دارایی های واقعی تا ســال 
۲۰۳۰ میلادی می تواند به ارزش ۲ تریلیون 
دلار برســد و نویدبخش تحولی قابل توجه 

در مالکیت و تجارت دارایی ها باشد.

۹-اپلیکیشن های تازه، زیر ساخت بهتر 
فوربز با اشــاره به نقش اپلیکیشن های تازه 
و عوامل هوش مصنوعــی در تغییر و تحول 
بازار رمزارز های دیجیتال می نویسد:کلمه 
کلیدی ماه: عوامل هــوش مصنوعی. آماده 
شــوید تا شــاهد ادغام هــوش مصنوعی 
و رمزنــگاری رمزارز هــای دیجیتــال به 
روش هایی باشــید کــه به داســتان های 
علمی - تخیلــی نزدیک تر هســتند. برای 
مثال، بــه TruthTerminal نــگاه کنید: 
یک عامــل هــوش مصنوعی که نــه تنها 
۵۰۰۰۰ دلار از مارک اندرســن بنیانگذار 
a۱۶z بــه دســت آورد بلکه با اســتفاده از 
رســانه اجتماعــی ایکس به یــک میلیونر 
تبدیل شــد. موفقیــت آن ناشــی از تبلیغ 
یک کوین براســاس یک میــم اوایل دهه 
۲۰۰۰ میلادی بود. ســازندگان ناشــناس 
آن توکن مبلغ قابــل توجهی را به کیف پول 
TruthTerminal که توســط اندی آیری 
مدیریت می شد انتقال دادند. با این وجود، 
تحلیلگران محتاط هســتند. عوامل هوش 
مصنوعی بــرای آنانی که تــلاش می کنند 
تراکنش های پیچیده را از طــرف کاربران 
در سراسر زنجیره های بلاک چین ها انجام 
دهند کمیاب و زودرس می باشند. علیرغم 
آن که صنعت بلاک چین تکه تکه شــده و 
اکثر اپلیکیشــن های غیر متمرکز هنوز به 
جریان اصلی تبدیل نشــده اند کار بر روی 
ایجاد یک زیرساخت قوی ادامه دارد. سولانا 
روندی را برای عصر زنجیره توان بالا )برای 
بلاک چین هایی که قادر به پردازش هزاران 
تراکنش در ثانیه مشــابه ویزا و مسترکارت 
هســتند( تنظیم کرده و تقریباً هر زنجیره 
جدیدی را زیــر این نوع چتــر می توان راه 
اندازی کــرد؛ بنابراین فضــای بلاک ارزان 

زیادی وجود خواهد داشت.

 مدیرعامل شــرکت مدیریــت دارایی مرکــزی بازار 
ســرمایه با اشــاره به جزییات طرح تامین مالی میان 
مدت ســرمایه در گردش بنگاه های کوچک و متوسط 
در بازار سرمایه گفت: تســهیلات ۲۰۰ میلیارد تومانی 
ظرف مــدت دو هفته تا یک مــاه قابل تامین اســت.
محمدحســین صدرائی درباره تســهیل گری تامین 
مالی از طریــق صکوک با طــرح اوراق مرابحه کوچک 
و کوتــاه مدت افزود: اکنون سیســتم بانکــی به دلیل 

سیســتم کنترل تراز، نقدینگی و تورم به شــرکت ها و 
صنایع تســهیلات ارایه نمی دهد بنابراین بازار سرمایه 
وارد عمل شده است.مدیرعامل شرکت مدیریت دارایی 
مرکزی بازار سرمایه اظهار داشت: بنابراین شرکت ها و 
صنایع متقاضی در سازمان بورس مشاور انتخاب کرده 
و مدارک مورد نیاز و درخواست خود را ارسال می کنند.
در این طــرح متقاضیان باید صورت مالی حسابرســی 
معتمد از ســازمان بورس، اساسنامه شــرکت، تامین 

مالی با مصوبه هیات مدیره، عدم اتحــاد مالکیتی بین 
خریدار و فروشــنده، پیش فاکتور خریــد تجهیزات، 
حســابرس گزارش توجیهی حسابرسی شده، تکمیل 
فرم ســایت صکوک پلاس یا پنجره مالــی ایران انجام 
دهند.به گفتــه وی، با توجه به تایید و عملیاتی شــدن 
طرح عرضه خصوصــی اوراق مرابحــه کوچک و کوتاه 
مدت، شرکت های متقاضی می توانند درخواست های 
خود را برای انتشــار اوراق مذکور از طریق سامانه ناب 

ثبت کننــد.وی اضافه کــرد: متقاضیــان تامین مالی 
می توانند با لحاظ شــروط دســتورالعمل انتشار اوراق 
مرابحه، درخواست های خود جهت تامین مالی از روش 
عرضه خصوصی اوراق را ارایه بدهند و پس از بررســی 
مدارک، گزارش ۶ صفحه ای به کمیته عرضه ســازمان 
بورس ارایه و در نهایت مجوز انتشار گرفته می شود که 
ظرف مدت دو هفته تا یک ماه تسهیلات ۲۰۰ میلیارد 

تومانی با دوره بازپرداخت ۱۸ ماهه ارایه می شود.

سرمایه

ح تامین مالی بنگاه های کوچک جزئیات طر



اصفهان-مریــم مومنی  در رویــداد معرفی 
مدیرکل جدیــد تامین اجتماعی اســتان اصفهان 
لزوم خروج برخی مشــاغل از لیست مشاغل سخت 
و زیان زده تشریح شــد. مراســم معارفه مدیرکل 
جدید تامین اجتماعی استان اصفهان با حضور قائم 
موهبتی سرپرســت معاونت فرهنگــی اجتماعی و 
امور استان ها ســازمان تامین اجتماعی برگزار شد. 

موهبتی سرپرســت معاونت فرهنگــی اجتماعی 
و امور اســتان ها ســازمان تامین اجتماعی در این 
جلســه اظهار کرد: دغدغه اصلی ســازمان تامین 
اجتماعی منابع و مصارف است. تمام تلاش ما بر این 
است که منابع حداکثری داشــته باشیم که بتوانیم 
به گیرندگان خدمت، بهترین خدمت را ارائه کنیم. 
وی افزود: 100 درصد منابع ما صرف بیمه شــدگان 

و مســتمری بگیران در جهت درمان و مســتمری 
است. هرچه منابع بیشتر باشد خدمات بهتری ارائه 
می شــود و اگر ما به دنبال خدمات بهتر و بیشتری 
هستیم هدف ما باید منابع بیشــتر باشد. که در این 
راســتا طرح های تحولی ارائه شده است. سرپرست 
معاونت فرهنگی اجتماعی و امور استان ها سازمان 
تامین اجتماعــی ادامــه داد: در دوره جدید تامین 
اجتماعی 20 طرح تحولی ارائه و ابلاغ شــده اســت 
که این طرح ها مبتنی بر تحول و پیشــرفت سازمان 
اســت که به زودی به اجرا در می آید که بســیاری از 
آنها بر اساس ارکان اساســی تامین اجتماعی یعنی 
منابع و مصارف اســت. وی تاکید کرد: این طرح ها 
مبتنی بر IT است که صحت و دقت عمل را چندین 
برابر می کند و خدمات غیرحضوری از اهمیت بسیار 
بالایی برخوردار اســت و منافع این طــرح به مردم 
خواهد رسید و لازم است این امر در اصفهان نیز بیش 
از پیش دیده شود. همچنین مرتضی حاجی کاظمی 
مدیرکل ســابق تأمین اجتماعی اســتان اصفهان 
در این جلســه اظهار کرد: بیــش از 3 میلون و 933 

هزار نفر در اســتان اصفهان تحت پوشش سازمان 
تامین اجتماعی هســتند که از این تعداد 3 میلون 
و 154 هزار نفر افراد بیمه شــده و تبعه آن هســتند 
و 778 هزار نفر مســتمری بگیر هستند. وی با بیان 
اینکه 113 هزار کارگاه تحت پوشش سازمان تامین 
اجتماعی در استان اصفهان فعالیت می کنند، افزود: 
نفوذ ســازمان در اصفهان بیش از 73 درصد است. 
نسبت پشتیبانی کمتر از 3.4 است. یکی از مشکلات 
ســازمان تامین اجتماعی در اصفهان بازنشستگی 
قبل از موعد اســت و ســعی کردیم جلوی این موج 
گرفته شود و پیگیری و بررسی این روند در صنایعی 
مثل فولاد مبارکه ذوب آهــن اصفهان و پلی اکریل 
بسیار سخت بود. مدیرکل ســابق تأمین اجتماعی 
اســتان اصفهان با اشــاره به اینکــه در این صنایع 
تعدادی از مشاغل از لیســت کارهای سخت خارج 
شــدند، ادامه داد: مفهوم شغل ســخت زیان آور به 
شغل سخت تبدیل شده است و هر شغلی که سخت 
است به دنبال شناســاندن آن به عنوان شغل سخت 
زیان آور هستند و این مشــکل در اصفهان بیشتر از 

سایر اســتان ها به چشــم می آید. حاجی کاظمی 
تصریح کرد: نباید به سازمان تامین اجتماعی صرفا 
به عنوان یک ارگان حمایتی نگاه شــود و باید توجه 
ویژه ای به پایداری صندوق کرد. همچنین کارمندان 
تامین اجتماعی در استان اصفهان دچار فرسودگی 
شدند و تعهد آنها به سازمان کاهش پیدا کرده است 
و تنها 30 درصدی نیروهای تامین اجتماعی به نحو 
مطلوبی فعالیت می کنند. مســعود محمدی تامین 
اجتماعی اصفهانهمچنین مسعود محمدی مدیرکل 
تامین اجتماعی استان اصفهان در این جلسه با اشاره 
به جمعیت بالا و مساحت گسترده این استان اظهار 
کرد: اصفهان از قدیم در تمامی عرصه ها ســرآمد از 
جمله صنعت و کشــاورزی بوده است. شرایط فعلی 
تامین اجتماعی شرایط خاصی اســت و لازم است 
نگاه ما نیز خاص شــود. وی افزود: من مطمئنم 20 
طرحی که از سوی سازمان تامین اجتماعی به دست 
ما می رسد خط و راه روشنی به ما می دهد و راهگشا 
خواهد بــود و انتظار داریم نیروها با تلاش بیشــتر و 

روی بازتری به آینده نگاه کنند.

معارفه سرپرست تامین اجتماعی استان تشریح کرد:

مشکل بزرگ بازنشستگی قبل از موعد در اصفهان

مدیرعامل شرکت گاز استان:

۶۰۸ واحد موتورخانه در کرمانشاه بهینه سازی شد

کرمانشاه-حسنا فخارزاده  مدیرعامل شرکت گاز استان کرمانشاه گفت: 
از ابتدای سال جاری تاکنون ۶08 واحد موتورخانه در سطح استان به طور رایگان 

بهینه سازی  شده است.
ناصر حســینی  افزود: از این تعداد، 214 واحد اداری، 124 واحد آموزشی، 93 
واحد مسکونی، 88 واحد نظامی، 45 واحد ورزشی، 39 واحد گردشگری و پنج 

واحد متعلق به اماکن تجاری سطح استان بوده است.
وی با بیان اینکه این اقدام در راســتای مصرف بهینه گاز و جلوگیری از هدررفت 
این نعمت خدادادی انجام می گیرد اضافه کرد: بهینه سازی موتورخانه ها شامل 
سرویس دیگ و مشعل و عایق کاری لوله ها و مخازن آب گرم می شود که این امر 
10 تا 15 درصد مصرف گاز را کاهش داده و باعث افزایش طول عمر تأسیســات 

موتورخانه ها می شود.
مدیرعامل شرکت گاز استان کرمانشــاه، بهینه ســازی موتورخانه ها را کاملا 
رایگان عنوان کرد و ادامه داد: مالکین ساختمان های دارای موتورخانه می توانند 
 GOC. NIGC. IR با مراجعه حضوری به شرکت گاز اســتان و یا از طریق سایت
نسبت به ثبت شماره اشــتراک خود اقدام و در نوبت قرار بگیرند تا در اسرع وقت 

نسبت به بهینه سازی موتورخانه های آنان اقدام شود.
حسینی افزود: طرح اصلاح و بهینه سازی موتورخانه ها توسط شرکت ملی گاز 
ایران در سراسر کشور اجرا می شود و بهینه ســازی موتور خانه های مشترکان 
خانگی، تجاری، اداری و مدارس از منابع داخلی شــرکت ملــی گاز و به صورت 

رایگان توسط مجریان ذیصلاح انجام می شود.
مدیرعامل شرکت گاز استان کرمانشاه یادآور شــد: همچنین به منظور کنترل 
مصرف گاز در استان، 35 سنســور دما در ادارات نصب شده و نصب 80 سنسور 
دیگر نیز در دست اقدام است که از این طریق می توان به صورت برخط دمای این 

مکان ها را رصد کرد.
حسینی با بیان اینکه در آینده سنسورهای بیشــتری تهیه و نصب خواهد شد، 
گفت: همچنین با همکاری سازمان صنعت معدن و تجارت در واحدهای صنفی 

بزرگ سطح استان نیز سنسور دما نصب می شود.
وی این اقــدام را موجب کنترل بهتر بر مصرف بخــش اداری و تجاری و مؤثر در 
کاهش میزان مصرف عنوان کرد و گفت: با اســتفاده از این سنسورها مراجعات 

ما جهت پایش دما هدفمندتر شده و کنترل بسیار دقیق تری اعمال می شود.
مدیرعامل شرکت گاز اســتان کرمانشــاه بیان کرد: ادارات و واحدهای صنفی 
بزرگ چون فضای بزرگتری دارند، اگر کنترل مناسبی بر مصرف گاز خود نداشته 

باشند، میزان مصرف شان بالا می رود و باعث فشار به شبکه می شود.
حسینی از تمام مشترکان گاز درخواســت کرد با رعایت نکات ایمنی و مصرف 

بهینه، شرکت گاز را در تأمین پایدار گاز یاری کنند.

از ابتدای سال تاکنون؛

۱۹ نفر در تصادفات جاده ای آق قلا جان باختند 

 گرگان-مهنازمحمدزمانی  رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی گلســتان 
گفت: از ابتدای ســال تاکنون تصادفــات در محور شهرســتان آق قلا منجر به 

مصدومیت 345 نفر و جان باختن 19 نفر شده است. 
عباس مهاجر بســطامی  اظهار کرد: بیشــترین تصادفات اســتان گلستان در 
محورهای شمالی رخ می دهد.وی نبود روشنایی و خط کشی جاده را در آمار این 
تصادفات مؤثر برشــمرد و گفت: در برخی از محورهای فرعی خط کشی بسیار 

ضعیف است.
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی گلســتان خواســتار توجه بیشتر راهداری 
به این مقوله شــد و افزود: حتی در نبود روشــنایی با وجود خط کشی مناسب 
راننده می تواند به مســیر خود با کمترین مخاطره ادامه دهد درحالی که بیشتر 

محورهای شمالی استان از این مهم برخوردار نیستند.
وی ادامه داد: با توجه به شرایط آب و هوایی استان مانند بارش باران در طول سال 
و رطوبت بالا در این منطقه باید خطکشی در محورهای استان در بازه های زمانی 

کوتاه، تمدید شود.
بســطامی علت اغلب تصادفات را انحراف به چپ، تجاوز به چپ دانست و افزود: 
سبقت های غیرمجاز به طور معمول در این محورها منجر به تصادفات می شود 
که گاهی تلفــات جانی هم دارد.وی خواســتار نصب تابلو و علائــم راهنمایی و 
رانندگی در محورهای شــمالی استان شــد و اضافه کرد: باید در این بخش باید 

راهداری خیلی جدی تر وارد شود. 
رئیس پلیــس راهنمایی و رانندگی گلســتان افــزود: از ابتدای ســال تاکنون 
تصادفات در محور شهرستان آق قلا منجر به مصدومیت 345 نفر و جان باختن 
19 نفر شده است.وی با بیان اینکه ایجاد شــانه خاکی در محورها همواره مورد 
تاکید راهنمایی و رانندگی است، گفت: در راه های آق قلا به اینچه برون، کلاله به 

گنبد و کلاله به سمت مراغه تپه باید این اتفاق بیافتد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان خبر داد:

افتتاح مخزن آب فدک یزد در دهه فجر امسال

یزد –سمیه شرف دینی  مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان یزد گفت: 
عملیات اجرایی پروژه مخزن آب 30هزار مترمکعبی فدک یزد به پایان رسیده و 

همزمان با ایام مبارک دهه فجر افتتاح و به بهره برداری می رسد.
جلال علمدار با بیان این حبر اظهارداشت: مخزن آب 30 هزار مترمکعبی فدک 

با هزینه ای بالغ بر 75 میلیارد تومان تکمیل شده و به مرحله پایانی رسیده است.
وی با بیان اینکه یکی از مزیت های این مخزن این  است که در بالاترین نقطه شهر 
یزد واقع شده و بر شهر تسلط دارد افزود: همچنین آب این مخزن از دو منبع آب  

چاه های یزدگرد، و آب انتقالی خالص تامین می شود.
علمدار از بهره برداری از این مخزن تا پایان امســال خبــر داد و تصریح کرد:این 
مخزن جزئی از پروژه رینگ آبرســانی شهر یزد اســت که با بهره برداری از این 
مخزن کیفیت و فشــار آب آشــامیدنی شــهر و تاب آوری شــهر یزد افزایش و 

همچنین سختی آب نیز کاهش می یابد.
وی خاطر نشان ســاخت : با راه اندازی این مرکز نه تنها مشــکل افت فشار آب 
 EC متفاوت در این مخزن، آب شهر از EC مردم حل می شود بلکه از ترکیب چند

یکسان برخوردار می شود.
مدیرعامل شرکت آبفای استان گفت: از مخزن فدک طرح خط آبرسانی رینگ 
شهری یزد آغاز می شود که این خط آبرســان به طول 17 کیلومتر و با دبی 400 
لیتر بر ثانیه به مناطق صفائیه، مهرآوران، دانش آموز، طوبی و اندیشــه آبرسانی 
می کند؛ همچنین این خط در مواقع بحران روستاهای بخش مرکزی یزد را نیز 

پوشش می دهد.
لازم به ذکر است در حال حاضر این مخزن در مرحله ی آبگیری و تست قرار دارد 
و همچنین ورودی و مخزن تکمیل شــده و خروجی آن نیز در حال اتمام است و 
این پروژه پس از افتتاح در دهه فجر مســیر ارائه خدمات در حوزه آبرســانی به 

مردم را تسهیل می کند.

شهر

کرج-ترنم مظفری   شهردار کرج در سخنان خود با اشاره 
به لزوم بهبود وضعیت حمل و نقل عمومی کلان شــهر کرج 
گفت: خوشبختانه سابقه خوب و درخشــانی بین شهرداری 
کرج و شــرکت ایران خودرو دیزل در زمینه تامین اتوبوس به 
عنوان ستون فقرات حمل و نقل عمومی وجود دارد که باعث 
گسترش همکاری در آینده می شود. به گزارش پایگاه خبری 
کرج امروز مهــرداد کیانی در بازدید از شــرکت ایران خودرو 
دیزل گفت: درحــوزه حمل و نقل عمومی کلان شــهر هنوز 
از اســتانداردهای لازم فاصله داریم و نیازمند تلاش بیشــتر 
و فوری بــرای کاهش این فاصله هســتیم کــه در این زمینه 
خوشبختانه همراهی اعضای محترم شــورای اسلامی شهر 
کرج با مجموعه همکاران شهرداری نویدبخش روزهای خوب 

در آینده است.
وی افزود: با همــکاری دوجانبه ای که بیــن مجموعه ایران 

خودرو دیزل و شــهرداری کرج صورت گرفته، کرج به عنوان 
اولین شهری که بهره بردار اتوبوس برقی است ثبت شد.

شــهردار کرج گفت: باید بگویم همراهی و همکاری مجموعه 
ایران خودرو دیزل در این چند وقت انقــدر مفید و خوب بود 
که ما بر اساس این حسن سلوک در مجموعه مدیریت شهری 
کرج تصمیم گرفتیم که در ادامه مســیر هم با همین شرکت 
معظم همــکاری خود را گســترش دهیــم و امیدواریم این 
اعتماد متقابل منجر به اتفاقات خوبی در ســطح حمل و نقل 
عمومی کلان شهر کرج بشود. وی اضافه کرد: با مشورتی که با 
اعضای محترم شورای اسلامی شهر کرج داشتیم به این نتیجه 
رسیدیم که ضمن بازدید از شرکت ایران خودرو دیزل زمینه 

تنظیم یک تفاهم بزرگ و موثر و مستمر را داشته باشیم.
وی ادامه داد: با توجه به استقبال خیلی خوبی که شهروندان 
کرجی از خدمات ناوگان حمل و نقل عمومی شهری خصوصا 

در خط بی آر تی تازه تاسیس داشــته اند هم اکنون ما حتی با 
کمبود اتوبوس مواجه هستیم از این رو همین امروز از دوستان 
در شــرکت ایران خودرو دیزل می خواهم هر چه سریع تر نیاز 
اتوبوســی ناوگان حمل و نقل عمومی شــهر کرج را برای ما 

تامین کنند.
مهرداد کیانی ادامــه داد: بر همین اســاس تفاهم نامه ای با 
شرکت ایران خودرو دیزل تنظیم خواهد شد که بعد از تصویب 
در شورای اســلامی شــهر کرج برای ما الزام آور شود و سریعا 
نیازهای ما تامین شــود. خوشــبختانه بــا همراهی اعضای 
محترم شورای اسلامی شــهر کرج بودجه خوبی هم برای این 

موضوع در نظر گرفته شده است.
شهردار کرج در انتها تاکید کرد: گسترش حمل و نقل عمومی 
در کلان شهرها یکی از شاخصه های توسعه محسوب می شود 
همچنین در زمینه عدالت اجتماعی نیز داشــتن یک حمل و 

نقل عمومی خوب و با قیمت مناســب حق شهروندان است 
از این رو تلاش مــا در مجوعه مدریت شــهری تحقق این امر 
است که انشالله در سال آینده شهروندان کرجی نتایج آن را به 

صورت ملموس مشاهده کنند.

البرز
شهردار کرج در بازدید از شرکت ایران خودرو دیزل:

ج عزم جدی داریم برای توسعه حمل و نقل عمومی شهر کر

اهواز-محمد مجدم  مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق 
اهواز گفت: 5 مزرعه بزرگ رمز ارز غیر مجــاز در 5 منطقه این 
کلانشهر شناسایی و 55 دســتگاه ماینر غیر مجاز جمع آوری 
شد. محمد فراتی با عنوان اینکه با تلاش پلیس امنیت اقتصادی 
و دستگاه قضایی 55 دســتگاه ماینر استخراج رمز ارز غیرمجاز 
در 5 مزرعه بزرگ رمز ارز غیر مجاز در 5 منطقه اهواز کشف شد، 
گفت: تامین برق مستمر و پایدار برای شهروندان در این شرایط 
سخت کمبود ســوخت مورد نیاز نیروگاه ها به سختی در حال 
انجام اســت. وی با اشاره به تعداد کشــفیات ماینر غیرمجاز در 
کلانشهر اهواز افزود: 14 دســتگاه ماینر در منطقه ملی راه، 28 
دستگاه در بهارستان، 2 دســتگاه باهنر، 5 دستگاه مهدیس و 

۶ دستگاه در منطقه کوی علوی اهواز با همکاری پلیس امنیت 
اقتصادی استان و کلانتری 17 کشف و جمع آوری شده است. 
فراتی با تاکید بر اینکه هر دستگاه ماینر استخراج رمز ارز معادل 
3.5 کیلو وات ســاعت مصرف برق دارد که برای تولید برق آن 
مصرف یک لیتــر گازوئیل و یا یک متر مکعب گاز لازم اســت، 
ادامه داد: شــهروندان می توانند برای اطلاع رسانی در خصوص 
ماینر های غیرمجاز از طریق " اپلیکیشــن برق من "، ســامانه 
اینترنتــی www.tavanir.org.ir/samaat برای معرفی 
اماکن غیرمجاز استخراج رمز ارز اقدام کنند. مدیرعامل شرکت 
توزیع نیروی برق اهواز با اشــاره به خاموشــی های با برنامه در 
کلانشــهر اهواز می گوید: جدول برنامه خاموشی در کلانشهر 

اهواز )شهرســتان های اهــواز، حمیدیه، کارون و بــاوی( را به 
https://www.aepdco. صورت روزانــه از طریق لینــک

ir دریافت کنید. وی با اشاره به پیوســتن شهروندان به پویش 
2 درجه کمتــر، افزود: مصــرف بهینه انــرژی یعنی خاموش 
کردن لــوازم برقی اضافی و تنظیم دمای وســایل گرمایشــی 
روی 18 تــا 21 درجه، پس بیاییم همه با هــم برای تامین برق 
بیشــتر واحد های صنعتی و تولیدی، لوازم برقی غیر ضروری را 
خاموش کنیم.پول مجازی )بیت کوین( پیش از این با استفاده 
از رایانه هــای خانگــی تولید می شــد، اما در ســال های اخیر 
دســتگاه های مخصوص اســتخراج این پول مجازی )ماینر( 

ساخته شده که واردات و استفاده از آنها در ایران غیرمجاز است.

خوزستان
 مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق اهواز اعلام کرد:

کشف ۵۵ دستگاه استخراج رمز ارز غیر مجاز در اهواز

خرم آباد-فرزانه هداوند  مدیرکل بنیادمســکن انقلاب 
اسلامی استان لرستان گفت:85درصد از املاک روستایی استان 
لرستان سند دار شده است.  به گزارش روابط عمومی بنیادمسکن 
انقلاب اسلامی، پویا تابعی مدیرکل بنیادمسکن انقلاب اسلامی 
استان لرستان درجلســه مشــترک بامهدی کاظمی مدیرکل 
ثبت اســنادو املاک لرستان صدور اســنادمالکیت روستایی را 
گامی مهم باهدف تثبیت و هویت بخشــی به املاک روســتایی 
ودر راســتای تحقق  توســعه متوازن و پایدار درکشــور دانسته 
و گفت: بیش از93هزارو 500جلد ســند مالکیت روســتایی و 
شهری درلرستان صادرشده است.  مدیرکل بنیادمسکن انقلاب 
اسلامی استان لرســتان با تأکید بر اهمیت صدور اسناد مالکیت 
برای روستاییان گفت: اســناد مالکیت یکی از اصلی ترین حقوق 

مردم در خصوص تثبیت مالکیت زمین و مســکن است وبا اشاره 
به دســتورالعمل های جدید افزود: قانون الزام به ثبت رســمی، 
تســهیل گر روندهای مربوطه در زمینه معاملات املاک است و 
امیدواریم با همکاری مشترک ادارات بنیادمسکن انقلاب اسلامی 
و ثبت اسناد و املاک، بســترلازم برای انجام این معاملات فراهم 
گردد.  تابعی بابیان اینکه اجرای طرح صدور سند اماکن روستایی 
در سطح کشوردر حوزه های مختلف اجتماعی،اقتصادی کالبدی 
و مدیریتی تاثیرگذار اســت ،افزود:از مهم تریــن آن ها می توان 
به مواردی چون هویت بخشــی به مالکیــت خصوصی،کاهش 
مشــکلات به ویژه برخوردهــا و نزاع های اجتماعــی مربوط به 
اراضی،جذب تســهیلات مالی در روستاها،گســترش فیزیکی 
و مبتنی بر برنامه ریزی، مقاوم ســازی و بهبود کیفیت مســکن 

روســتایی،ارتقاء جایگاه نهادهای محلــی وتقویت نظارت های 
حاکمیتی در مدیریت اراضی روســتایی اشــاره کرد. مدیرکل 
بنیادمسکن انقلاب اسلامی استان لرستان با اشاره به صدور93 
هزارو 500جلد سند مالکیت روستایی و شهری در استان گفت: 
85درصد از املاک روستایی استان لرستان سندمالکیت دارند.  
تابعی تصریح کرد: تلاش ما بر این اســت که با همکاری مضاعف 
ادارات بنیاد مسکن انقلاب اسلامی و ثبت اسنادو املاک استان، 
موانع موجود در راستای صدور اسناد املاک روستایی را شناسایی 
و کاهش دهیم. مدیرکل بنیادمســکن انقلاب اســلامی استان 
لرستان باتاکید برلزوم تسریع درصدور  اسناد مالکیت روستایی 
گفت:تثبیت مالکیت در روستاها موجب بهبود کیفیت زندگی در 

جامعه هدف روستایی خواهد شد.

لرستان
مدیرکل بنیادمسکن انقلاب اسلامی استان:

وستایی لرستان سند مالکیت دارند ۸۵درصد ازاملاک ر

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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شــهرکرد-زهرا مصطفوی  در دنیای امروز، رسانه ها 
به عنوان پل ارتباطی میان مردم و مســئولان، نقش بســیار 
مهمی در آگاهی رسانی و فرهنگ سازی ایفا می کنند. در این 

راستا، مدیرعامل شرکت گاز اســتان چهارمحال و بختیاری 
با صدور بیانیه ای از ســر دبیران روزنامه های محلی و کشوری 
به خاطر تلاش هــای بی وقفه و تأثیرگذارشــان در مواجهه با 
چالش ناترازی گاز و تبیین فرهنگ بهینه مصرف گاز طبیعی 
تقدیر و تشکر کرد. مدیرعامل شرکت گاز استان چهارمحال 
و بختیاری در این بیانیه اظهار داشــت: »ما در شرایط کنونی 
با چالش ناترازی گاز مواجه هســتیم که این موضوع نیازمند 
همکاری و همفکری همه نهادها و افراد جامعه اســت. ســر 
دبیــران روزنامه ها با قلم و تفکر خود، توانســته اند به بهترین 
شــکل ممکن این چالش را به مردم معرفی کــرده و اهمیت 
مدیریت مصرف گاز طبیعی را تبیین نمایند.« وی ادامه داد: 
»رســانه ها به ویژه روزنامه ها، با انتشــار مقالات، گزارش ها 
و تحلیل های دقیق، توانســته اند آگاهی مــردم را در زمینه 

مصرف بهینه گاز بــالا ببرند. این تلاش ها نــه تنها به کاهش 
مصرف گاز کمک کرده، بلکه به حفظ منابع طبیعی و محیط 
زیست نیز منجر شده اســت.« مدیرعامل شرکت گاز استان 
چهارمحال و بختیاری همچنین به نقش رســانه ها در ایجاد 
یک فضای گفت وگو و تبادل نظر میان مردم و مسئولان اشاره 
کرد و گفت: »رســانه ها به عنوان نماینــدگان افکار عمومی، 
می توانند صدای مردم را به گوش مســئولان برســانند و در 
این راستا، نقش بسیار مهمی در تصمیم گیری های کلان ایفا 
کنند. ما از ســر دبیران روزنامه ها به خاطر انعکاس مشکلات 
و چالش های مــردم در زمینه مصرف گاز و نیــاز به مدیریت 
بهینــه آن، قدردانی می کنیم.« وی افزود: »تلاش های ســر 
دبیران در زمینه فرهنگ سازی مصرف بهینه گاز طبیعی، به 
عنوان یک الگوی موفق برای ســایر رسانه ها نیز مطرح است. 

این اقدامات نشان دهنده تعهد و مسئولیت پذیری رسانه ها در 
راســتای خدمت به جامعه و ارتقاء آگاهی عمومی است.« در 
پایان، مدیرعامل شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری از 
تمامی سر دبیران روزنامه های محلی و کشوری خواست تا با 
ادامه این تلاش ها، به تبیین فرهنگ مصرف بهینه گاز طبیعی 
و کاهش ناتــرازی گاز کمک کننــد. وی همچنین بر اهمیت 
همکاری نزدیک میان شرکت گاز و رسانه ها تأکید کرد و ابراز 
امیدواری کرد که با همت و همکاری مشترک، بتوانیم به سوی 
آینده ای پایدار و روشــن حرکت کنیم.  این تعامل و همکاری 
نشــان دهنده همبستگی و همدلی در راســتای حفظ منابع 
انرژی و تأمین آسایش مردم اســتان چهارمحال و بختیاری 
اســت. با همت و تلاش جمعی، می توانیم بــه چالش ها غلبه 

کنیم و به سوی بهبود کیفیت زندگی مردم گام برداریم.

به خاطر نقش کلیدی در تبیین فرهنگ بهینه مصرف گاز طبیعی

مدیر عامل شرکت گازچهارمحال و بختیاری از مطبوعات محلی و کشوری تقدیر کرد

مدیرعامل شرکت گاز خراسان رضوی:

 مشترکان پرمصرف منتظر قبوض نجومی باشند

مشهد-سمیه باقرزاده  مشــهد-ایرنا- مدیرعامل شرکت 
گاز خراســان رضوی گفت: حدود 2 میلیون و 750 هزار مشترک 
در این استان وجود دارد و مصرف گاز اســتان به صورت متوسط 

کمتر از الگوی مصرف اســت اما حدود 2 درصد از مشــترکان در 
پله های آخر قرار دارند که این گروه امســال باید منتظر قبوض با 
اعداد بسیار بالا باشند. حســن افتخاری  افزود: اگر آن 2 درصدی 
که بیشــتر آنها دارای استخرهای شــخصی و باغ ویلاها هستند 
مصرف خود را مانند پارســال ادامه دهند پیش بینی می شود که 
مبلغ قبوض آنها بیــش از 500 میلیون ریال باشــد مگر این که 
اصلاحاتی انجام دهنــد. وی ادامه داد: امســال گاز ویلاهایی که 
محل سکونت موقت بودند قطع شده اســت. مدیرعامل شرکت 
گاز خراســان رضوی گفت: یکی از نکات مهم در بحث مصرف گاز 
طبیعی، رعایت دمای رفاه است که بین 18 تا 21 درجه سانتیگراد 
اســت و اگر دمای محیط کار یا زندگی بیشــتر از 21 درجه باشد 

هیچ نفعی برای ســلامتی مردم ندارد و برای بخشی از جامعه، به 
ویژه کودکان خردسال و افراد مســن، مضر است. افتخاری افزود: 
در حوزه گاز، اولویت نخســت، رعایت الگوی مصرف ارگان های 
دولتی و بخش های حاکمیتی اســت و بر اساس بخشنامه معاون 
اول رییس جمهوری، اقدامات نظارتی بــرای کاهش مصرف در 
ادارات باید انجام شــود. افتخاری افزود: انتظار ما این است که در 
دستگاه های دولتی، دمای رفاه رعایت شــود و بعد از وقت اداری و 
روزهای تعطیل، سیستم های گرمایشی خاموش شود و تا کنون 
گاز حدود 350 اداره به علت عدم رعایت بخشــنامه قطع شــده  
اســت. وی با بیان این که اندازه گیری دمای رفاه و خاموش بودن 
سامانه های گرمایشی در روزهای تعطیل را به طور جدی پیگیری 

می کنیم اضافه کرد: سامانه ای به عنوان "ســامانه سوت زنی" یا 
نظارت مردمی راه اندازی و از مردم خواسته شده است که با مراجعه 
به سایت گاز استان، گزارش های خود را اعلام کنند و مشخصات 
گزارش دهنــدگان نیز محفوظ می ماند. مدیرعامل شــرکت گاز 
خراسان رضوی گفت: گروه هایی از بســیجیان و حراست  اداره ها 
موظف به کنترل این موضوع هســتند و در کنار بحث اداری، ما از 
رستوران ها نیز انتظار داریم که گاز طبیعی، که سرمایه ملی است 
در فضای باز سوزانده نشــود که خوشبختانه اصناف پای کار آمده 
و به صورت داوطلبانــه این موارد را جمع آوری کردند. خراســان 
رضوی با حدود 2 میلیون و 750 هزار مشترک پس از تهران بزرگ 

دارنده بیشترین مشترک گاز کشور است.

سه شنبه      18  دی 1۴۰3    شماره 1776



از سوی بیمه مرکزی منتشر شد

گزارش تحلیلی آمار عملکرد نه ماهه ۱۴۰۳ بازار بیمه کشور

بانک و بیمه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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آسیب های زیست محیطی وابستگی سرزمینی 
ایران به نفت

 علی محمدی پور پژوهشگر انجمن اقتصاد انرژی ایران و عضو انجمن آموزش 
محیط زیســت و توســعه پایدار ایران  ایران به عنوان یکی از بزرگ ترین 
تولیدکنندگان نفــت در جهان، در طول تاریخ معاصر خود به شــدت به منابع 
نفتی وابسته بوده اســت. به ویژه وقوع شــوک های قیمتی نفت در اوایل دهه 
۵۰، نه تنها باعث ابتــلای ایران به طور گســترده طی چند دهــه به بیماری 
مخرب هلندی شده، بلکه باعث بروز پدیده های مخرب متعددی مانند؛ بسط 
ناکارآیی، وقوع اثر برون رانی بخش خصوصی، بروز پدیده نفرین منابع و ... شده 
است. وابستگی گســترده به نفت علاوه بر تأثیرات اقتصادی و سیاسی متعدد، 
آسیب های زیســت محیطی قابل توجهی را نیز به همراه داشته است. در این 
مقاله، به بررسی آسیب های محیط زیستی ناشی از وابستگی سرزمینی ایران 

به نفت پرداخته می شود.
البته لازم به ذکر است که آنچه مانع رشد اقتصادی می شود، صرف وجود منابع 
نیست، بلکه انتخاب رویکرد مناسب و تعامل میان منابع طبیعی وافر با عوامل 
متعدد دیگر است. می توان گفت کشــوری که سیاست های آینده نگرانه دارد، 
قادر اســت که بخش عمده ای از عواید این منابع خــدادادی را ذخیره کرده و 
برای آینده کشور ســرمایه گذاری کند. لذا این کشــور توانایی ثروتمند شدن 
در بلندمدت را دارد.یکی از پیامدهای مهم اســتخراج و پالایش نفت، آلودگی 
منابع آبی کشــور است.نشت نفت و مواد شــیمیایی حاصل از فرآیند پالایش 
و فاضلاب های صنعتی به رودخانه ها و دریاچه ها، ســلامت اکوسیســتم های 
آبی را تهدید می کند. این آلودگــی می تواند به مرگ و میــر موجودات آبزی 
و کاهش تنوع زیســتی منجر شــود.زمانی که نفت وارد محیط آبی می شود، 
به شــکل های متفاوتی از جمله فیزیکی، شــیمیایی و فرایندهای زیســتی 
دچار تغییر و تحول می شــود و بر محیط آبی اثر می گذارنــد. به محض ورود 
آلودگــی نفتی به محیط هــای آبی، فرآینــد تغییرات فیزیکی و شــیمیایی 
آغاز می شــود و این مراحل شــامل مراحل تبخیر، گسترده شــدن یا انتشار، 
امولسیون ســازی، تجزیه و فســاد، تبادل های هوایی و دریایی و ته نشــینی 
می شود. اکسیداســیون شــیمیایی برخی از ترکیبات نفت اغلب به کمک نور 
خورشید صورت می گیرند.ترکیبات تجزیه شده این فرایندها شامل توده های 
شــناور قیر مانند، حل شدگی و ذره ذره شــدن مواد هیدروکربنی در ستون و 
سطوح آبی در بســتر دریا می شــوند. همراه فرآیندهای فیزیکی و شیمیایی، 
فرایند زیستی نیز به آرامی به صورت می پذیرد. از مهمترین فرایندهای زیستی 
می توان به تجزیه مواد نفتی توســط میکرو ارگانیسم ها و تبدیل به دی اکسید 
کربن و یا مواد آلی در فاز حد واســط، اکسیداســیون، حمل به سطوح بالای 
آب توسط ارگانیســم های بزرگ و متابولیت ها، ذخیره ســازی و تخلیه اشاره 
کرد.فعالیت های اســتخراج نفت و گاز به تولید گازهای گلخانه ای و به تبع آن، 
تغییرات اقلیمی منجر می شود.ایران به عنوان کشــوری با اقلیم های متنوع، 
از تغییرات دما، بارش و الگوهای آب و هوایی آســیب می بیند که این موضوع 
می تواند تهدیدی برای کشاورزی و منابع طبیعی باشد. گفتنی است، گازهای 
آلاینده مهم شامل دی اکســیدکربن، مونواکسید کربن، متان، کربن های آلی 
فرار VOC، اکســیدهای نیتروژن، اکســیدهای گوگرد و سولفید هیدروژن 
می باشــند. حجم مواد انتشــار یافته در جو و آثار آن به ماهیت فرآیند بستگی 
دارد.تغییرات اقلیمی در اثر به هم خوردن توازن انــرژی ورودی و خروجی از 
جو زمین در اثر افزایش انتشــار گازهای گلخانه ای اتفاق افتاده است که خود 
را به صورت افزایش متوســط دمای زمین، کاهش بارش در مناطق خشــک، 
افزایش سطح آب های آزاد در اثر انبساط حرارتی آب اقیانوس ها و ذوب شدن 
یخ های قطبی نشــان می دهد و اثرات و پیامدهای منفی بر بخش های مختلف 
خواهد داشت.به دنبال فعالیت های نفتی، بســیاری از زیستگاه های طبیعی 
در اقصی نقاط کشــور تخریب شــده اند. این تخریب ها شــامل از بین رفتن 
جنگل ها، مراتع و خاک های حاصلخیز اســت که به انقراض گونه های گیاهی 
و جانوری و کاهش کیفیت زندگی محلی ها منجر می شــود.صنعت نفت و گاز، 
صنعتی جهانی اســت که فعالیت هایش در هر نقطه از جهان و در هر گونه آب 
و هوا، از قطب گرفته تا بیابان، از جنگل های حاره ای تا بیشــه زارهای معتدل 
و در دل دریاها انجام می پذیرد.با توجه به رشــد اقتصادی کشــورهایی نظیر 
چین و هند و نیــاز روزافزون آن ها به انرژی، میزان تقاضــا و مصرف نفت و گاز 
افزایش خواهد یافت. لذا چالش موجود، رفع نیازهای انرژی جهان با کمترین 
اثرات نامساعد زیست محیطی می باشــد. البته، بهره برداری از مخازن نفت و 
گاز هیچ گاه بدون اثرات جانبی اکولوژیکی صورت نگرفته اســت؛ نشــت مواد 
آلوده کننده، آسیب رســاندن به زمین های اطراف، آتش سوزی و آلودگی آب 
و هوا در نقاط مختلف مشاهده شــده اند.فرآیندهای اکتشاف و استخراج نفت 
و گاز می تواند آثار زیســت محیطی گوناگونی درپی داشته باشند که بسته به 
مرحله فرآیند، پیچیدگی و حجم پروژه، ماهیت و حساســیت محیط اطراف، 
میزان اثربخشی طرح و برنامه، روش های پیشگیری از آلودگی و تکنیک های 
کنترل و کاهش اثرات، می توانند متغیر باشــند. البتــه تلاش های زیادی در 
جهت توسعه سیستم های مدیریتی، روش های عملیاتی و فن آوری مهندسی 
به منظور کاهش آثار زیســت محیطی صورت گرفته و به میزان قابل توجهی 

میزان خسارات زیست محیطی را کاهش داده است.
فعالیت های مربوط به اکتشــاف و اســتخراج می توانند آثار گوناگون انسانی، 
اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی و اثراتی بر جو، آبزیان، جانوران خشــکی و بطور 

کلی زیست کره بر جای بگذارند.
اولین مراحل در اکتشــاف ذخایر نفــت و گاز )مطالعات اولیه، نقشــه برداری 
هوایی، لرزه نگاری و حفاری اکتشــافی( کوتاه مدت هســتند، اما در صورت 
اکتشاف موفقیت آمیز، ماهیت پروژه طولانی تر شده و تبدیل به برآورد، توسعه 
و پس از آن استخراج می شود. با برنامه ریزی، طراحی و کنترل صحیح عملیات 

در هر فاز، آثار نامطلوب قابل پیشگیری و کاهش هستند.
انتشار نفت در آب های آزاد و شیرین یک خطر جدی است که دامنه وسیعی از 
ریزارگانیسم ها که مرتبط با زنجیره غذایی هستند، تاجانوران آبزی بااهمیت 
را تحت تاثیر قرار می دهد. نفت منتشرشــده می تواند تخریب فیزیکی حیات 
وحش و زیستگاه آن ها یا مسمومیت ارگانیسم ها را منجر شود. شدت و حدّت 
تخریب ها به فاکتورهای مختلفی از جمله، خــواص فیزیکی نفت، نوع و تیپ 
نفت و نیز فعالیت های طبیعی آبی و جوی بســتگی دارد. باید توجه داشت که 
می توان پیامدهای احتمالی و آثار نامطلوب تمام مراحل اکتشــاف و تولید را 
پیش از شروع پروژه، به صورت سیســتماتیک ارزیابی کرده و اقدامات مناسب 
را انجام داد.اســتخراج نفت و گاز می تواند به بــروز زلزله های کوچک و بزرگ 
در نواحی مختلف کشــور منجر شــود. به ویژه در مناطق خاصی که لایه های 
زمین تحت فشــار قرار می گیرند، این موضوع به افزایش خطرات جانی و مالی 
می انجامد.افزایش نیاز انســان  به انرژی و عطش بی پایان رســیدن به منابع 
انرژی، افزایش تعدد زمین لرز ه هایی با منبع انســانی در آینــده دور از تصور 
نیســت. حداقل در دو مورد از بزرگ ترین زلزله های چند ســال گذشته یعنی 
زلزله ی ۷.۹ ریشــتری ونچوآن چین در ســال ۲۰۰۸ و زلزله ی ۷.۸ ریشتری 
نپال در سال ۲۰۱۵، دانشــمندان ردپای فعالیت های انسانی را پیدا کرده اند. 
در بیشتر مواقع فعالیت های انسانی تأثیر بسزایی در تحریک لرز ش های زمین 
ندارند. با این حال اگر این فعالیت ها در نزدیکی گســل های فعال باشــند، با 

کوچک ترین تحریکی می توان واکنش های شدیدی را انتظار داشت.
آلودگی های ناشــی از فعالیت های نفتــی به گســترش بیماری هایی مانند 
ســرطان، مشــکلات ریوی و دیگر بیماری های مزمن در جمعیت های محلی 
منجر می شــود. این واقعیت فشار زیادی بر سیســتم بهداشت و درمان کشور 
وارد می کند.آلودگی های نفتی باعث ایجاد ســرطان، مسمومیت های خیلی 
شدید و بیماری های پوستی می شود. کســانی که در مناطق آلوده به آلودگی 
نفتی شــنا می کنند دچار بیماری های پوســتی خیلی ســختی می شــوند. 
وابســتگی به نفت به ناپایداری اقتصادی منجر می شود، به طوری که تغییرات 
قیمت نفت می تواند اثرات عمیقی بر اقتصاد کشور داشته باشد. این ناپایداری 
به منابع محیطی نیز آســیب می زند، زیرا در دوران رکود، ســرمایه گذاری در 

پروژه های محیط زیستی کاهش می یابد.
درآمدهــای نفتی فرصت هایــی در زیرگروه هــای خدمــات فراهم می کند 
که با رونق صادرات نفت و گاز، گســترش می یابند. به زعم این کارشناســان، 
شــغل های ایجاد شــده در این حوزه پایداری مناســبی ندارنــد و با کاهش 
درآمدهای نفتی از بین می روند. تجربه ۵۰ ســال گذشــته کشــور نشان از 
ناپایداری این رشــد دارد. رشــد اقتصادی حاصل از درآمدهای نفتی در رشد 
بلندمدت تاثیرگذار نخواهد بود.اگر به دنبال رشــد پایدار در کشــور هستیم 
علاوه بر سازمان دهی ســاختار تولید لازم است تا انباشت دانش در محصولات 
تولیدی جامعه نیز صورت بگیرد. در نهایت، وابستگی سرزمینی ایران به نفت 
نه تنها بر اقتصاد کشور تأثیرگذار اســت، بلکه معضلات جدی محیط زیستی 
را نیز به همراه دارد. برای مقابله با این مشــکلات، ایــران نیازمند یک برنامه 
جامع جهت کاهش وابســتگی به نفت و افزایش سرمایه گذاری در انرژی های 

تجدیدپذیر و پروژه های حفاظت از محیط زیست است.
لازم است که سیاست گذاران در تصمیمات خود به حفظ محیط زیست توجه 

ویژه ای داشته باشند تا آینده ای پایدار برای نسل های آینده فراهم کنند.

یادداشت

خریدار  گزارش آمار عملکرد نه ماهه بازار 
بیمه بر اســاس ارقام خود اظهاری توســط 
شــرکت های بیمه که در ســامانه سنهاب 
بارگذاری شــده، توســط اداره مدل سازی 
آماری، بهره وری و ارزیابــی عملکرد بیمه 

مرکزی منتشر شد.
به گــزارش اداره کل روابــط عمومی و امور 
بین الملل بیمه مرکزی، بر این اساس، حق 
بیمه تولیدی و خسارت پرداختي به ترتیب 
حدود ۳۲۴.۸ و ۱۶۷.۶ همت )هزار میلیارد 

تومان( اعلام شده است.
همچنیــن مبالــغ حــق بیمــه تولیدی و 
خسارت پرداختی نســبت به ۹ ماهه سال 
گذشته به ترتیب ۵۹.۳ و ۵۷.۱ درصد رشد 

نشان می دهد.
از سوی دیگر، حق بیمه تولیدی رشته های 
بیمه درمــان و زندگی  به ترتیــب با ۳۹.۲ 
درصــد و ۱۴.۲ درصد ســهم از حق بیمه و 
رشــد حق بیمه معادل ۲۸.۲ درصد و ۶۴.۶ 
درصد، موجبات رشــد ۵۹.۳ درصدی حق 
بیمه تولیدی بــازار در این مــدت را فراهم 
آورده اند که این میزان رشد، بیشتر متأثر از 
عملکرد شرکت های بیمه آسیا، دی، البرز، 
کوثر و ملت به ترتیب با ۱۰.۳، ۸.۸، ۷، ۶.۲ و 

۵.۳ درصد سهم از حق بیمه بوده است.
این گــزارش می افزاید: رشــد بالای ۵۷.۱ 
درصدی خســارت پرداختی، بیشتر ناشی 
از عملکــرد رشــته های درمــان و زندگی 
به ترتیب بــا ســهم ۴۲.۶ و ۱۱.۱ درصد از 
خســارت پرداختی و رشــد بالای خسارت 
پرداختی مربوط به این دو رشــته به ترتیب 

معادل ۶۲.۶ و ۱۰۰.۳۹ درصد بوده است.
شــرکت های بیمــه دی، کوثــر، ســینا، 
معلم، ســامان، ملت و ما نیز با ســهم عمده 
از خســارت پرداختی بازار بیمــه )از ۸.۲ تا 
۲.۲ درصــد و در مجموع بــا ۲۷.۹ درصد 
ســهم( و برخورداری از رشد بالای خسارت 
پرداختی )بیــن ۶۵.۸ تــا ۱۶۳.۱ درصد(، 
رشد ۵۷.۱ درصدی خســارت پرداختی در 

بازار بیمه را رقم زده اند.
براساس این گزارش نسبت خسارت بازار با 
۰.۷ واحد کاهش در مقایسه با ۹ ماهه سال 
قبل، به ۵۱.۶ درصد رســیده است. البته در 
محاسبه این نسبت )حاصل تقسیم خسارت 
پرداختــی بــه حق بیمه تولیــدی ضربدر 
۱۰۰(، مبالغ خســارت های معوق، ذخایر 
حق بیمه، کارمزد شبکه فروش و هزینه های 
اداری- عمومی شــرکت های بیمه در نظر 

گرفته نمی شود.
براســاس همین گزارش، ۴ رشته  اعتبار )با 
۱۱۴.۴%(، بدنه اتومبیل )با ۸۰%(، شخص 
ثالث و مازاد )بــا ۵۹.۴%( و درمان )با %۵۶( 
نسبت خسارتی بالاتر از بازار بیمه )با ۵۱.۶ 
%( داشــتند و به طور ویژه، نسبت خسارت 
۹ شــرکت زندگی بــاران )۸۹.۲%(، بیمه 

نوین )۸۰%(، زندگی کاریزمــا )۷۰.۹ %(، 
پارسیان )۶۸.۵ %(، حکمت صبا )%۶۸.۲(، 
سینا )۶۶.۷ %(، دانا )۶۴.۷%(، رازی )%۶۳(، 
آســماری )۶۰.۷%( و ایــران )۵۹.۶%( به 
مراتب بالاتر از ســطح بازار بیمه )با %۵۱.۶( 

است.
در بخــش دیگــری از این گزارش، ســهم 
بخش غیردولتــی از حق بیمــه تولیدی و 
خســارت پرداختی صنعت بیمه، به ترتیب 
۷۹.۳ و ۷۶.۱ درصد برآورد شــده که البته 
سهم شرکت ها )بخش دولتی و غیردولتی( 
و رشته های بیمه در دوره های زمانی کمتر 
از یک سال معمولاً با تغییرات زیادی همراه 
است که در تحلیل ســهم از پورتفوی بازار 

بیمه باید این موضوع را مورد توجه قرار داد.
همچنین در بررســی سهم شــرکت های 
بیمه در بازار، ۱۱ شــرکت بیمــه ایران )با 
۲۰.۷%(، آســیا )با ۱۰.۳%(، دانا )با %۹.۹(، 
دی )با ۸.۸%(، البرز )با ۷%(، کوثر )با %۶.۲(، 
ملت )با ۵.۳%(، پاسارگاد )با ۴%(، پارسیان 
)با ۳.۸%(, معلم )با ۳.۶%( و سینا )با %۳.۱( 
در مجموع ۸۲.۷ درصد از حق بیمه تولیدی 
بازار را به خود اختصاص داده و ۱۷.۳ درصد 
مابقی حق بیمه، توســط ۲۰ شرکت بیمه 

دیگر تولید شده است.
گزارش عملکرد نه ماهه نشان می دهد سهم 
شرکت های بیمه از خسارت پرداختی بازار 
به طور عمده به ۱۰ شــرکت  بیمه ایران )با 
۲۳.۹%(، دانا )با ۱۲.۴%(، آســیا )با %۱۰(، 
دی )بــا ۸.۲%(، البرز )بــا ۵.۳%(، کوثر )با 
۵.۲%(، پارســیان )با ۵%(، ســینا )با %۴(، 
معلم )با ۳.۲%( و پاســارگاد )بــا ۳%(  تعلق 
دارد )در مجموع بــا ۸۰.۳ درصد( و ۱۹.۷ 
درصد خســارت ها نیز توســط ۲۱ شرکت 

بیمه دیگر پرداخت شده است.

همچنین ســهم ۵ رشــته بیمــه درمان، 
شــخص ثالث-مازاد، زندگی، بدنه اتومبیل 
و مســئولیت به ترتیب با ۳۹.۲، ۲۴، ۱۴.۲ 
، ۵.۶ و ۴.۲ درصد )در مجمــوع ۸۷.۱%( از 
پرتفوی حــق بیمه تولیدی در بازار اســت 
)۱۲.۹ درصد مابقی حق بیمه به ۱۱ رشــته 

دیگر اختصاص دارد(.
یادآور می شــود، افزایش سهم بیمه درمان 
در بازار بیمه با پیشــی گرفتن از سهم بیمه 
شــخص ثالث-مازاد، به دلیل دریافت حق 
بیمه بابت قراردادهای بزرگ درمان گروهی 
شــرکت های بیمه دی، دانا و ملت در سال 
جاری به ترتیب با ســازمان بنیاد شهید )در 
اردیبهشــت(، وزارت آمــوزش و پرورش و 
صندوق بازنشستگی کل کشور )در خرداد( 

است.
همچنان بیشــترین ســهم از خســارت 
پرداختی در بازار بیمه به ۴ رشــته درمان، 
شخص ثالث-مازاد، زندگی و بدنه اتومبیل 
به ترتیب با ۴۲.۶، ۲۷.۶، ۱۱.۱ و ۸.۶ درصد 
)در مجموع ۸۹.۹%( اختصاص دارد و ۱۰.۱ 
درصد مابقی خســارت در ۱۲ رشته دیگر 

پرداخت شده است.
پوشش ریســک های مرتبط با وسایل نقلیه 
)با صدور بیمه نامه های شخص ثالث-مازاد، 
بدنــه اتومبیل و حوادث راننــده( موجبات 
اختصاص ۳۳.۲ درصد از حق بیمه تولیدی 
و ۳۹.۸ درصد از خســارت پرداختی بازار را 

فراهم آورده است.
این گزارش حاکی اســت در نه ماهه ســال 
جاری، بیــش از ۵۹.۷ میلیــون بیمه نامه 
صادر و ۶۴.۶ میلیون فقره خسارت پرداخت 
شــده و تعداد بیمه نامه های صادره و تعداد 
موارد خســارت پرداختی نسبت به ۹ ماهه 
ســال قبل، به ترتیب ۷ و ۲۱ درصد رشــد 

داشته است.
بر همین اساس علت اصلی رشد ۷ درصدی 
تعداد بیمه نامه های صــادره در بازار، متأثر 
از رشــد این تعداد در  رشته درمان، حوادث 
و مســئولیت در مجموع با ۱۲ درصد سهم 
)هر یک به ترتیب با ســهم ۴.۷، ۴.۵ و ۲.۸ 
درصد( از کل بیمه نامه ها و نرخ رشــد ۷۴.۵ 
درصدی در رشــته درمــان، ۳۴ درصدی 
در رشــته حوادث و ۹.۷ درصدی در رشته 

مسئولیت بوده است.
در ضمــن رشــد ۲۱ درصــدی تعــداد 
خســارت های پرداختی بــازار، در اصل به 
دلیل افزایــش ۲۱.۱ درصــدی این تعداد 
در رشــته درمان بــا ســهم ۹۲.۹ درصد و 
رشد ۴۵.۴ درصدی رشــته بیمه زندگی با 
ســهم ۳.۷ درصدی از کل تعداد خسارات 

پرداختی بازار است.
این گزارش اضافه می کند: در رشته درمان 
نیز بیشتر متأثر از فعالیت بیمه دی )با سهم 
۳۹.۳ درصدی از تعداد موارد خسارت  بیمه 
درمان( است، به نحوی که رشته درمان این 
شــرکت با ۹۹.۷ درصد ســهم از کل تعداد 
موارد خسارت ، در مقایسه با سال قبل، ۹.۴ 

درصد رشد داشته است.
همچنین در رشــته های بیمه اشــخاص 
)شــامل حــوادث، درمــان و زندگــی(، 
بیمه نامه هم بــه صورت گروهــی و هم به 
صورت انفرادی صادر می شــود ولی تعداد 
بیمه شــدگان تحــت پوشــش این گونه 
بیمه نامه هــا در محاســبات دخالت داده 
نمی شــوند و فقــط تعــداد بیمه نامه های 

صادره ملاک عمل قرار می گیرد.
براین اساس، تعداد بیمه نامه صادره )تعداد 
قراردادهای بیمه( در مقایســه با حق بیمه 
تولیدی به مراتب کمتر است و این شاخص 

برای سه رشــته مذکور، شاخص معناداری 
نیســت. با این وجود، از آنجا کــه در تمام 
رشــته های بیمه )به جز سه رشته مذکور(، 
از تعداد بیمه نامه صادره اســتفاده می شود، 
طبق رویه قبــل برای رشــته های گروهی 
نیز از تعداد بیمه نامه صادره اســتفاده شده 
اســت. بر مبنای توضیحات یادشده، در ۹ 
ماهه سال ۱۴۰۳، با وجود آن که حق بیمه 
تولیدی رشــته های بیمه درمــان، زندگی 
و حوادث بــه ترتیــب ۸۴.۲، ۶۴.۶ و ۱۹.۹ 
درصد رشد داشته اســت، تعداد بیمه نامه 
صادره درمان و حوادث با ۷۴.۵ و ۳۴ درصد 
رشد و در رشته زندگی با ۳.۷ درصد کاهش 

مواجه بوده است.
همچنین با توجه به رشــد ۶۲.۶ درصدی 
خســارت پرداختی درمان نسبت به مدت 
مشابه ســال قبل، تعداد موارد خسارت این 

رشته، ۲۱.۱ درصد افزایش داشته است.
در این مــدت: »ارزش بیمه نامه« )نســبت 
حق بیمه تولیدی به تعداد بیمه نامه صادره 
که نشانگر متوسط حق بیمه تولیدی در هر 
بیمه نامه(، در ۹ ماهه ســال ۱۴۰۳، به نحو 
کلی در بــازار بیمه بــه ۵۴.۴میلیون ریال 
رسیده است که در مقایســه با مدت مشابه 
ســال گذشــته ۴۸.۹ درصد رشــد نشان 
می دهــد. همچنین طی ایــن دوره، ارزش 
بیمه نامه در رشــته های بیمه نفت و انرژی، 
هواپیما، کشــتی و اعتبار به ترتیب حدود 
۲۱.۹، ۱۶.۲، ۴.۴ و ۲.۶ میلیــارد ریال و در 

سایر رشته ها به مراتب کمتر است.
همچنین »سرانه خســارت پرداختی« که 
حاصل تقسیم خســارت پرداختی به تعداد 
موارد خسارت است، حاکی از متوسط مبلغ 
پرداختی در هر مورد خســارت می باشــد. 
این نسبت در ۹ ماهه ســال ۱۴۰۳، معادل 
۲۵.۹ میلیون ریال اســت که ۲۹.۸ درصد 
در مقایســه با دوره مشابه سال قبل افزایش 
نشان می دهد. به علاوه در این مدت، سرانه 
خسارت پرداختی در رشته های بیمه نفت 
و انرژی، هواپیما، کشــتی، باربری، حوادث 
راننده و آتش سوزی به ترتیب حدود ۱۶.۸، 
۹.۲، ۵.۸، ۲.۱، ۱.۳ و ۱.۲ میلیارد ریال و در 

سایر رشته ها به مراتب پایین تر است.
در پایــان همین گــزارش آمده اســت که 
»سرانه تعداد خسارت« که از نسبت تعداد 
موارد خســارت به تعداد بیمه نامه صادره به 
دســت می آید، مبیّن آن اســت که به طور 
متوسط در هر بیمه  نامه چه تعداد خسارت 
پرداخت شــده اســت. طی ۹ ماهه ســال 
۱۴۰۳، این نسبت در بازار بیمه معادل ۱.۱ 
واحد است که نســبت به دوره مشابه سال 
قبل ۰.۱ افزایش داشــته اما در رشته  بیمه 
درمان حدود ۲۱.۳ واحد و در رشــته اعتبار 
حدود ۴.۹ واحد بوده و در ســایر رشته های 

بیمه به مراتب کمتر از یک واحد است.

 همزمان با ســردتر شــدن دمای هوا در کشور، میزان 
مصرف گاز هم روند افزایشی یافت.

 روزهای گذشته با افزایش نســبی دمای هوا از میزان 
مصرف گاز در بخش خانگی و تجاری کاسته شده بود و 
همین امر نیز سبب افزایش تحویل سوخت به نیروگاه 

ها و به دنبال آن کاهش خاموشی ها شده بود.
در همین زمینه »عبــاس علی آبادی« وزیــر نیرو به 
خبرنگار ایرنا گفت: تلاش هــای وافر وزارت نفت برای 
تامین سوخت سبب شــده اکنون وضعیت تامین برق 

بهبود یابد.
اما به دنبال کاهش محســوس دمای هوا از روز گذشته 
میزان مصرف گاز در بخش خانگــی و تجاری و صنایع 

جزء رو به افزایش گذاشته است.

در همین زمینه سخنگوی شرکت ملی گاز ایران گفت: 
مصرف گاز بخــش خانگی، تجــاری و صنایع جزء روز 
گذشته ۲۰ درصد نسبت به روز مشابه پارسال افزایش 

داشته است.
»سید حسن موسوی« با اشاره به اینکه مصرف گاز در 
بخش خانگی، تجاری و صنایع جزء یکشنبه )۱۶ دی( 
۲۰ درصد نسبت به روز مشــابه پارسال افزایش داشته 
است، خاطرنشان کرد: ۶۴۳ میلیون مترمکعب گاز به 

این بخش اختصاص یافته است.
وی ادامــه داد: دیــروز ۸۷۱ میلیــون مترمکعب گاز 
شیرین به شبکه سراسری تحویل شد که ۷۴ درصد آن 

سهم بخش خانگی، تجاری و صنایع جزء بود.
پیش از این هم که افزایش ســرمای هوا مشــکلاتی را 

ایجاد کرده بود »مسعود پزشکیان« رئیس جمهوری با 
انتشار ویدئویی از مردم دعوت کرد تا با کاهش ۲ درجه 
ای دمای محیط کمک کنند شــرایط سخت ناترازی 

اندکی بهبود یابد.
اقدامی که با اســتقبال خوب مردم و مسئولان روبه رو 

شد و سبب کاهش چشمگیرمصرف گاز در کشور شد.

اختصاص عواید صرفه جویی گاز به مردم
روزهای اخیر هم »علیرضا شــریفی نــژاد« نماینده 
شــرکت ملی گاز ایران در طرح ها گفته بود: مقرر است 
عواید صرفه جویی در مصرف گاز به کمک پتروشیمی 

ها به مشترکان تعلق گیرد.
وی در مراســم امضای تفاهمنامه بین شــرکت ملی 

صنایع پتروشــیمی و دو مجتمع پتروشیمی با موضوع 
پویش کاهــش ۱۰ درصدی مصــرف گاز و برق افزود: 
طرح خوبی برای نخســتین بار در کشــور در راستای 
سیاســت های تشــویقی در بعُد صرفه جویی بخش 
خانوار و عمومی رقم می خورد که ایــن الگو می تواند 

بسط پیدا کند.

گاز

سرمای هوا مصرف گاز را مجدد افزایشی کرد

خریدار  نزدیک به ســه ســال از تفاهم 
وزارتخانه های صمت و نیــرو برای احداث 
نیروگاه  توســط صنایع انرژی بر می گذرد؛ 
آمار نشــان می دهد کــه تاکنــون مجوز 

احداث ۹۳۰۰ مگاوات نیــروگاه حرارتی و 
تجدیدپذیر در این بخش صادر شده است.

تابستان ســال ۱۴۰۰ یکی از تابستان های 
ســخت در تامین برق کشور بود؛ نیاز شدید 

کشــور و به خصوص بخش صنعت ســبب 
شــد وزرای نیرو و صمــت وقت بــا انعقاد 
تفاهم نامه ای صنایع انرژی بر کشــور را به 

سمت احداث نیروگاه سوق دهند.
بر این اساس وزارت نیرو برای تسریع در این 
کار مجری کار را انتخاب و ماموریت ها را به 
وی محول کرد. اکنون مجری طرح احداث 
نیروگاه های صنایع انرژی بر شرکت تولید، 
انتقــال و توزیع نیروی برق ایــران )توانیر( 
در تازه ترین اظهار نظر درباره طرح احداث 
نیروگاه های صنایع انرژی بر از صدور مجوز 
۷۵۰۰ مگاوات نیــروگاه حرارتی و ۱۸۰۰ 
مــگاوات نیــروگاه تجدیدپذیر بــرای این 

صنایع خبر داده است.
ســیدزمان حســینی مجری این طرح روز 
دوشــنبه در این باره اظهار داشت: در سال 
۱۴۰۰ با یک ناترازی قابل ملاحظه در تولید 
و مصرف برق در کشــور مواجه شدیم که به 
منظور کاهش این ناترازی، وزارتخانه های 

نیرو و صمت تفاهم نامــه ای امضا کردند به 
موجب آن صنایع انرژی بر، حداقل ۱۰ هزار 
مگاوات نیــروگاه احداث کننــد که ۹ هزار 
مــگاوات آن حرارتی و بقیــه تجدیدپذیر 

است.
وی با بیان اینکــه ایــن تفاهم نامه تبدیل 
به قانون شــد، گفت: در ماده ۴ قانون مانع 
زدایی از توســعه صنعت برق کشور که سال 
۱۴۰۱ به تصویب رســید، عنوان شده است 
صنایع انرژی بر مکلف به احــداث نیروگاه 
برای تامین برق خود هستند و چنانچه این 
کار را انجام ندهند، تامین برق آنها در زمان 
کمبود برق جزو تعهدات دولت محســوب 

نمی شود.
مجری طرح احــداث نیروگاه های صنایع 
انرژی بر شــرکت توانیر با اشــاره به صدور 
مجوز احداث نیروگاه بــرای ۱۸ هزار و ۴۴ 
صنعت و شــرکت انرژی بر خاطرنشان کرد: 
براســاس مجوزهای صادره، اکنون ۷۵۰۰ 

مگاوات نیروگاه در دســت اجراســت که 
۲ هزار مگاوات آن به شــبکه سراسری برق 
متصل شــده و این رقم تا اوج بار سال آینده 

به ۳ هزار مگاوات می رسد.
حسینی از شــرکت فولاد مبارکه به عنوان 
یکی از این شــرکت ها نام برد که در ســال 
۱۴۰۰ برای احداث ۱۰۰۰ مگاوات نیروگاه 
حرارتــی درخواســت داد و تاکنون ۶۰۰ 

مگاوات آن به بهره برداری رسیده است.
وی افــزود: این شــرکت همچنین در حال 
احداث ۶۰۰ مگاوات نیــروگاه تجدیدپذیر 
اســت که ۴۰ مگاوات آن به بهــره برداری 

رسیده است.
مجری طرح احداث نیــروگاه های صنایع 
انرژی بر ادامــه داد: تاکنون بــرای ۱۸۰۰ 
مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر توسط صنایع 
مجوز صادر شــده که ۹۰۰ مــگاوات آن در 
حال اجراســت و ۷۰ مگاوات آن به شــبکه 

متصل شده است.

وگاه   توسط صنایع انرژی بر به کجا رسید؟ احداث نیر
انرژی



امکان ثبت نام برای حضور در برنامه تلویزیونی 
»محفل« فراهم شد

پس از استقبال گسترده  مخاطبین از دو فصل پیشین برنامه  تلویزیونی 
محفل امسال نیز فصل سوم این برنامه، میزبان علاقه مندان خواهد بود.

 پس از اســتقبال گســترده مخاطبین از دو فصل پیشــین برنامه ی 
تلویزیونی محفل، که در ماه رمضان از قاب شبکه سوم سیما پخش شده 

بود؛ امسال نیز فصل سوم این برنامه، میزبان علاقه مندان خواهد بود.
برنامه تلویزیونی محفل که در ماه رمضان از قاب شــبکه ســوم سیما 
پخش شده بود؛ امسال نیز فصل ســوم این برنامه، میزبان علاقه مندان 

خواهد بود.
علاقه مندانی که تمایل دارند به عنوان تماشــاگر در ضبط فصل ســوم 
برنامه محفل حضور داشته باشــند، می توانند با ارسال عدد ۱ به سامانه 

۳۰۰۰۱۱۴۵ ثبت نام کنند.

میزبانی جشنواره تئاتر فجر از ۳ نمایش 
هنرمندان دارای معلولیت

چهل و ســومین جشــنواره بین المللی تئاتر فجر، میزبان آثار منتخب 
برگزیدگان جشــنواره های منطقه ای تئاتــر افــراد دارای معلولیت 

می شود.
 به نقل از روابط عمومی جشنواره، بر اساس فراخوان منتشر شده چهل 
و سومین جشــنواره بین المللی تئاتر فجر، این جشــنواره در ۲ بخش 
صحنه ای و خیابانی میزبان حداکثر یک اثر برگزیده جشنواره های ملی 

برگزار شده در سال ۱۴۰۳ به انتخاب ستاد جشنواره است.
با توجه به  همراهی ســازمان بهزیســتی در برگزاری جشــنواره های 
منطقه ای تئاتر برای هنرمندان دارای معلولیت و لزوم حمایت نهادهای 
هنری از فعالیــت هنرمندان این حوزه، در راســتای همراهی اداره کل 
هنرهای نمایشی در رویدادهای پیشــین همچون بیست و هشتمین 
جشــنواره بین المللی تئاتر کودک و نوجوان و بیســتمین جشــنواره 
بین المللــی نمایش عروســکی تهران-مبــارک با حضور ویــژه آثار 
هنرمندان دارای معلولیت، ســتاد برگزاری جشنواره تئاتر فجر در این 
دوره با هدف حمایت از گســترش فعالیت های هنرمندان، میزبان سه 
نمایش )۲ نمایش صحنه ای و یک نمایش خیابانی( از میان برگزیدگان 
جشنواره های منطقه ای برگزار شده توسط سازمان بهزیستی در سال 

جاری، با معرفی این سازمان می شود.
چهل و سومین جشــنواره بین المللی تئاتر فجر، ســوم تا ۱۳ بهمن به 

دبیری خیرالله تقیانی پور در تهران برگزار می شود.

»اودیسه« نولان در ۴ ماه شکل می گیرد
فیلمبرداری فیلم بعدی نولان از ژانویه تــا آوریل در بریتانیا، مراکش و 

ایتالیا انجام می شود.
 به نقل از ورلد آف ریل، طبق گزارش پروداکشــن ویکلی، »اودیســه« 
کریســتوفر نولان از ژانویه تا آوریل ۲۰۲۵ در بریتانیا، مراکش و ایتالیا 
فیلمبرداری خواهد شد. در عین حال این احتمال وجود دارد که رابرت 
داونی جونیور به گروه بازیگران فیلم افزوده شــود، اما هنوز خبر قطعی 

در این مورد داده نشده است.
بازیگران فعلی شامل فهرســتی از نام های بزرگ اســت که شامل تام 
هالند، مت دیمون، زندایا، آن هاتاوی، شــارلیز ترون، رابرت پتینسون 

و لوپیتا نیونگو می شود.
زمان نمایش »اودیســه« جولای ۲۰۲۶ اعلام شــده و فیلم اقتباسی 
جدید از داستان حماســی هومر اســت که حدود قرن هشتم پیش از 
میلاد نوشته شده است. احتمالاً این فیلم ۳ ساعته و پرهزینه ترین فیلم 

دوران کاری نولان خواهد بود.
»اودیسه« داســتان بازگشــت اودیســیوس فرمانروای ایتاکا و یکی 
از ســران جنگ تروآ است. در این ســفر که ۱۰ ســال طول می کشد 
ماجراهــای متعدد و خطیری بــرای وی و همراهانش پیــش آمد و در 
نهایت ادیسیوس که همگان گمان می بردند کشته شده، به وطن خود 
بازمی گردد و دســت متجاوزان را از ســرزمین و زن و فرزند خود کوتاه 

می کند.

وی صحنه تماشاخانه هما »مزین السلطنه« ر
نمایش »مزین الســلطنه« به نویســندگی مهران رنج بر و کارگردانی 
حمیدرضا ملاحســینی از ۱۹ دی در تماشــاخانه همــا روی صحنه 

می رود.
به نقل از مشــاور رســانه ای اثر، »مزین الســلطنه« عنوان نمایشی به 
نویســندگی مهران رنج بر و با کارگردانی حمیدرضا ملاحسینی است 
که از چهارشنبه ۱۹ دی ۱۴۰۳ ساعت ۲۱ با حضور خبرنگاران اجرای 

خود را در تماشاخانه هما آغاز می کند.

عوامل نمایش »مزین السلطنه« برای ادای دین به جامعه خبرنگاران، 
اجرای اول خود را به آن ها تقدیم می کند.

بازیگران این نمایش )به ترتیب ورود به صحنه( الهام  شــعبانی، فاطیما 
 بهارمست و الهه  شه پرست هستند.

»مزین السلطنه« داســتان اولین زن خبرنگار ایرانی است که در زمان 
قاجار زندگی می کرد و توانســت اولین روزنامه زنــان را در ایران با نام 

»شکوفه« تاسیس کند.
علاقه مندان برای تهیه بلیــت این نمایش می توانند به ســایت تیوال 

مراجعه کنند.

»ژن زامبی« روی صحنه می رود
نمایش »ژن زامبی« به کارگردانی حامد رحیمی نصر در تماشــاخانه 

هما روی صحنه می رود.
به نقل از روابط عمومی اثر، نمایش »ژن زامبــی« به کارگردانی حامد 

رحیمی نصر اسفند سال جاری در تماشاخانه هما روی صحنه می رود.
حامــد رحیمی نصر پیــش از ایــن آثاری چــون »بیگانه خــوران«، 
»علیمردان خان«، »خون آشام کشی«، »دیوار«، »مرگ خنده دار یک 
دوچرخه ســوار اســتقامت«، »وامانده تهران«، »اوردوز«، »آلزایمر«، 
»شــیزوفرنی«، »وی ایِ آر« را به عنوان کارگــردان روی صحنه برده 

است.
»ژن زامبی« با نگاهی فانتزی بر آینده بشر دنباله ای از کارهای جدیدتر 
کارگردان مانند ســه گانه »اوردوز«، »آلزایمر«، »شیزوفرنی« است و 
پس از نمایش »وی ایِ آر« این بار در جستجوی معنای انسان در ریشه 

مرگ می گردد.
سیاوش عباسی مجری طرح »ژن زامبی« است.

وی پیشــتر در اجرای نمایش های »آلزایمر«، »شیزوفرنی«، »وی ایِ 
آر« با رحیمی نصر همکاری داشته است.

 سن ۶۵ درصد ناوگان مسافربری کشور 
از فرسودگی گذشته است

رئیس پلیس راهور فراجا گفت: سن ۶۵ درصد ناوگان مسافربری کشور 
از فرسودگی گذشته است.

 سردار ســید تیمور حســینی، رئیس پلیس راهور فراجا با بیان اینکه 
تصادفــات جــاده ای نتیجه یــک عامل خاص نیســت بلکــه نتیجه 
مجموعه ای از عوامل مختلف است، گفت: سوانح رانندگی اغلب به دلیل 
ترکیبی از عوامل انسانی مانند وضعیت وسیله نقلیه، شرایط راه، قوانین 
و مقررات، مسائل فرهنگی و آموزشــی و عوامل اقتصادی رخ می دهد و 
هر یک از این عوامل به نوعی در وقوع تصادفات نقش دارد و مشــکلات 

در هر بخش می تواند زمینه ساز بروز تصادف شود.
وی ادامه داد: به عنوان مثال شرایط جاده و راه در وقوع تصادف اتوبوسی 
که مشمولان وظیفه را از شهر محل ســکونت به پادگان مرکز آموزش 
جابجا می کرد، نقش کلیدی داشت و پلیس دو یا سه مرتبه در گزارشی 
خواستار اصلاح آن نقطه از جاده و رفع مشکلات شد و این موضوع نشان 
می دهد کیفیت زیرســاخت های جاده ای و اقدامات پیشگیرانه در این 

زمینه می تواند تأثیر مستقیمی بر کاهش تصادفات داشته باشد.
حسینی با اشــاره به نقش مؤثر مسائل اقتصادی در ســوانح جاده ای، 
افزود: رانندگان حمل و نقــل عمومی به صورت کارکردی دســتمزد 
دریافت می کنند یعنی فشــارهای اقتصادی باعث می شــود رانندگان 
ساعات اســتراحت خود را کاهش دهند و به طور مداوم در جاده باشند 
تا درآمد بیشتری کســب کنند و هرچند ابزارهای کنترلی برای نظارت 
بر عملکرد رانندگان وجود دارد اما بســیاری از رانندگان به دلیل عدم 
برخورداری از سیستم های حمایتی و قانونی کافی تنها به فکر افزایش 
کارکرد برای دریافت درآمد بیشتر هســتند و در این راستا جان خود و 

دیگران را به خطر می اندازند.
رئیس پلیس راهور فراجا، فرســوده بودن ناوگان حمل و نقل عمومی را 
از دیگر عوامل بروز تصادفات دانست و گفت: متأسفانه حدود ۶۵ درصد 
از ناوگان مسافری کشور از سن فرسودگی گذشته اند و نیاز به نوسازی 
دارند و این مهم یکی از ضروریات جدی کشور است که باید مورد توجه 

قرار گیرد.
وی با بیان اینکه در مــورد تمامی مؤلفه های تأثیرگــذار در تصادفات 
باید اقدامات جامعی صورت گیرد تا بتوان نســبت به کاهش فوتی های 
ناشی از سوانح خوشــبین بود، ادامه داد: به طور کلی، آمار تصادفات در 
کشور نگران کننده اســت و در این رابطه در ســال ۱۴۰۲، در مجموع 
۲۰۴۵ نفر در اثر تصادفات جاده ای جان خود را از دست دادند و با وجود 
کاهش ۶ درصدی در تعداد فوتی ها در نه ماهه اول ســال ۱۴۰۳ نسبت 
به سال گذشــته، هنوز این آمارها بسیار بالا اســت زیرا در نهایت عدد 
فوتی ها در پایان سال به ۱۹ هزار نفر می رسد که همچنان رقمی بسیار 

نگران کننده است.

حسینی یادآور شد: باید با برنامه ریزی مناسب توسط دولت و اختصاص 
بودجه مناسب برای کاهش تصادفات و بهبود ایمنی حمل و نقل زمینی 
گام برداشت، حمل و نقل ما زمین پایه اســت به گونه ای که بیش از ۹۳ 
درصد جابجایی ها در کشور از طریق حمل و نقل زمینی انجام می شود 
بنابراین باید بودجه کافی به ایــن مهم اختصاص یابد تا بتوان به کاهش 

چشمگیر تصادفات امیدوار بود و از جان انسان ها محافظت کرد.

 تحصیل بیش از ۸۰ هزار دانشجوی عراقی 
در دانشگاه های ایران

رایزن فرهنگی عــراق در ایران از تحصیل بیش از ۸۰ هزار دانشــجوی 
عراقی در دانشــگاه های ایران خبــرداد که ۹۵ درصد آنــان با هزینه 

شخصی دانشگاه های خود را انتخاب کرده اند.
 به نقل از وزارت علوم، یاسر عبدالزهرا الحجاج رایزن فرهنگی عراق در 
ایران در بازدید از دانشــگاه حضرت معصومه )س( و دیدار با مسئولان 
این دانشگاه، بر اهمیت گسترش روابط استراتژیک ایران و عراق تأکید 

کرد و دانشگاه ها را محور اصلی این تعاملات دانست.
عبدالزهرا حجاج از دانشــگاه حضرت معصومــه )س( بازدید کرد و در 
نشستی با رئیس و مســئولان این دانشگاه به بررســی راه های تقویت 

همکاری های علمی و فرهنگی میان ایران و عراق پرداخت.
رایزن فرهنگی عراق در ایران در این نشســت، ضمن اشــاره به اهمیت 
روابط تاریخی و فرهنگی دو کشور، اظهار داشت: تعاملات علمی میان 
ایران و عراق نه تنها به تعمیق روابط دو ملت کمک می کند، بلکه نقشی 

کلیدی در توسعه پایدار هر دو کشور دارد.
عبدالزهرا الحجاج بــا تأکید بــر اهمیت همکاری های اســتراتژیک 
ایران و عراق گفــت: امروز مرزهای جغرافیایی دیگــر مفهومی ندارند. 
همکاری های علمی و فرهنگی دو کشور باید به گونه ای باشد که ضمن 

حفظ منافع مشترک، آینده ای روشن تر برای هر دو ملت رقم بزند.
رایــزن فرهنگی عــراق در ادامه پیشــنهاد داد: دانشــگاه های ایرانی 
می تواننــد در حوزه هــای خاصی چون رســانه، هنر، علوم انســانی و 
فناوری های نوین، نقش پیشــرو داشته باشــند. این حوزه ها در شهر 
مقدس قم، به ویژه در دانشگاه های حضرت معصومه )س( و المصطفی، 

ظرفیت های بی نظیری برای همکاری دارند.
رایزن فرهنگی عراق با تجلیل از جایگاه علمی دانشگاه حضرت معصومه 
)س( و ظرفیت های موجود در آن، گفت: این دانشــگاه با بهره گیری از 
توان علمی بالا و نزدیکی فرهنگی بــه ملت عراق، می تواند نقش مهمی 

در جذب دانشجویان عراقی و ارائه آموزش های کیفی ایفا کند.
عبدالزهــرا الحجاج همچنیــن بر اهمیــت امضــای تفاهم نامه های 
مشــترک میان دانشــگاه های ایران و عراق تأکید کرد و گفت: امضای 
بیش از ۱۰ تفاهم نامه همکاری میان دانشگاه حضرت معصومه )س( و 
دانشگاه های عراقی که در کمتر دانشــگاهی در ایران پیش آمده است، 
نشان از عزم پایدار دانشگاه حضرت معصومه )س( برای ایجاد تعاملات 

علمی با دانشگاه های عراق دارد.
وی افزود: این رونــد می تواند نقطه عطفی در تعاملات علمی باشــد و 
این تفاهم نامه ها نه تنها به گسترش روابط علمی کمک می کنند، بلکه 
بستری برای برگزاری دوره های کوتاه مدت، ســمینارهای مشترک و 

تعریف پروژه های علمی بزرگ فراهم می سازند.
رایزن فرهنگی عراق بــا اعلام برگــزاری هفته علم ایــران و عراق در 
آینده نزدیک، ایــن رویداد را فرصتی طلایی برای گســترش تعاملات 
علمی دانســت و گفت: در این مراســم، بیش از ۵۰ شخصیت علمی از 
ایران و عراق حضور خواهند داشــت و این فرصتی اســت تا دانشگاه ها 
تفاهم نامه های بیشتری امضا کنند و برنامه های مشترک خود را تقویت 
کنند.عبدالزهرا الحجاج به جایگاه ویژه شهرهای قم و مشهد در جذب 
دانشجویان عراقی اشاره کرد و گفت: دانشگاه حضرت معصومه )س( به 
دلیل موقعیت علمی، فرهنگی و دینی خود، ظرفیت بالایی برای جذب 
دانشــجویان عراقی دارد. این تعاملات می تواند به الگویی موفق برای 

همکاری های علمی منطقه تبدیل شود.
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 رئیس قوه قضاییه:

ودتر فراهم شود مقدمات آزادی زندانیان واجدشرایط هر چه ز

رئیــس قــوه قضاییه گفــت: تمایل و  خریدار 
خواست دستگاه قضا آن اســت که حتی یک نفر 
هم که شرایط عفو و آزادی را دارد در زندان نماند و 
هر چه زودتر مقدمات آزادی زندانیان واجدشرایط 
شود.حجت الاسلام والمســلمین  فراهــم 
نشســت  در  اژه ای  محســنی  غلامحســین 
شورای عالی قوه قضاییه، ضمن تبریک فرا رسیدن 
ماه پرفضیلــت رجب، اظهــار داشــت: ماه های 
رجب، شعبان و رمضان، ســه ماه بسیار پرفضیلت 
و پربرکت هســتند؛ در این ســه مــاه زمینه های 
مســاعدی برای خودســازی و دیگرسازی وجود 
دارد؛ بنابراین باید نهایت استفاده را از آنها ببریم.
رئیس قوه قضاییــه افزود: مقامات و مســئولان 
قضایی در این ســه ماه پرفضیلتِ رجب، شــعبان 
و رمضان، بیشتر از ســایر ایام، در خدمات رسانی 
مطلوب به مــردم و تکریم ارباب رجوع و تســریع 
و تدقیق در رســیدگی بــه امور قضایــی مردم، 
کوشا و ســاعی باشــند؛ همچنین هماهنگی ها و 
همکاری های بیشتر و گســترده تری با بخش ها 
و نهادهــای فرهنگــی و دینی از جمله شــورای 
سیاســت گذاری ائمــه جمعه، مرکز رســیدگی 
به امور مســاجد، رســانه ملی و غیره برای تبیین 
موضوعات قضایــی و حقوقی، آگاهی بخشــی به 
مردم، پیشــگیری از وقوع جرم و توسعه فرهنگ 

صلح و سازش، انجام گیرد.
رئیس دســتگاه قضــا گفــت: در این ســه ماه 
پرفضیلتِ رجب، شعبان و رمضان، باید اقدامات و 
تلاش های ما برای اصلاح مجرمان و بازاجتماعی 
کردن زندانیان بیشتر شود؛ در این راستا، تدابیر و 
تمهیدات لازم از ناحیه ســازمان زندان ها و سایر 
بخش های ذیربــط برای تعامل هرچه بیشــتر با 
روحانیون و طلاب جهت حضور پررنگ تر آنها در 
زندان ها و کمک به فرآینــد اصلاح و بازاجتماعی 
کردن مجرمان، اتخاذ شــود همچنین در این سه 
ماه، تسهیلات بیشتری برای خانواده زندانیان از 
جهات گوناگون فراهم شــود؛ از جمله در تسهیل 
ملاقات هــای حضــوری آنها و ســایر کمک ها و 
مســاعدت هایی که به آنها می شــود، در این سه 
ماه، عنایت و توجه بیشــتری صورت گیرد.رئیس 
عدلیه تصریح کرد: در این ســه مــاه پرفضیلت 
رجب، شعبان و رمضان، لازم است که بر حجم کار 
شــوراهای حل اختلاف، دادگستری ها، سازمان 
زندان ها، معاونت اجتماعی و پیشــگیری از وقوع 
جرم و ســایر بخش های ذیربط در قوه قضاییه از 
حیث کمک به توســعه فرهنگ صلح و ســازش، 
کســب رضایت اولیای دم و صاحبــان حق برای 

گذشت و بخششِ افراد محکوم، افزوده شود.
قاضی القضات اظهار داشــت: با عنایــت به اینکه 
حدود ۷۰ روز تا پایان ســال باقی است همچنین 
با توجه به تعطیلی هایی که وجود داشــته است، 
لازم اســت بخش هــای مختلــف قضایــی، در 
هرچه ســریع تر و دقیق تر انجام دادن امور مردمِ 
مراجعه کننده به مراجع قضایی اهتمام داشــته 
باشــند و به هیچ عنوان، کار امروز را به فردا و کار 

امسال را به ســال آتی موکول نکنند؛ انجام سریع 
و دقیق کارِ مردمِ مراجعه کننده به مراجع و مراکز 

قضایی، یک ضرورت بسیار مهم است.
محســنی اژه ای گفــت: بــا عنایت بــه اعیاد و 
مناسبت های پیش رو و عفوها و ارفاقاتی که شامل 
حال زندانیان و محکومان واجدشرایط می شود، 
یادآوری چنــد نکته به آنها و خانواده های شــان 
ضروری اســت؛ نخســت آنکه، ایــن زندانیان و 
محکومان چنانچه دارای شاکی خصوصی هستند 
یا باید جبران خسارتی را در حق فرد یا دستگاهی 
انجام دهند، به سرعت به انجام این امر اهتمام به 
خرج دهند تا بتوانند در صورت دارا بودن ســایر 
شــرایط، از عفوهــا و ارفاقات پیــش رو بهره مند 
شــوند؛ دوم آنکه، زندانیانی که به مرخصی اعزام 
یا آزاد می شــوند، نهایت تلاش خــود را به خرج 
دهند که دیگــر مرتکب جرم و خطا نشــوند زیرا 
در آن صورت، بهره مندی مجــدد آنها از ارفاقات 
قانونی، سخت خواهد بود؛ ســوم آنکه، زندانیانِ 
به مرخصــی اعزام شــده، در مــدت مرخصی با 
خانواده خود و ســایر افراد جامعه رفتار مناسب و 
پسندیده ای داشته باشند تا اصلاح و بازاجتماعی 
شــدن آنها نمود و ظهور داشته باشــد و شرایط 
برای بهره مندی بیشــتر آنهــا از ارفاقات قانونی 
فراهم شــود.رئیس قوه قضاییه خاطرنشان کرد: 
زندانیانی که بــه مرخصی اعزام می شــوند، باید 
در مهلت مقــرر، خود را به زنــدان معرفی کنند و 
بازگردند زیرا غیبت آنها و یا احضــار و جلب آنها 
ســبب می شــود که نتوانند از ارفاقــات قانونیِ 
بیشتر، بهره مند شــوند.رئیس عدلیه اضافه کرد: 
چنانچه زندانیان در کشف بیشــتر جرم ارتکابی 
به بخش های مسئول یاری رســانند، زمینه برای 
بهره مندی آنها از ارفاقات قانونی، موسّــع  خواهد 
بود. ایــن نکته نیز مبرهن اســت که مشــارکت 
زندانیان در برنامه های آموزشی و تربیتی تدارک  
دیده  شــده در زنــدان از جمله آشــنایی و انُس 
آنها با قــرآن کریم، بیانگر حرکت آنها در مســیر 
خودسازی و اصلاح و درنتیجه امکان بیشتر برای 

بهره مندی  آنها از ارفاقات قانونی است.
رئیس دستگاه قضا گفت: برخی از محکومان مالی 
که در زندان به ســر می برند، فاقد سابقه هستند 
و به اصطــلاح کلاهبردار حرفه ای نیســتند بلکه 
به واســطه عجز و عدم اســتطاعت، نتوانسته اند 
بدهی و دِیــن خود را پرداخت کننــد؛ در اینجا از 
طلبکاران آنها درخواست داریم که همکاری ها و 
مساعدت های لازم را داشته باشــند و تا آنجا که 
ممکن است و در توان آنها است، گذشت و بخشش 
داشته باشند تا شرایط برای ما نیز جهت بهره مند 

کردن این زندانیان از ارفاقات قانونی فراهم باشد.
قاضی القضات تصریح کرد: مســئولان ذیربط از 
جمله دادســتان ها، قضات اجرای احکام و قضات 
ناظر زنــدان، به موضــوع زندانیانی کــه از مدت 
زمان محکومیت آنها گذشــته اما به واسطه عجز 
از رد مال یا جزای نقدی، همچنان در زندان به سر 
می برند، عنایت ویژه داشته باشند و وضعیت این 

زندانیان را مرتب دنبال کنند تا شــرایط قانونی 
برای آزادی  آنها فراهم شود.

روایت رئیس قوه قضاییه از فردی که سه 
سال بیشتر از محکومیتش در زندان بود

محســنی اژه ای افزود: اخیــراً پرونــده فردی را 
بررســی کردم که به دلیل کلاهبرداری، ۷ ســال 
محکومیــت دریافت کرده بود و اکنون ۱۰ ســال 
بود که به واســطه عجز از پرداخت جزای نقدی در 
زندان به ســر می برد؛ من در ایــن موردِ بخصوص 
دســتورات لازم را جهت قــرار گرفتن نــام او در 
فهرست عفو صادر کردم؛ مسئولان قضایی ذیربط 
نیز چنانچه با ایــن قبیل موارد برخــورد کردند، 
مراتــب و تمهیــدات لازم را برای ایجاد شــرایط 
قانونی جهــت آزادی این قبیــل زندانیان فراهم 
آورند.رئیس قوه قضاییه خاطرنشان کرد: تمایل و 
خواست ما آن است که حتی یک نفر نیز که شرایط 
عفو و آزادی را دارد در زندان نماند و هر چه زودتر 

مقدمات آزادی زندانیان واجدشرایط فراهم شود.
براساس این گزارش، حجت الاسلام والمسلمین 
محسنی اژه ای در بخشی از ســخنان امروز خود 
در نشست شــورای عالی مســئولان قضایی، با 
گرامیداشــت یاد و خاطــره قیام ۱۹ دی ســال 
۵۶ مردم قم که مبدأ تحولاتــی در تاریخ انقلاب 
اسلامی بود، گفت: مردم متدین و غیرتمند قم در 
۱۹ دی سال ۵۶ با بصیرت و استقامتی که داشتند 
در برابر توهین صورت گرفته به ســاحت مقدس 
حضرت امام)ره( و علمــا از ناحیه ایادی طاغوت، 
به پا خواستند و تظاهرات باشکوهی را در حمایت 
از حضرت امام)ره( و روحانیــت ترتیب دادند که 
این امر مبدأ تحولاتی در تاریخ انقلاب اســلامی 
بود. امروز هم مردم ما همان تدینّ، اســتقامت و 
غیرتمندی را نســبت به ارزش های خود دارند و 
با اتحاد و انســجام و تبعیت از ولی اّمر بر مشکلات 
و توطئه های دشمن کینه توزِ ضربه خورده، فائق 
خواهند آمد.در بخش دوم جلســه شورای عالی 
قوه قضاییــه، به غیر از بحث و بررســی مســائل 
حقوقی قضایی روز جامعــه، اعضای به تبادل نظر 
کارشناسی پیرامون نحوه و چگونگی تعیین نرخ 
دیه در موارد مربوط به شکســتگی ستون فقرات 
و مهره های کمر پرداختند و فتاوای مراجع تقلید 
و نظرات پزشــکی قانونی کشــور در این زمینه را 

مورد بررسی قرار دادند.
»کاظــم غریب آبادی« سرپرســت معاونت امور 
بین الملل قوه قضاییه و دبیر ســتاد حقوق بشــر 
به ارائه گزارشــی از اقدامات صــورت گرفته طی 
سه ماهه دوم سال جاری )تابســتان ۱۴۰۳( در 
حوزه های مرتبط با حقوق شــهروندی پرداخت 
و گفت: در تابســتان سال جاری شــاهد دریافت 
رضایــت از اولیــای دم و عدم اجــرای مجازات 
قصاص بــرای ۱۶۳ نفر از محکومــان به قصاص 
در سراسر کشــور بودیم که پرونده های ۱۰۰ نفر 
از آنها در نتیجه تلاش های شــعب شوراهای حل 

اختلاف، ختم به صلح و سازش شد.

چهره

مســعود ده نمکی نسبت به تعلل 
در اعلام عوامــل »معراجی ها« 
به عنوان شهید خدمت اعتراض 

کرد.
مســعود ده نمکــی کارگــردان 
سینما در ســالگرد حادثه انفجار 
ســال ۱۳۹۲ در پشــت صحنه  
فیلم و ســریال »معراجی ها« که 
منجر به جان باختن ۵ نفر شــد، 

یادداشتی منتشر کرد.
در یادداشت ده نمکی آمده است:

»بیــش از ۱۰ ســال از حادثه در 
پشــت صحنــه فیلم و ســریال 
و  می گــذرد  »معراجی هــا« 
ســینمای ما از داشتن همکارانی 
چون مرحوم جواد شــریفی راد 
مدیر جلوه های ویــژه و مرحوم 
محمد رنجبــر مدیرعامل خدوم 

ســینمایی  شــهرک 
دفاع مقدس و ســایر 
همکاران محروم شده 

است.
نکته تاســف بــار این 
علیرغم  کــه  اســت 
ده هــا  درخواســت 

نفــر از کارگردانــان صاحــب 
نام ســینمای ایران امــا بنیاد 
شهید آن ها را شــهید خدمت 

محسوب نکرد.
 این درحالی است که در حوادث 
مشــابه ســایر مشــاغل مانند 
آتشنشــانان و یا حتــی پلیس 
مبارزه با مواد مخــدر و معلمان 
... با تدبیر درســت و اتلاق عنوان 
شــهید خدمت، دولــت، مرحم 
خانواده هــای آنان شــد. اما در 

جنگ  سینمای  حوزه 
و دفــاع مقــدس که 
احتیاط ها  همــه  بــا 
همیشه عجین با خطر 
اســت با کج سلیقگی 
نشــان دادند که حوزه 
فرهنــگ و هنــر برای 
دوســتان اولویت و اهمیت ندارد 
و برای مســئولان چــرخ پنجم 

محسوب می شود.
امیــدوارم دولــت و مســئولین 
جدید بنیاد شهید در این تصمیم 
بازنگری کرده و قوت قلب ســایر 
همــکاران حوزه ســینما جنگ 

شوند. روحشان شاد.«
مســعود ده نمکی کــه پیش از 
ایــن ۳ قســمت از ســینمایی 
»اخراجی ها« را ســاخته است، 

اکنــون و پس از ۱۴ ســال برای 
ساخت اسپین آف )فصل چهارم( 

آن پروانه ساخت گرفت.
ده نمکــی در هــر فصــل از 
»اخراجی ها« از ترکیب بازیگران 
قدیم و جدید بهره برده است. وی 
در »اخراجی هــا ۴« هــم به این 

شکل عمل می کند.
روایــت  بــه  »اخراجی هــا« 
مجیــد  زندگــی  داســتان 
ســوزوکی پرداخت که عاشــق 
دختر یکی از معتمــدان محل 
اســت و برای به دســت آوردن 
موافقت پدر او عازم جبهه شده و 
سرانجام به شهادت می رسد. در 
ادامه نیز اتفاقاتــی که برای گروه 
دوســتان و همرزمان او می افتد، 

روایت می شود.

اعتراض ده نمکی نسبت به بی مهری به عوامل فوت شده »معراجی ها«
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